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 بخش هایی از  پاسخ های جلیل  محبی
 به شبهات موجود درباره لایحه حجاب

را   با اسکن این کیو آرکد ببینید.

اصل ماجرای لایحه حجاب که قرار 
است امروز در صحن مجلس مطرح 
شود را  با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

110نفر
ظرفیت اقامت  همراه سرای پناه است.

30واحد
در 4 طبقه این همراه سرا ساخته شده است.

30میلیاردتومان
اعتبار ساخت همراه سرای پناه
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نگاه
غلامرضا منتظری؛عضو کمیسیون فرهنگی مجلس

لایحه عفاف و حجاب که در صحــن علنی مجلس مورد 
بررســی قرار می گیرد، با آنچه در ابتدا از ســوی دولت و 
قوه قضاییه، به عنوان لایحه پیشــنهادی، به مجلس ارائه 
شــده بود، تفاوت های مهمی دارد و دچار تغییرات اساسی شــده   است؛ تغییراتی که راه 
را برای پرکردن خلأهای موجود در این زمینه همــوار می کند و می توان گفت درصورت 
 اجرایی شــدن، می تواند جوابگوی نیازهای موجود و مطالبات شــهروندان در این حوزه 

باشد.
نمایندگان مجلس در جریان بررسی کارشناسی روی این لایحه، به ویژه در کمیسیون های 
فرهنگی و حقوقی، تلاش کردند لایحه پیشنهادی را که با قید یک فوریت در دستور کار 
بهارستان قرار گرفت، به بهترین نحو تکمیل کنند تا بتواند دغدغه های موجود در سطح 

جامعه و در میان خانواده ها را رفع کند.
در ابتدا نخســتین اشــکال لایحه پیشــنهادی، ضعف فرهنگی آن بود که نمی توانست 
به  صورت مطلوب پاســخگوی نیازها در این عرصه باشــد و در ایــن بخش کمبودهای 
اساسی احساس شــد که باید برای رفع آنها، اقدام  می شد؛ بنابراین مجلس و کمیسیون 
فرهنگی تلاش کرد بحث های جدی تــری را در این بخش در لایحــه بگنجاند، چرا که 
معتقدیم تحول در حوزه عفاف و حجاب، هم به کار فرهنگی نیــاز دارد و هم به قانون. با 
کار فرهنگی می توان در نگرش ها تحول ایجاد کرد و با تدوین و تصویب قانون مناســب 
هم روش ها دچار تغییر کارکردی مناسبی می شــوند. در واقع تا زمانی که در نگرش ها و 
 روش ها تغییرات اساسی و مطلوبی ایجاد نشود، نمی توان به ثمربخشی هر لایحه یا قانونی

 امیدوار بود.
باید درنظر داشت تا زمانی که جامعه پاسخ قانع کننده ای از سوی مسئولان مربوط دریافت 
نکند، همدلی ایجاد نمی شود و در این صورت همراهی مناسبی نیز از سوی افکار عمومی 
به منظور پیشبرد راهبردی مدنظر در قانون شکل نخواهد گرفت؛ بنابراین از همان ابتدا، 
پررنگ تر کردن مباحث فرهنگی در لایحه عفاف  و حجــاب از ضرورت های مورد تأکید 
نمایندگان مجلس بود که اکنون می توان ادعا کرد به  صورت مناســب و راهگشا در متن 
لایحه بررسی شده در مجلس مورد توجه قرار گرفته  است و می تواند ثمربخشی این قانون 

را بیش  از پیش افزایش دهد.
نکته دیگر، موضوع مشوق ها بود که تلاش شد در لایحه به  صورت پررنگ تری مورد توجه 
قرار گیرد. بارها در شــهرهای مختلف با این انتقاد و دغدغه درســطح خانواده ها مواجه 
بودیم که در زمینه تهیه پوشش مناســب، ازجمله چادر، مشکلاتی وجود دارد؛ بنابراین 
چاره اندیشی در این زمینه از موضوع هایی بود که در لایحه مورد توجه قرار گرفت. با توجه 
به چنین مطالباتی، تلاش شد با درنظر گرفتن مشوق هایی، تولید پوشاک متناسب با عرف 
و نیاز جامعه اسلامی مان، تسهیل شود. از سوی دیگر شرایطی درنظر گرفته شد تا بخشی از 
نیازهای این بخش با انجام اقدام هایی، ازجمله برگزاری نمایشگاه های مد و لباس اسلامی 

- ایرانی و متناسب با ارزش های جامعه اسلامی، رفع شود.
بخش دیگری که مورد توجه قرار گرفت، موضوع جریمه ها بود؛ مجلس کوشــید در این 
بخش رویکردهای پیشــگیرانه ای را در لایحه، مورد توجه قرار دهد تا میزان ثمربخشی 
آن دوچندان افزایش یابد. برخی از جریمه ها و محرومیت های اجتماعی که در این لایحه 
 مورد توجه قرار گرفت، می کوشــد بازدارندگی لازم به منظور مقابله با هنجارشــکنی ها 

را ایجاد کند.
نکته مهم در این میان، توجه به  نظرهای کارشناســی و تخصصی بود کــه از زمان ارائه 
لایحه به مجلس، به صورت ویژه ای در دســتور کار قرار گرفت. در فرایند بررســی لایحه 
در مجلس، پیشنهادهای کارشناســان خبره در حوزه های مرتبط دریافت و کوشش شد 
لایحه با کمترین اشکال و ابهام، به صحن علنی برسد. در این مسیر، به نظرات کارشناسی 
در حوزه فقهی نیز توجه ویژه ای شد و صاحب نظرانی از حوزه های علمیه قم و مشهد نیز 
مشورت های راهگشــایی در این زمینه ارائه کردند که به پشتوانه علمی لایحه می افزاید. 
در مجموع باید تأکید کرد اگر لایحه ابتدایی به صحن می آمد، احتمال تصویب آن بسیار 
کم بود، اما اکنون و با تغییرات به وجود آمده، اقبال مجلس به لایحه بســیار بالا ارزیابی 
 می شود و امید است با اجرایی شدن آن، شاهد رفع دغدغه های جامعه و دلسوزان در این 

حوزه باشیم.

لایحه نهایی عفاف وحجاب تغییراتی جدی نسبت به لایحه 
اولیه قوه قضاییه و نسخه اصلاحی آن در دولت داشته است 
و حالا منتظر تصمیم نهایی مجلسی هاست. دراین رابطه 

چند نکته به عنوان نقاط قوت و ضعف لایحه قابل اشاره است.
نقاط قوت:

یکم. اصل تدوین لایحه با همه اختلافاتی که درباره مفــاد آن وجود دارد برآمده از اقدام 
مشترک قوای سه گانه برای حل مسئله است. این آرایش مشترک را نباید دست کم گرفت.

دوم. نسخه نهایی لایحه تلاش کرده است نظر نهادها و افراد صاحب نظر را جمع آوری کند. 
این اجماع نسبی کارشناسی را هم نباید دست کم گرفت.

سوم. مهم ترین ویژگی بارز این لایحه نســبت به قوانین موجود و لایحه ابتدایی، جرایم 
بازدارنده است. هدف اصلی طراحان برخلاف تبلیغات دشمن و مخالفان داخلی، اخذ جریمه 

بیشتر نبوده و بلکه بازدارندگی از وقوع خطاست.
چهارم. یکی از نقاط مثبت لایحه تبدیل نقاط مبهم در قوانین موجود به نقاط شفاف و 

غیرقابل تفسیر است. مثلا مرز و محدوده حجاب را در 4دسته تصریح کرده است.
پنجم. تبدیل مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی به قانون از دیگر موضوعاتی است که 
کم کاری چندساله نهادهای مرتبط با حجاب را در حوزه های ایجابی حل و فصل کرده است.

ششم. جداکردن معنادار جرایم افراد معمولی از سلبریتی ها و تشکیلات سازمان یافته از 
دیگر نقاط مثبت لایحه است.

هفتم. این لایحه برخلاف نسخه اولیه، بدپوششی را جرم انگاری کرده و از دست پلیس 
خارج و برعهده دستگاه قضایی قرار داده است. این مهم از جهت رعایت کارشناسی و قضاوت 

عادلانه و درنهایت بررسی شکایات مردمی اهمیت دارد.

اما نقاط ضعف:
یکم. سهم مردم در مقابله با بدپوششــی نادیده نه، اما کم برآورد شده است. مطابق این 
لایحه مردم برای گزارش تخلف باید توسط فراجا آموزش ببینند که حضور مؤثر مردمی 

را سخت کرده است.
دوم. این لایحه تکلیفی برای دولت یا پلیس برای تقویت سیســتم های هوشمند رصد و 
مستندسازی  دیده نشده است. حال آنکه به نظر نمی رسد فراجا از این جهت آمادگی لازم 
را در معابر و محلات تهران و خاصه دیگر شهرها داشته باشد؛ اگر هم دارد باید تقویت شود.
سوم. در این لایحه نقش پلیس به تصویربردار صرف، محدود و برای آن نقش مؤثر میدانی 

تکلیف نشده است.
به این فهم، مهم ترین مشکل طراحان لایحه در این بخش است. حضور پلیس در میدان 
یک ضرورت عقلی است. هر فردی که در ملأعام تخلف می کند، یک خطای فردی دارد و 
اما یک اثر ترویجی در جامعه به جا می گذارد که موجب گسترش ناهنجاری می شود و با 

جریمه های پشت پرده حل نمی شود.
دست قانون و سایه قانون باید در شهر دیده شود. اصلا هم لازم نیست پلیس مثل گذشته و 
در همه موارد وارد جلب و دستگیری متخلف شود. فقط کافی است در میدان با دوربین های 

متصل به لباس حضور داشته باشد و تذکر لسانی دهد.
این مهم اولا بسیار بازدارنده است و اساسا به جریمه نمی کشد و دوم اینکه اثر ترویجی خطا 
را کاهش می دهد چون در مقابل خطای عیان، تقابل آشکار و بدون هزینه دارد. سوم اینکه 
در مواردی که فردی تمکین نمی کند حتی اگر دستگیری در محل هم صورت نگیرد که 
در مواردی ضروری است، اما به عنوان ایستادگی مقابل پلیس قابل پیگیری است و جرمش 
دوچندان می شود و اینطور نمی شود که یک نفر اقتدار پلیس را به راحتی در جمع بشکند. 
چهارم، اینکه این اقدام همچنان کمک می کند که نقص دوربین های فراجا جبران شود 
و مستندانگاری را توسعه می دهد. پنجم اینکه آنچه وظیفه ذاتی قهریه است را به کارمند 
انتظامات مترو و اتوبوس و مرکز خرید منتقل نمی کند، و ششم و درنهایت اینکه حضور 
میدانی پلیس دلگرمی عموم مردمی است که قانون را رعایت می کنند و موجب حمایت و 

صیانت از آمران به معروف در معابر شهری می شود.
با این همه به نظر می رسد لایحه موجود از جهات مختلف مؤثر و قابل دفاع است و امید است 

با اصلاحات لازم و همت مجلسی ها ارتقایافته و زودتر اجرایی شود.

 تغییرات اساسی 
لایحه عفاف و حجاب

 قوت و ضعف
لایحه عفاف و حجاب

یادداشت
محسن مهدیان؛  مدیرمسئول

دیدهشوید
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
تبلیغات درون واگن ها

1پذیرش آگهی 8 1 9
با 

در متـرومتـرو

داده نما
گرافیک: حامد یزدانی

خرید تضمینی گندم از كشاورزان در استان های مختلف كشور 
از ابتدای سال شروع شد و تا نیمه شهریور نیز ادامه دارد. امسال 
حدود 2 میلیون هكتار از اراضی آبی و 4 میلیون هكتار از اراضی دیم 
زیركشت گندم رفت. با توجه به شروع کشت قراردادی در نوبت 
کشت پاییزه یعنی 15 شهریور امسال، آن طور که در برنامه کشت 
قراردادی سال زراعی 14۰۳-14۰2 آمده است حداقل ۳میلیون 
هکتار کشت قراردادی گندم، جو و دانه های روغنی هدف گذاری 

شده که در استان های مختلف انجام خواهد شد.

سطح زیرکشت گندم 

خرید تضمینی

استان های رکورددار در برداشت و خرید تضمینی 

اراضی آبی)هکتار(
1میلیون و 960هزار 

برآورد خرید امسال
9میلیون تن

اراضی دیم)هکتار(
3میلیون و 950هزار 

میزان خرید تاکنون
8میلیون و 600هزار 

 افزایش 33درصدی 
خرید تضمینی گندم

پیش بینی تولید امسال: 12.5تا 13میلیون تن 

افزایش نسبت به سال قبل: 33درصد

یک میلیون و ۷00 هزار تن 
خوزستان

 بین 500 هزار  تا یک میلیون تن
فارس، کرمانشاه، کردستان و گلستان

بین 300 تا ۴00 هزار تن
آذربایجان غربی، لرستان، خراسان رضوی و ایلام

از کتابفروشی ها و روزنامه فروشی ها بخواهید

همشهری
»تماشاگر«

منتشر شد

افسانه زیدان

همشهری
»تندرستی«

منتشر شد

صفر تا صد مزاج شناسی
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انتظارمان از مجلس انقلابی چیست؟
موضوع حجاب همواره به عنــوان یک بحث تمدنی در 
ایران اسلامی مطرح می شــود. به همین دلیل جدای 
از بحث قضایی و جرم انگاری ایــن موضوع، باید به بعد 
فرهنگی و تمدنــی آن توجه شــود. اهمیت حجاب تا 
جایی است که دشــمنان جمهوری اسلامی از ابتدای 
انقلاب در مبارزه ای فرهنگی قصد نابــود کردن آن را 
در جامعه ایرانی داشــته اند و با برنامه ریزی اغتشاشات 
در ســال گذشــته و همراهی عناصر داخلی و خارجی 
دشمن، تا حد زیادی تلاش شد تا بحث رعایت و توجه به 
عفاف و حجاب اسلامی در کشور کمرنگ شود و حجاب 

اختیاری رواج داده شود. قوای سه گانه اما چندی پس از 
آشوب های سال پیش، به فکر تدوین و اجرای لایحه ای 
افتادند که در عین نبود برخورد فیزیکی و خشن، مانع 
از تحقق اهداف دشــمن مبنی بــر رواج بی حجابی و 
بی بندوباری در کشور شوند؛ بنابراین کمی بعد لایحه 
عفاف و حجاب توسط مسئولان مربوطه به تقریر درآمد. 
حالا حدود 6  ماه از تنظیم نهایی و رفت وآمد این لایحه 
میان قوای سه گانه و کارشناسان می گذرد و قرار است 
تعیین تکلیف نهایی آن در مجلس شــورای اســلامی 
مشخص شود. توصیه دلسوزان ایران اسلامی و مادران و 

همسران شهدا همواره بر حفظ شعائر دینی در کشوری 
بوده است که 8 ســال جوانانش برای عدم اشغال  آن از 
خون خود گذشــتند. به همین دلیل در ماه های اخیر 
و با توجه به هنجارشکنی های عده ای در داخل کشور 
و عدم رعایت حجاب، بارها در نامه ای به رئیس مجلس 
خواســتار دفاع از ارزش های دینی و فرهنگی جامعه 
ایرانی در قالب تنظیم و اجــرای لایحه عفاف و حجاب 
شدند؛ بنابراین انتظار می رود مجلس انقلابی با قاطعیت 
و دلسوزی لایحه عفاف و حجاب را به منظور عدم تحقق 

اهداف دشمن به تصویب دستگاه های اجرایی برساند.

اهمیت پیشگيری از وقوع جرم 
غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس قوه قضاییه: مقوله پیشگیری، یک مقوله بسیار مهم است؛ اگر از داده ها 
و مسائلی که در ذیل پرونده های قضایی با آنها مواجه می شویم، به خوبی استفاده می کردیم شاید در مقوله 
پیشگیری از جرم و ارتقای آگاهی های مردم و ایجاد بازدارندگی، بسیار جلوتر از وضعیت فعلی بودیم./ میزان

تلاش همگانی برای ایجاد امید 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور: همه بخش ها موظف هستند برای ایجاد امید در جامعه تلاش کنند و ما به عنوان 
دولت رهنمودهــای رهبر معظم انقلاب را ســرلوحه همــه اقدامات خــود قرار داده ایــم؛ چراکه معتقدیم ایجاد نشــاط 

اجتماعی، مشارکت عمومی و افزایش سرمایه اجتماعی را به همراه دارد./ پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری

با توجه به دوساله شدن عمر دولت سیزدهم، 
کاربران فضای مجازی به تشریح دستاوردهای 

دولت پرداختند.

پس از شکست طرح آمریکا برای کنترل 
 خاورمیانه، این کشور درحال برنامه ریزی 

نقشه جدید خود برای غرب آسیاست.

ایران برای استرداد مطالبات خود از کره جنوبی 
شکایت می کند.

انتشار نقشه ای در تلویزیون دولتی کویت که در 
آن نام خلیج فارس دیده می شود در شبکه های 

اجتماعی بازتاب زیادی داشته است.

 
دولت سیزدهم در ابتدای فعالیت خود با 
چالش های جدی در حوزه تفاوت قیمت 
آرد دولتــی و آزاد، قاچــاق آرد و افزایــش 
جهانــی قیمــت #گنــدم بــه دلیــل جنگ 

روسیه و اوکراین مواجه بود.
با گذشت ۲ سال از فعالیت های #دولت، 
هــم اکنــون شــاهد رشــد ۳۴ درصــدی 
 تولید غــلات هســتیم که ســبب کاهش

 ۴۵ درصدی واردات آن شده است.

@star_a_ka
دخـترِ آسـمــانــ

 
 آمریــکا در حــال اجــرای یــک طــرح 
چند وجهــی جدیــد در منطقه اســت که 
برای نخستین بار در کنار ایران، ۲ مسئله 
جنگ اوکرایــن و انتخابــات ۲۰۲۴ آمریکا 
بــه آن شــکل داده اســت. دربــاره ایــران 
مهار بــدون امتیازدهــی اساســی، احیای 
آشوب ها و تقویت غربگرایان در انتخابات 

آتی  در دستور کار است.

@mmohammadii61
Mahdi Mohammadi

 
تکرار خبر پول های بلوکه شده را مسخره 
می کنند. بدانید این پول ها بعد از برجام 
بلوکه شــد نه قبــل آن زنگنه وزیر ســابق 
نفت در مصاحبه ۱۱ بهمن سال ۹۹ به این 
نکته اشــاره می کنــد: مــا در دوره تحریم 
طلبی نداریم، طلب های نفتی برای دوره 
برجام است که در عراق،کره جنوبی، ژاپن 

و امارات مسدود مانده است.

@ab_ganji
عبدالله گنجی

 
ابتــدای شــروع به کار دولــت ســیزدهم تا 
امروز بالغ بر حدود ۷۰۰۰ مگاوات ظرفیت 
جدید تولید برق به مدار بهره برداری وارد 
شده است که این افزایش ظرفیت سهم 
مهمــی در کاهــش ناتــرازی بــرق کشــور 

خواهد داشت.

@rozagar_
روزگار

 
یک زمانی در دولت همه کارها بسته به 
FATF ,نبود برجام،عدم رفع تحریم بود.
امــا حــالا در #دولت_ســیزدهم بــدون 
درنظــر گرفتــن همــه اینها،ایــران وارد 

ایستگاه همکاری های شانگهای شد.

@hadissdokht
حدیث دخت

لایحه عفاف و حجاب که توسط کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس 
بررسی و تدوین شده، قرار اســت امروز در صحن علنی مجلس 

شورای اسلامی بررسی شود. به گزارش همشهری، این لایحه در 
70ماده و 5فصل تدوین شده و در آن اقداماتی با محوریت خانواده 
و به منظور حفظ و حراست از کیان نهاد مهم خانواده درنظر گرفته 
شده است. لازم به ذکر است لایحه صیانت از حجاب و عفاف را قوه 
قضاییه تنظیم و آن را به دولت ارسال کرده که در دولت این لایحه 
اصلاح و عنوان آن به لایحه حمایت از عفاف و حجاب تغییر یافته 

و به مجلس ارائه شده است. در ادامه، این لایحه 2۳ خرداد ماه در 
مجلس مورد بررسی قرار گرفت که با توجه به مخالفت نمایندگان، 
برای بررسی به کمیســیون حقوقی و قضایی ارجاع شد و اکنون 
گزارش نهایی کمیسیون برای بررسی به هیأت رئیسه ارجاع شد و 
آماده بررسی در صحن علنی است. در ادامه روند تدوین و بررسی 

لایحه عفاف و حجاب را در قوای سه گانه مرور خواهیم کرد.

روز آزمون مجلس انقلابی
سرنوشت لایحه عفاف و حجاب چه خواهد شد؟

امیررضا قشقاییگزارش
روزنامه نگار

لایحه عفاف و حجاب چه مسیری را طی کرد؟ 
2۳اسفند 1401

 کمیسیون فرهنگی مجلس در گزارش عملکرد دستگاه های 
اجرایی درخصوص عفــاف و حجاب پیشــنهاد داد برای 
اثربخش شدن مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی، قوه 

قضاییه لایحه دوفوریتی در این باره به مجلس ارائه کند.

2۳خرداد 1402
دو فوریت »لایحه حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب و حمایت 
از سلامت اجتماعی« در جلسه علنی مجلس مورد بررسی 
قرار گرفت که با توجه به مخالفت نمایندگان، بررسی این 

لایحه با قید یک فوریت تصویب شد.

2مرداد 1402
 نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس از تصمیم جمعی 
از نمایندگان مجلس برای درخواست رسیدگی خارج از 

نوبت به لایحه عفاف و حجاب در صحن خبر داد.

10تیر 1402
 سران ســه قوه بر تصویب لایحه ای جامع که ابعاد 
مختلف مســئله عفاف و حجاب را در بر گیرد، در 

سریع ترین زمان ممکن تأکید کردند.

6مرداد 1402
 متن لایحه حمایت از خانــواده از طریق ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب مصوب کمیسیون قضایی 

و حقوقی مجلس شورای اسلامی منتشر شد.

۳1 تیر 1402
اعضای کمیســیون فرهنگی مجلس روزهای ۳۱ تیر تا 
سوم مرداد در نشســتی با اعضای کمیسیون قضایی و 
حقوقی، بررسی لایحه عفاف و حجاب را در دستور کار 

خود قرار دادند.

15مرداد 1402
لایحه عفاف و حجاب مجددا و پس از انجام تغییرات 

در صحن مجلس مطرح می شود.

19 اردیبهشت 1402
 پیش نویس لایحه عفاف و حجاب در ۹ ماده 
در معاونت حقوقی و امور مجلس دستگاه قضا 
تهیه و پس از تصویب ریاســت قوه قضاییه به 

دولت ارسال شد.

27اردیبهشت 1402
 لایحه پیشنهادی قوه قضاییه درباره عفاف و حجاب 
مورد بررسی و موافقت هیأت دولت قرار گرفت و به 

مجلس ارسال شد.

مقابله مقتدرانه با هنجارشکنی ها

امیرحسین بانکی پورفرد، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس:  ساختارشکنی هایی که 
در حوزه عفاف و حجاب طی حدود یک سال گذشته رخ داده، نگرانی هایی را برای 
افکار عمومی جامعه به  دنبال داشته  است؛ دغدغه هایی که اکنون انتظار می رود با 
تصویب لایحه عفاف و حجاب، تا حدود بسیار زیادی مرتفع شود. طی ماه های 
گذشته شاهد هنجارشکنی هایی در حوزه حجاب از سوی عده ای معدود بوده ایم و برخی تلاش کردند 
با ترویج برهنگی و بدن نمایی، ارزش های اسلامی جامعه ایران را زیر سؤال ببرند. این درحالی است که 
باید توجه داشت، این موضوع خط قرمز جامعه مسلمان ما به  حساب می آید و مردم چنین رویه هایی 
را برنمی تابند و با عرف جامعه ما نیز سازگاری ندارد. مشاهده برخی ناهنجاری ها در این حوزه 
نگرانی های جدی برای خانواده های ایرانی ایجاد کرده  است و لایحه عفاف و حجاب، پاسخی برای 
این دغدغه ها محسوب می شود. با توجه به اینکه طی ماه های گذشته برخی کوشیدند اخلاق  
عمومی را مورد هجمه قرار دهند، مدت ها بود که افکار عمومی انتظار انجام حرکتی مقتدرانه و 
البته حساب شده از سوی مسئولان مربوطه را داشت.معتقدم لایحه عفاف و حجاب در درجه 
نخست قانونی در حمایت از خانواده هاست و می تواند برخی دغدغه ها درباره جریحه دار 
شدن اخلاق  عمومی در جامعه طی یک سال گذشته را تا حدود زیادی مرتفع کند. در 

چنین شرایطی لایحه عفاف و حجاب از ساختار محکمی برخوردار است.

پشتوانه کارشناسی لایحه حجاب

محمود عباس زاده مشکینی، عضو کمیســیون امنیت  ملی مجلس: لایحه عفاف  و 
حجاب که از سوی قوه قضاییه و دولت به مجلس ارسال شده، قرار است از امروز 
)یکشنبه( در دستور کار صحن علنی بهارستان قرار گیرد تا نمایندگان مردم 
به بررسی لایحه ای بپردازند که طی هفته های اخیر بحث های دنباله داری را 
به همراه داشته  است. طی روزهای اخیر گمانه زنی های بسیاری درباره محتوا و جزئیات این لایحه 
در افکار عمومی و همچنین رسانه ها و شبکه های اجتماعی منتشر شده  است، اما باید درنظر داشت 
تا این لایحه در صحن علنی تعیین تکلیف نشــود، نمی توان درباره جزئیات آن صحبت کرد. باید دید 
اکثریت نمایندگان چه تصمیمی درباره این لایحه می گیرند. در این میان اما آنچه باید مورد توجه قرار 
گیرد این است که لایحه مراحل کارشناسی دقیقی را پشت  سر گذاشته است و کمیسیون های مربوطه 
به صورت مبسوطی درباره آن بحث و بررسی کرده اند. برهمین اساس هم بود که جلسه ها و نشست های 
قابل توجهی نیز با حضور متخصصان، اندیشمندان و فعالان عرصه های فرهنگی برگزار شد و لایحه ای که 
قرار است در صحن مورد بررسی قرار گیرد، حاصل بحث های کارشناسی گسترده  است. نکته اینجاست که 
با توجه به حساسیت های موجود درباره لایحه حجاب و عفاف و اهمیتی که جامعه برای آن قائل است، نباید 
انتظار داشت بررسی آن در صحن علنی یکی،  دو روزه به پایان برسد و قطعا درباره بندهای مختلف آن، شاهد 

بحث های کارشناسی گسترده ای از سوی نمایندگان خواهیم بود.

دیپلماسی

تیتر  خبر

عکس خبر

؟؟؟؟ 
؟؟؟

بازگشت طبری به زندان
اکبر طبری دیروز 14مرداد ماه وارد زندان اوین 
شد تا مجازات حبس دوازده ونیم ساله خود را 
متحمل شود. گفتنی است در تاریخ ۳0تیر ماه 
جاری و پس از آنکه دادگاه رسیدگی کننده حکم 
دوازده ونیم  سال حبس و 74 ضربه شلاق را برای 
اکبر طبری صادر کرد، دیوان عالی کشور نیز حکم 

صادر شده را تأیید و ابرام کرد./میزان

؟؟؟؟ 
؟؟؟

ارسال لایحه مهارت آموزی به مجلس
لایحه مهارت آموزی و اشتغال پذیری کارکنان 
وظیفه نیروهای مســلح به مجلس ارسال شد. 
براســاس این لایحه دســتگاه های آموزشی با 
هماهنگی ستاد کل نیروهای مسلح، باید تمهیدات 
لازم جهت برگزاری حداقل یک دوره آموزش فنی، 
حرفه ای و مهارتی را در طول دوره خدمت ضرورت 

برای کارکنان وظیفه فراهم کند. / ایسنا

؟؟؟؟ 
؟؟؟

 وزیر کشور به منظور بررسی سؤال ۳0تن از نمایندگانمختلفی را مد نظر قرار داده  که مهم ترین آن دعوت از شورای اســلامی در هفته جاری دســتورکارهای کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراها در مجلس وزیر کشور به مجلس می رود
 است./تسنیم

10توافق  ایران و سریلانکا
وزیــر امورخارجــه ایــران دیــروز )شــنبه( میزبــان همتای 
ســریلانکایی خود بود؛ دیداری که زمینه ساز آغاز فصل نوینی در 
 همکاری های دوطرف به حســاب می آید. درجریــان رایزنی های 
حسین امیرعبداللهیان و علی صبری، ایران و سریلانکا به توافق های 
قابل توجهی به منظور توسعه همکاری های دوجانبه دست یافتند؛ 

توافق هایی که در ادامه به مهم ترین محورهای آن اشاره می شود.

1( توافق برای آزادی زندانیان 2کشور
2( همکاری در منطقه راهبردی اقیانوس هند

۳( افزایش همکاری ها در سازمان های منطقه ای و بین المللی
4( توسعه مناسبات فرهنگی، گردشگری، علمی، دانشگاهی، 

فناوری های نوین
5( استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در 2کشور

6( تدوین راهکارهای مناسب برای رفع برخی موانع موجود 
در توسعه همکاری ها

7( افزایش همکاری های آسیامحور میان 2کشور
8( توافق برای امضای اسناد همکاری بیشتر در آینده

9( فعال کردن کمیسیون مشترک اقتصادی
10(گســترش همکاری های اقتصادی و تجاری میان ایران و 

سریلانکا 

سیدکاظم موســوی، عضو فراکسیون روحانیت 
مجلس:لایحــه عفاف و حجــاب از جنبه های 
مختلف دارای اهمیت ویژه ای است و به همین خاطر هم هست که 
معتقدیم نمایندگان مردم دراین زمینه وظیفه خطیری برعهده دارند 
و باید پاسخگوی انتظارات جامعه در این حوزه باشند. طی روزهای 
اخیر گمانه زنی های بسیاری درباره این لایحه مطرح شده  است، اما تا 

پایان بررسی آن از سوی نمایندگان مردم در صحن علنی، نمی توان 
درباره جزئیات آن سخنی به میان آورد. با وجود این اما باید گفت که 
مجلس تلاش کرده  است ضمن رفع نواقص، لایحه ای را تصویب کند 
که با نیازها و مطالبات جامعه اسلامی مان همخوانی داشته  باشد. مقام 
 معظم رهبری اخیرا درباره حجاب و عفاف نکات راهگشایی را بیان 
کردند و رهنمودهای ایشان فصل الخطاب همه است و باید در این 

مسیر گام برداریم. مجلس نیز به وظایف قانونی خود در این زمینه 
عمل می کند. از جامعه هم انتظار می رود در این زمینه همکاری های 
لازم را داشته باشند تا شاهد نتیجه گیری مطلوب از این لایحه باشیم. 
از جوانان انتظار می رود با عزم راسخ تری در مسیر تحقق آرمان های 
جامعه اسلامی مان گام بردارند تا شــاهد گسترش هرچه بیشتر 

ارزش های اسلامی در سطح جامعه باشیم.

 
عکــس #خلیج_فــارس در تلویزیــون 
کویــت وقتــی میخوایــی از میــدان گازی 
آرش گــزارش ارائــه بــدی واقعیــت هــای 
تاریخ رو نمیشــه همیشــه پنهان کرد، یه 

جاهایی بالاخره خودشو نشون میده.

@Okaliptoos20
Okaliptoos20

پاسخی به مطالبات جامعه

 تجهیزات و سامانه های جدید
 نیروی دریایی سپاه

ســامانه ها و تجهیزات راهبــردی جدید نیــروی دریایی 
سپاه پاســداران در حوزه های موشــکی، پهپادی و جنگ 
الکترونیک دیروز )شــنبه( رونمایی شــد. انواع پهپادهای 
شناســایی، اطلاعاتی، تهاجمی و رزمی، انواع خودروهای 
پشتیبانی و فرماندهی، سامانه های جمع آوری، آفند و پدافند 
الکترونیکی در حوزه جنگال ازجملــه تجهیزاتی بود که به 
توانمندی های نیروی دریایی سپاه پاسداران اضافه شد. انواع 
کامیون های پرتاب موشک های کروز به همراه سامانه های 
راداری و فرماندهی و چند صد موشــک کروز و بالستیک از 
برد ۳۰۰ تا هزارکیلومتر نیز از دیگر تجهیزات رونمایی شده 

بود./ عکس ها: تسنیم



جهاننما

اخبارکوتاه

کیوسک

شهپاد؛ بازیگر جدید جنگ اوکراین
جنگدراوکرایندرحالگسترشبهمیادینوحوزههای
جدیداستوآنگونهکهبیبیسیگزارشدادهاست،وزارت
دفاعروسیهحملهاوکراینبهپایگاهدریاییخوددرنزدیکی
بندر»نووروسیسک«با2شــناورهدایتپذیرازراهدوریا
همانشهپادراتأییدکردهاســت.روسیهمیگویدکهاین
حملهرادفعکردهاستوکشتیهاینظامیاینکشورکه
درحالمحافظتازاینبندربودهاند،شهپادهایاوکراینی
راشناســاییومنهدمکردهاند.ازآغازجنگ،همروسیهو
هماوکراینازپهپادهایهواییبهطورگســتردهاستفاده
کردهاندامابهتازگیاستفادهازشکلجدیدیازتکنولوژی
دردریایسیاهشتابگرفتهاست.شــهپادیاشناورهای
بیسرنشین،کشتیهایکوچکیهستندکهکسیازداخل
آنهاراهدایتنمیکند.برخــافپهپادهایهوایی،آنهارو
یازیرآبفعالیتمیکنند.نامهایزیادیبرایتوصیفآنها
بهکاربردهمیشــودازجملهقایقپهپادی،پهپاددریایییا
کشتیبدونسرنشــینســطحی)یواسوی(.شناورهای
بیسرنشیندراشکالواندازههایمختلفیساختهمیشوند
وکاربردهایمتنوعیدارندازجملــهرصدکردنتغییرات
محیطزیســت.اینشــناورهادرضمنمیتوانندکاربرد
نظامیهمداشتهباشند.آنهابرایپاکسازیمینها،نظارت
ومنفجرکردنهدفهاییچونکشــتیهایدشمنبهکار
میروند.شناورهایبیسرنشینمعمولایکمادهمنفجرهدر
خوددارندومجهزبهدوربینهاییهستندکهتصویرهارابه
شخصکنترلکنندهمیفرستند.هدفهایدوربردمعمولا
قبلازپرتابدرشناوربیسرنشینبرنامهریزیمیشوند.
هنوزمشخصنیســتهریکازطرفهایاینجنگچه
تعدادشناوربیسرنشیندارند.همچنینمشخصنیست
قیمتآنهاچقدراســتامایکشــناورکهدولتاوکراین
اطاعاتــیدربارهاشمنتشــرکردهاســتقیمتیحدود
250هزاردلاردارد.بهاینترتیبمیتواندیدکهشناورهای
بیسرنشــینبهمراتبارزانترازهرنوعموشکدوربردی
هســتند.منابعدفاعیازاوکراینبهسیانانگفتهاندکه
شناورهایبیسرنشیناوکرایندرحملهماهژوئیهامسالبه

پل»کرچ«،همبهکاربردهشدهاند.

سونامی سرقت خودرو از کانادا تا اروپا
باافزایشهزینههایزندگی،نرخسرقتخودروازکاناداوآمریکاگرفتهتااروپابهطورچشمگیریافزایشیافتهاست

بهاره محبیگزارش
روزنامهنگار

افزایشحماتفردیدرمعابر

خبر
عمومــیکرهجنوبــیباعث
تشدیدترسونگرانیکرهایها
شدهاست.2روزپیشحملهیکفرد22سالهبا
ســاحســردبهمردمدریکیازفروشگاههای
سئولموجبمجروحیت15نفرشدوپسازآن
شــهروندانکرهایشاهدانتشــارپستهای
اینترنتــیتهدیدآمیزمبنیبــراحتمالتکرار
اینگونــهحــوادثبودنــد.براســاسگزارش
کوریاتایمز،پلیسنسبتبهتکراراینحماتدر
ایستگاههایمترویبوسانوسئولوشهرهای
استانگیونگیهشداردادهاست.2هفتهپیش
نیزمردی۳۳سالهدرایستگاهمتروشیلیمسئول
اقدامبهچاقوکشیکردویکنفرراکشتو۳نفر
رازخمیکرد.درحادثهدیگری،پلیسگزارشی
دربارهیکمردمشکوکبهحملاسلحهدرپایانه

اتوبوستندرویسئولدریافتواورادستگیر
کرد.او2چاقویآشپزخانهبههمراهداشت.

درحادثهدیگری،مردیناشناسکهدراواخر
دهه20سالگیبهسرمیبرد،روزجمعهمعلم
دبیرستانیدر1۳۹کیلومتریجنوبسئولرا
باواردآوردنضرباتمتعددچاقوبهصورتو
قفسهسینهویزخمیکرد.پلیساینمتهم
رابهعنواندانشآموزسابقاینمعلمدستگیر
کردهاســت.قربانیتحتعملجراحیقرار
گرفتهاســت.رئیسپلیــسکرهجنوبیروز
جمعهبااشارهبهوقوعچاقوکشیهایپیدرپی
دراینکشورازماموریتویژهپلیسخبرداد
وگفتکهقراراستایستهایبازرسیبرای
افرادمشکوکبهحملاســلحهایجادشودتا
ازوقوعاینجرائمشــنیعجلوگیریشودو

اضطرابمردمفروکشکند.

3 یکشنبه یکشنبه 1515 مرداد  مرداد 14021402- شماره - شماره 88478847
از تلاش ها برای شکست کودتای نیجر حمایت می کنیم

کاترین کولونا، وزیر خارجه فرانســه: بار دیگــر از کودتاچیان نیجر می خواهیم محمد بــازوم، رئیس جمهوری 
منتخب قانونی این کشــور را آزاد کننــد. آینده و ثبات نیجر در خطر اســت و ما از تلاش های کشــورهای غرب 

آفریقا برای شکست کودتا در نیجر حمایت می کنیم. )اسکای نیوز(

انسانیت ما بیشتر از روس هاست! 
الکسی دانیلوف، دبیر شورای دفاع و امنیت ملی اوکراین: من با آسیایی ها خوب هستم اما روس ها، آسیایی 
هستند. نیروهای روسیه گرچه دفاع قدرتمندی دارند اما فرهنگ و دیدگاه کاملا متفاوتی با ما دارند و تفاوت 

کلیدی ما با آنها انسانیت بیشتر ماست! )تلویزیون ملی اوکراین(

»یک خــودرو در هر 6دقیقــه«؛ این رقم 
میانگین ســرقت خودرو در کاناداست؛ 

کشوری که آمارهای جرم و جنایت در آن 
صعودی اســت. روزنامه »گلوب اند میل« 
نوشته که نرخ ســرقت خودرو در ایالت 
آنتاریو و کبک 50درصد افزایش یافته است. 
این رقم در ایالت آلبرتــا 18درصد اعلام 

شده است. همچنین سازمان غیرانتفاعی 
Équité که در زمینــه تحقیقات مربوط به 
تقلب احتمالی در قراردادهای بیمه فعالیت 
دارد نیز گزارش داده کــه صنعت بیمه در 
ســال 2022بیش از یک میلیــارد دلار از 

محل خسارت های ناشــی از سرقت دچار 
ضرر و زیان شده اســت. این رقم در سال 
2021میلادی نزدیــک به 700میلیون دلار 
بوده است. اما چه عاملی باعث افزایش آمار 

سرقت های خودرو شده است؟

روزنامه»گلوباندمیل«نوشــته:سرقتخودروو
فروشدوبــارهآنهادربازارهایمحلیدرگذشــته
نیزمرســومبودهاســت.اماآنچهنگرانیمقامهای
کاناداییرابرانگیخته،تشدیدجرائمسازمانیافته
دراینحوزهاســت.بنابراینگزارش،کانادادرحال
تبدیلشدنبهقطبسازمانهایخافکاریاست
کهاصلیترینهدفآنانسرقتخودرووخروجآنها
ازخاککاناداست.بنادرمونترالوهالیفکس2مبدا
اصلیهستندکهسارقانخودروهایسرقتشدهرابا
کانتینرهاازاینکشورخارجمیکنندبهویژهکهاین
مناطق،آبراههایبزرگیداردواینحملونقلاغلب

بهسهولتانجاممیشود.
گفتهشدهخودروهایسرقتشدهاغلببهاروپاصادر
میشوند؛البتهپلیسبینالملل)اینترپل(اعامکرده
کهردبرخیازاینخودروهارادرآمریکایشمالی،
آفریقاواسترالیانیزگرفتهاست.بهگزارش»گلوباند
میل«،خودروهایســرقتیبابرخیازقطعاتآنها
توسطســازمانهایجناییبینالمللیخریداری
Équitéمیشود.تریاوبراینمدیراجراییسازمان
میگویدکــهدرآمدحاصلازفــروشخودروهای
سرقتشدهاغلببرایتامینمالیقاچاقموادمخدر،
تجارتاسلحه،قاچاقانسانوتروریسمبینالمللی
مورداستفادهقرارمیگیرد.اینانجمنکههرساله
فهرستیازنوعخودروهایســرقتشدهرامنتشر
میکنداعامکردهکهدرسال2022میادیهوندا
CR-VولکسوسRXدرصدرفهرستخودروهای

سرقتشدهقراردارند.

ترانسفر خودروهای سرقتی 
از 2 بندر کانادا

امااینتنهاآمارســرقتخودرونیســتکهدرکاناداجهش
قابلتوجهیداشتهاست.شاخصهایشدتجرم)CSI(در
اینکشورحاکیازآناستکهدرسال2022میادیبرای
دومینســالمتوالیآمارجرائمبهطورکلی4درصدافزایش
یافتهکهبالاترینسطحازســال2007میادیتاکنونبوده
اســت.دراینگزارشالبتهمطرحشــدهکهیکیازدلایل
افزایشاینآمارمیتواندپایانمحدودیتهایترددمربوط
بههمهگیریویروسکروناباشد.تاپیشازهمهگیریکرونا
وپایینآمدننســبیآمارجرائمبهدلیــلمحدودیتهای
ســختگیرانهکرونایی،آمــارجرائمدرکانادابرای5ســال
متمادیصعودیبود.شــاخصجرائمخشــننیزدرسال
2022میادینسبتبهســالپیشازآن)2021میادی(

5درصدافزایشیافتهاست.
بنابراینگزارش،ســرقتمســلحانهبهطورکلی15درصد،
اخاذی۳۹درصد،قتــل8درصدوتعرضجنســی۳درصد
افزایشیافتهاســت.دربخشجرائمغیرخشننیزدرسال
2022میادیدرکانادا،آمارسرقتوسایلنقلیه24درصد،
ورودبهعنف4درصد،سرقتهایخرد)5هزاردلاریاکمتر(
10درصد،دزدیازفروشگاهها)5هزاردلاریاکمتر(۳1درصد

وکاهبرداری7درصدافزایشیافتهاست.
وبســایتcalibercommunications.ca بااشــارهبه
ارتباطمیانافزایشنرختورموهزینههایزندگیدرکانادا
بابالارفتننرخجرائمدراینکشــورنوشــتهاستکه»بر
کسیپوشیدهنیستکهتورمفعلیباعثافزایشقابلتوجه
هزینهزندگیکاناداییهاشدهکهبهنوبهخودباعثبالارفتن
سرسامآورنرخجرائمازجملهســرقتدرسراسرکشورشده

است.«

افزایش آمار 
جرائم در کانادا 

عاوهبرکانادا،کشــورهایاروپایینیزباچالشافزایش
شمارخودروهایسرقتشدهروبهروهستند.وبسایت
»یوروویکلی«چندیپیشگزارشدادهکهکشورهایی
کهبدترینرکوردرادرســرقتخودرودارنددراروپاقرار
دارند.دراینگزارشاشــارهشــدهکهایتالیابامیانگین
276ســرقتدرهر100هزارنفــردرســال،بالاترین
نرخســرقتخودرورادراروپادارد؛اینرقمدرفرانســه
261سرقتدرهر100هزارنفر،درانگلیس15۳سرقتو
دراسپانیا7۹سرقتاعامشدهاست.یوروویکلینوشته
استکه»وقتیپایآمارهایروزانهسرقتخودرونسبت
بهجمعیتکشورهادرمیانباشــد،فرانسهدرصدرقرار
میگیرد.بنابرآمارهایاعامشــدهروزانه474ســرقت
خودرودراینکشورگزارشمیشود؛بهعبارتدیگربهطور
میانگین20خودرودرهرساعتو۳خودرودرهردقیقه.
ایتالیابا455سرقتخودرودرروزدرجایگاهدوموانگلیس
با272سرقتخودرویگزارششدهدرردهسومقراردارد.
درآمریکانیزآمارخودروهایسرقتشدهصعودیاست.
سیبیاسنیوزگزارشدادهکهدرســال2022بیشاز
یکمیلیونخودرودرآمریکاربودهشدهکهبالاترینرقم
ازسال2008میادیتاکنونبودهاست.دراینگزارش
اعامشــدهکهدرآمریکادرهردقیقه2خــودروربوده
میشود،خودروهاییکهبهنوشتهســیبیاساغلببه
خارجازآمریکاقاچاقشدهودربرخیموارددرروزروشن
ودربرابردیدگانمقامهایگمرکوحفاظتمرزیآمریکا
)CBP(ازطریقبنادربزرگازاینکشورخارجمیشوند.
شورولتپیکاپ،فوردوهیوندایسیویکدرصدرفهرست

خودروهایربودهشدهدرآمریکاقراردارند.

ثبت بدترین رکوردهای سرقت 
خودرو در اروپا 
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افزایش خشونت در کره جنوبی

شلیک به محبوبیت عمران خان
عمرانخان،نخستوزیرپیشینپاکستانازسویپلیساین
کشوربازداشتشد.بازداشتنخســتوزیرسابقپاکستان
پسازآنصــورتگرفتکهاوبه۳ســالحبسدرپرونده
قضاییناشیاز»فروشهدایایدریافتی«دولتیمحکومشد.
براساسگزارشرویترز،برمبنایرأیدادگاه،عمرانخاندر
4سالونیمحضورخوددرقدرت،هدایاییبهارزشحدود
6۳5هزاردلاردریافتکردهوآنهارا»فروخته«است.دادگاه
فروشایناموالرادولتــیوغیرقانونیاعامکرده،هرچند
عمرانخاناینهدایارادرجریانسفرهابهخارجودیدارهای

خارجیخوددریافتکردهبود.
براساساعامفرماندهپلیسلاهور،عمرانخانبهاسامآباد
انتقالدادهشدهاست.حزب»تحریکانصافپاکستان«کهبه
»پیتیآی«معروفاستوعمرانخانرهبریآنرابرعهده
دارد،درواکنشبهبازداشتاواعامکردکهعمرانخاندر
شرایطیدستگیرشدکهدرخواستدیگریبهدادگاهعالی
برایبازنگریدرحکمنخستوزیرسابقپاکستانارائهشده

بودوقراربودایندرخواستموردبررسیقرارگیرد.
بازداشــتعمرانخاندرحالیصورتگرفتهکهاوخودرا
برایورودبهصحنهانتخاباتپارلمانیاینکشورآمادهکرده
بود.عمرانخانخودرابیگناهدانستهواتهاماتمطرحشده
علیهخودراسیاسیوتوطئهمخالفانشمیداند.عمرانخان
درویدئوییکهازقبلضبطشدهبود،ازطرفدارانشخواسته
بوددستبهاعتراضمسالمتآمیزبزنندودرخانههایشان
ساکتننشینند.نخستوزیرپیشینپاکستانبهتازگیدر
گفتوگوییبابیبیســیگفتهبودکهارتشازبیمپیروزی
حزباو،بهدنبالبازداشتاوســت.عمرانخانپیشترنیز
درزمانبرکناریازنخســتوزیری،ارتشرابهکودتاعلیه
خودمتهمکردهبود.جدالهایلفظیعمرانخانبانظامیان
آنقدربالاگرفتهکهحتیبرخیناظرانسیاسیدلیلاصلی
فشارهابرعمرانخانراضدیتاوبافرماندهانارشدارتش
پاکستانمیدانند.ارتشپاکستانهمیشهنقشحیاتیدر
اینکشورداشتهوبازیگرتعیینکنندهپشتصحنهبودهاست،
هرچندفرماندهانارتشهموارهمداخلهدرامورسیاسیرا
انکارمیکنند.بااینحالصرفنظرازاتهاماتمطرحشــده
علیهعمرانخان،اوحامیانپروپاقرصیدرپاکستانبهویژه
در2ایالتپنجابوخیبرپختونخوادارد.حزبعمرانخان
درایالتخیبرپختونخوابهتنهاییاکثریتپارلمانیراطی
5سالگذشــتهتاکنوندردستداشتهاســت.ایندومین
باردرکمتراز۳ماهگذشتهاســتکهعمرانخانبازداشت
میشود.دراواخراردیبهشتماهامسالنیزخانباحکمدادگاه
اسامآبادتوسطآژانسضدفساد پاکستان بازداشتشدو
یکروزبعددادگاهعالیپاکستانبازداشت»عمرانخان«را
غیرقانونیاعامواوراآزادکرد.بازداشتقبلیعمرانخاندر
اردیبهشتماهبااعتراضاتگستردههواداراناوهمراهشدکه
درنتیجهایناعتراضات،دستکم4نفرکشتهوبیشازهزار

نفردیگرنیزبازداشتشدند.

نشست اضطراری در تل آویو برای 
بررسی سناریوی فروپاشی 

یکصدنفــرازمقامــاتمســئولارشــدســابقوزارتجنگ
رژیمصهیونیستیبرایبررسیســناریوهایفروپاشیاینرژیم
نشســتاضطراریبرگزارکردند.بهگزارشیدیعــوتآحارنوت،
شرکتکنندگاندراینکنفرانسدرخصوصروشهایکاربرای
حفاظتازدادگاهعالی،ارتشوپلیسدرمواردفروپاشــیبحث
کردند.درهمینحال،شبکه12تلویزیونرژیمصهیونیستیبااشاره
بهافزایشنگرانیموجودیتیشهرکنشیناناعامکردهکه۳۳درصد

ازاسرائیلیهابهخارجشدنازفلسطیناشغالیمیاندیشند.

حمله سایبری بیمارستان های آمریکا 
را فلج کرد

یکحملهسایبریبهسیســتمهایرایانهایبیمارستانهای
آمریکامنجربهمختلشــدنخدماتبیمارستانیوسامت
درچندینایالتاینکشورشــد.بهگزارش»ایبیسینیوز«،
اینحملهسایبریمنجرشدهتابرخیازاورژانسهامجبوربه
تعطیلیشوندوآمبولانسهابرایتحویلبیماربهمراکزدیگر

مراجعهکنند.

درخواست عربستان از اتباعش برای 
ترک فوری لبنان

سفارتعربستانسعودیدرلبناندربیانیهایازشهروندانش
خواســتبهســرعتخاکلبنانراترککننــد.بهگزارش
المیادین،دراینبیانیههمچنینازاتباعسعودیخواستهشده
ازنزدیکشــدنبهمناطقیکهصحنهدرگیریهایمسلحانه

استخودداریکنند.

کشف سرنخ های مهم درباره حملات 
به خطوط انتقال برق عراق

بهگزارشخبرگزاریرســمیعراق)واع(،»یحییرســول«
ســخنگویفرماندهکلنیروهایمســلحعراقبامدادشنبه
)5اوت(باانتشاربیانیهایتأکیدکردهمزمانباافزایششدید
دمایهوا،برخیگروههایتروریســتیشکستخوردهدرپی
تخریبزیرساختهاوحملهبهدکلهایبرقدرکشورهستند
کهآخرینموردتخریبخطانتقالبرق400کیلوولتیشرق

دیالیبود. بغدادـ

لس آنجلس تایمز ]آمریکا[
نشانه ای از پایان اعتصاب ها 

در آمریکا وجود ندارد
درحالی کــه از حدود 3 مــاه پیش تاکنون، بســیاری از 
نویسندگان هنری و فیلمنامه نویس در هالیوود آمریکا در 
اعتصاب کامل کاری به سرمی برند، هیچ نشانه ای از پایان 
این اعتصابات گسترده و بی سابقه دیده نمی شود. انجمن 
نویسندگان آمریکا 2 روز پیش با نمایندگان استودیوهای 
بزرگ درباره ازســرگیری مذاکرات دیدار کردند، اما در 
این مذاکرات هیچ توافقی حاصل نشــد. همچنین انجمن 
بازیگران هالیوود که شامل بیش از 160 هزار عضو بازیگر 
سینما و تلویزیون در آمریکاست، اعلام کرده که اعتصابات 
را ادامه خواهد داد. بازیگران، فیلمنامه نویسان، نویسندگان 
فیلم ها و سریال های آمریکایی خواهان افزایش حقوق و 
دستمزدهای خود هســتند. آنها می گویند دستمزدشان 
طی چند سال گذشته بسیار در سطح پایین باقی مانده و 

این میزان دستمزد پاسخگوی تورم فعلی نیست. ادامنبع: انجمن Équité - سال انتشار 2022
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سرپناهی برای همراهان بیماران
همراهسرایپناهواقعدرخیابانامیرلودرمنطقه6تهراندیروزافتتاحشد

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامهنگار

سیدمحمد فخارشهرسازی
روزنامهنگار

تا همین چنــد وقت پیش، وقتــی گذرتان 
به خیابان های نصرت و قریــب در منطقه 6 
می افتاد، گوشــه گوشــه معابر در اطراف 
بیمارستان امام خمینی)ره(، چادرهایی علم 
شده بود و همراهان بیمارانی که نه جایی در این 
شهر درندشت داشتند و نه پولی در جیبشان 
باقی مانده بود، در این چادرها اسکان داشتند. 
درد بیمارشان یک طرف ماجرا و درد بی پولی و 

بی سرپناهی در تهران طرف دیگر ماجرای تلخ 
این روزهای زندگیشان بود. مدت اقامتشان 
محدود به یکی، دو روز نبود، گاهی تا چندماه 
بیمارشان در بیمارستان و خودشان در همان 
چادر، چشم انتظار سرپا شدن عزیزشان بودند. 
هوای سرد و گرم فرقی نداشت در برف، باران و 
یا در آفتاب سوزان تابستان، چادر تنها محلی 
بود تا به آن پناه ببرنــد و در هر زمانی انتظار 

کشیدن در چادر تنها چاره آنها بود.
خیابان های اطراف بیمارســتان های دولتی، 
در سال های اخیر شاهد پدیده »چادرخوابی 
همراهان بیمار« بود که این نیاز مبرم را ایجاد 

می کرد تا برای همراهان بیمــاران، محلی 
جهت اســکان و اقامت موقت درنظر گرفته 
شود. بیمارستان   هایی چون مفید، شریعتی، 
امام خمینی، رجایی، رسول اکرم و ... ازجمله 
بیمارســتان های بزرگ تهران هستند که 
در اطراف آنها این پدیده رقم خورده اســت. 
به گفته مســئولان 50 تا 60درصد بیماران 
مراجعه کننده به بیمارستان ها از شهرستان ها 
و نقاط دوردست هستند و بر همین اساس بحث 
ساخت همراه سراها در اطراف بیمارستان های 
بزرگ، در دستور کار دانشگاه علوم پزشکی 

تهران با کمک خیرین قرار گرفت.

روز گذشــته پلاک 53خیابــان امیرلو در 
فاصله کمتر از 5دقیقه با بیمارســتان امام 
خمینی آمــاده پذیرایــی و ارائه خدمت 
به همراهان بیماران این بیمارســتان شد و 
در شصت وششــمین پویش امید و افتخار، 
»همراه سرای پناه« افتتاح شد. حال این محل 
آماده است تا همراهان بیماران دیگر در چادر 
نمانند و به صورت کاملا رایگان از این اقامتگاه 
خدمــات دریافت کنند. این همراه ســرای 
110تختخوابی توسط خیرین ساخته شده و 
یک همکاری مشترک میان مدیریت شهری 

و دانشگاه علوم پزشکی تهران بوده است.

خدشهبهچهرهشهربا1295ساختماننیمهکاره
معاونشهردارتهران:برایبرخوردباساختمانهایرهاشدههیچقانونیوجودندارد

آمار رها شده ها
طبقآخرینبررسیهایمرکزمطالعاتشــهرتهران،1295پروژهساختمانی
متعلقبهمالکاندولتیوخصوصیدرمراحلمختلفگودبرداری،اسکلتبندی،
سفتکاریونازککاریبهدلایلمختلفنیمهکارهماندهوپیشبینیمیشوداین
روندبهصورتصعودیدرسالهایآتینیزادامهیابد؛موضوعیکهآثاردرازمدتآن
بهنفعهیچیکازشهرونداننیستوپیامدهاییدرحوزههایاجتماعی-فرهنگی،
محیطزیستی،زیباییشناختیوبهویژهامنیتیومسائلمرتبطباایمنیراموجب

میشودکهآثارمنفیآنبهصورتمستقیمدرشهرقابلمشاهدهاست.

بلایی بر جان شهر
فهرستبلندبالایمشکلاتســاختمانهاینیمهکارههرروزطولانیترمیشــود.ساختمانهاییکه
مزاحمتهایبسیاریرابرایاهالیمحلازهمانابتداداشتهاندوپسازرهاشدگی،محلتجمعمعتادانو
اراذلواوباشمیشوند.اینساختمانهاحتیدرمحلههایخاصیهممتمرکزنمیشوندوازشهرکغرب،
خیابانولیعصروولنجکتاخیابانانقلابوحتیشوشنیزرصدمیشوند.معضلالبتهبههمینجاختم
نمیشودوسازههایبتنییافلزیبراثرگذشتزمانبهسمتتخریبوافزایشخطربرایعابرانمیروند.
البتهبرخیسازههایخطرناکتوسطشهردارانمناطقتخریبمیشونداماقانونکلیبرایبرخوردبااین
املاکرهاشدهوجودندارد.بایددیددرمقابلچنینوضعینهادهایقانونگذارشهریوکشوریچهمیکنند.

میلیون ها ملک مســکونی، اداری و تجاری 
تهران هیچ نظمی ندارند. تنها وجه مشترک 
آنها قوانین شــهری اســت که باید رعایت 
کنند که کم و بیش در آن نیز دچار خطاهایی 
می شوند. در این میان ساختمان های رها شده، 
عجیب ترین مــورد هســتند، پروژه های 
ساختمانی کوچک و بزرگ که پروانه ساخت 

را دریافت کرده و کار خــود را آغاز کرده اند 
اما به دلایل متعدد، نیمه کاره رها شــده اند. 
عجیب تر اما اینکه قانونی برای برخورد با این 

ناهنجاری های شهری وجود ندارد.
حمیدرضا صارمــی، معاون شهرســازی 
و معماری شــهرداری تهران در این باره به 
همشهری می گوید: ما در شهرداری تهران 
کارگروهی مشــخص کرده ایم که این نوع 
ساختمان ها را احصا و علل نیمه تمام ماندن 
پروژه های ســاختمانی رها شده را مشخص 
کند. در گذشته چندبار شورای اسلامی شهر 

تهران به موضوع ورود کــرده بود اما هربار 
کار ناتمام ماند تا شهرداری تهران هیچ ابزار 
قانونی برای برخورد با ایــن نوع پروژه های 
ساختمانی نداشته باشد. علت وضع موجود 
هم این است که این پروژه ها پروانه ساخت 
دارند و با شروع کار ساختمانی دیگر نمی شود 

برای آنها شرایط جدیدی تعیین کرد.
به گفته معاون شهردار تهران، البته راه حلی 
کلی وجود دارد به اســم »عوارض تطویل« 
که وقتی شخص و نهادی پروژه ساختمانی 
را آغاز کرد بتواند در زمان مشخصی کار را 

پیش ببرد و به پایان برســاند تا ساختمان 
نیمه کاره رها نشود و چهره شهر را مخدوش 
نکند. بدین ترتیب با چنین عوارضی می شود 
مالک را مقید کرد کــه کار را نیمه تمام رها 
نکند. دیوان عدالت اداری 2بار مصوبه شورای 
اسلامی شهر تهران در این باره را ابطال کرده 
و در حال حاضر هیچ  مستمسک قانونی ای 
برای مواجهه با این ساختمان ها وجود ندارد. 
بعضا حتی ســازه پروژه ها از بین رفته ولی 
هنوز امکان برخورد قانونی را نتوانسته ایم 

به دست آوریم.

یکشنبه یکشنبه 1515 مرداد  مرداد 14021402- شماره - شماره 488478847
راه اندازی ۴ بازار در هر منطقه 

سعید بیگی، مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران:  تعداد بازارهای محلی تا پایان 3ماهه 
اول امسال از  3۶ به ۶۱ بازار رسیده است. شرایط هر منطقه از نظر تراکم  جمعیت، وضعیت اقتصادی و اجتماعی 

برای راه اندازی بازار محلی متفاوت است، اما تلاش می کنیم  تا در هر منطقه حداقل ۴ بازار ایجاد کنیم. 

خانه های دودی پلمب شدند
ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر: در جریان بازدید از مناطق، خانه های دودی، در محله 
شوش مشاهده شدند و شهرداری وجود این خانه ها را تأیید کرد و  برخورد لازم صورت گرفت. حدود 37خانه 

دودی در منطقه ۱5شناسایی و با حکم قضایی پلمب و حتی تعدادی نیز تخریب شدند.

 مشخصات 
همراه سرای پناه

اسکلت
بتنی

متولی و همکار
 شهرداری

با همکاری دانشگاه 
 علوم پزشکی 

و خیرین

تعداد واحد
30واحد 
در۴طبقه

مساحت
2300
مترمربع

اعتبار
30

 میلیارد 
تومان

ظرفیت
110
نفر

تهران طلایه دار تحول در سنجش 
اکسیدهای نیتروژن

مدیرعاملشــرکتکنترلکیفیتهوایتهرانبااعلاماینکه
دیاکســیدنیتروژنازآلایندههایهواســتکههرســال
میلیونهاتنازاینگازبراثرفعالیتهایانسانیبهویژهمصرف
ســوختهایفســیلیواحتراقموتورهایدرونسوزتولید
میشود،گفت:اکسیدنیتریکودیاکســیدنیتروژنکهبه
اکسیدهاینیتروژن)NOx(معروفهستند،درتولیدمهدود

فتوشیمیایینقشعمدهایدارند.
بهگزارشهمشهری،سیدمحمدمهدیمیرزاییقمیباتأکیدبر
اینکهمنبععمدهدیاکسیدازتدرمناطقشهری،حملونقل
وترددخودروهاستکهبخشمهمیازذراتمعلقکوچکتر
از2.5میکرونرانیزتشــکیلمیدهد،افزود:شرکتکنترل
کیفیتهوابراینخستینباردرکشــورباهمکارینهادهای
بینالمللیبهحسگرپیشــرفتهسنجشترکیباتاکسیدهای
نیتروژنازخروجیخودروهایدیزلیوبنزینیمجهزشــد.
ویبااشــارهبهاینکهامروزدرکشــورهایپیشــرفتهجهان
دســتگاههایبــهروزومدرنینظیرOBS1برایســنجش
آلایندههایخروجیخودروهامورداستفادهقرارمیگیردکه
خوشبختانهیکمجموعهکاملازاینتجهیزاتنیزدرشرکت
کنترلکیفیتهواموجوداســت،اظهارکرد:مجموعهمذکور
برایخودروهاییبااستانداردیورو6تعبیهشدهونسبتبهدوده

خروجیخودروهابسیارحساساست.
میرزاییقمیبابیاناینکهنصبایندســتگاههاکهشــامل
حسگرهایدودهوکدری،رطوبت،دما،فشاروسرعتهوای
ورودیاســت،بایددرنمونهبرداری،همزمانســازیشدهو
اطلاعاتمختلفازسنسورهابهمنظورامکانانجاممحاسبات
دقیقدریکزمانواحد،ثبتوپردازششود،تصریحکرد:برای
رفعاینمشکل،یکدستگاهدیتالاگر)ثبتکنندهاطلاعات(
چندکانالهاهداییبهاینشــرکتازجانبیکــیازنهادهای
بینالمللیکهبهصورتقابلحملاســت،مورداستفادهقرار
گرفتهکهموجبکاهشتعددتجهیــزاتاندازهگیری،ثبت
آلایندگیخودروهادرشــرایطترددواقعیوافزایشدقتدر

همزمانیثبتاطلاعاتحسگرهاشدهاست.
ویبابیاناهمیتاندازهگیریواقعیمیزانآلایندگیخودروها
اظهارکرد:تاقبلازاستانداردآلایندگییورو6آزمونآلایندگی
خودروهادریکآزمایشگاهباشــرایطشبیهسازیشدهجاده
اندازهگیریمیشــد،اماتحقیقاتمتعددیدربینسالهای
2008تا2012توسطمراجعمعتبرصورتپذیرفتونتیجه
آنتحقیقاتاینبودکهمیزانآلایندگیخودروهادرشرایط
ترددواقعیبسیاربیشترازمقادیراندازهگیریشدهدرشرایط

شبیهسازیشدهآزمایشگاهیاست.

اینتفاوتدرخصوصآلایندهNOxخودروهابهمراتبشدیدتر
استبهنحویکهتاقبلازاستانداردیورو6خودروهایدیزلی
درشــرایطترددواقعیبین7تا10برابرآلایندهاکسیدهای
نیتروژنبیشــترینســبتبهمقادیراندازهگیریشــدهدر
آزمایشگاهمنتشــرمیکردند.درهمینراستابودکهسازمان
حفاظتمحیطزیستآمریکا)EPA(درسال2015شرکت
فولکسواگنرادرجریانDieselgateمیلیاردهادلارجریمه
کرد.برمبنایهمینوجوداختلافدرآلایندگیشرایطواقعی
باشرایطآزمایشگاهی،دراســتانداردآلایندگییورو6انجام
آزمونآلایندگیدرشرایطواقعیبااستفادهازتجهیزاتپرتابل
برایصدورتأییدنوعخودروهااجباریشدتااختلافآلایندگی
واقعیخودروهابامقادیراندازهگیریشدهدرآزمایشگاهکاهش
یابد.میرزاییقمیافزود:باتجهیزاینشرکتبهحسگرسنجش
اکسیدهاینیتروژنخودروها،اکنونانجامآزمونآلایندگی
شــرایطواقعیبرایخودروهادرایراننیزامکانپذیرخواهد
بودومیتوانالزاماتمربوطبهاســتانداردآلایندگییورو6را

درکشورجاریکرد.
میرزاییقمیبابیاناینکهبراینخستینباردرهفتهگذشته،
دیتالاگرپیشرفتهوحســگرترکیباتاکسیدهاینیتروژندر
شــرکتکنترلکیفیتهواروییکدستگاهخودرویدیزل
یورو4ویکدستگاهخودرویبنزینینصبودادهبرداریشده
است،تصریحکرد:ایندستگاهباقابلیتسنجشاکسیدهای
نیتروژنواکســیژنخروجیموتورهایاحتراقیدرونسوز،
گامیمؤثردرجهتافزایشســهولت،دقــتوصحتنتایج
آزمونهایسنجشآلایندههایخروجیخودروهامحسوب
میشود.مدیرعاملشــرکتکنترلکیفیتهوایتهراندر
خاتمهباتأکیدبراینکهاینحسگرازنوعسنسورهایشیمیایی
بودهودرمقایسهباسایردستگاههاکهبهدودهدیزلحساس
هستندازکاراییبســیارمطلوبیبرخورداراست،خاطرنشان
کرد:ازدیگرمزایایایندســتگاه،کالیبراسیونسریعوساده
آناســت،ضمناینکهباوجودنرمافزاردقیقدیتالاگر،نتایج
باسرعتوسهولتبهصورتعددیمحاسبهشدهودراختیار

کاربرقرارمیگیرد.

 فرش قرمز 
زیر پای سرمایه گذاران

مهمترینرکنیکههماکنوندرمدیریت
شهرینسبتبهسرمایهگذاریدرتهران
پیگیریمیشود،ایناستکهپروژههای
قدیمیایکهباچالشروبهروشــدهبا
مصالحهوتدبیرحلشود.نگاهایناســتکهسرمایهگذار
پیمانکارنیستبلکهشریکشــهرداریاستوبردشبرد

مدیریتشهریومردماستوضررشضرراینمجموعه.
ازسوییدربخششناساییفرصتهایجدیدسرمایهگذاری
داخلیوخارجیبهویژهدرموضوعاتفناورانهواستارتآپی
تمرکزیصورتگرفتهتاسرمایهگذاریصرفابربخشهای
تجاریواداریمتمرکزنشــود.درفضاهایگردشــگری،
حملونقلوحتیحوزههایبهداشــتودرماننیزجذب
ســرمایهگذارصورتگرفتهتامشکلاتشــهریدرهمه
بخشهاپیگیریورفعشودوسرانههایرفاهیگردشگری

رابالاببریم.
درسالهایگذشتهسازمانسرمایهگذاریومشارکتهای
مردمیشهرداریتهرانبابرخیمشکلاتمواجهشدهکهاز
100موردپروژهانجامشده،46پروژهباموانعیروبهروشده
وسرنوشتآنقفلشــدهبود.البتهدر6ماهاخیرتوانستیم
16پروژهراتعیینتکلیفوباتشکیلکارگروههاوهیأتهای
اندیشهورزیآنرارفعکنیم.ازسویدیگرساختارسازمانی
سازمانسرمایهگذاریتقویتشدتانیروهایمتخصصبه

کارگیریشوند.
درپروژههابحثبررســیاهلیتسنجیســرمایهگذارهم
موجبعقبماندگیهاشــدهبود.بخشدیگربهشهرداری
تهرانبازمیگشــتکهدرزمینهایمعارضطرحتعریف
شــدهبود.بخشدیگــرنیــزکمتجربگیســازمانبوده
وقراردادهایضعیفیبســتهشدهاســت.اینموضوعات
حلوفصلشــدندتامســیرجدیدیریلگذاریشــودو
طرحهایســرمایهگذاریپیشروند.درمدیریتشهری
گذشــته،رفتارقهریموجبشــدهبودپروندههابهسمت
حقوقیشدنبروندونگاهآنهابهشهرداریتهرانمتفاوت
شــدهبود.دراینزمینهازســرمایهگذارانواقعیدلجویی
کردیمتابــامصالحهراهکارهایمناســباتخاذشــود.از
طرفیراهکارهایتشویقیرامثلیکفرشقرمززیرپای
ســرمایهگذارانپهنمیکنیم.در46پــروژهزمینمانده
سرمایهگذارینیزبرگشــتپذیری80هزارمیلیاردتومان
سرمایهشــهریراپسازطیپروســههایقضاییمحقق

خواهیمکرد.
*مدیرعاملسازمانسرمایهگذاریومشارکتهایمردمیشهرداریتهران

شهر هوشمند و الزامات قانونی آن
شهرهوشمندچارچوبیاستکهعمدتااز
)ICT(فناوریهایاطلاعاتوارتباطـات
برایگســـترشوترویجشـــیوههای
توسـعهپایداروباهدفرفـعچالشهای
روبهرشـــدشهرنشـــینی،توســطحکومتهایمرکزیو
محلیدرسراسرجهان،ایجادشدهاسـت.درواقع،باافزایش
ســـطحتوقعاتوپدیدارشدننیازهایجدید،تنهاراهبرد،
هوشمندسازیاستکهباکمکتکنولوژیهایجدیدمیتواند

شـهرهاراروزآمدسازیکند.
حرکتبدینسمتوســو،بهتدوینچارچوبهاییبرایاداره
شــهرهوشــمندوپرُکردنخلأهایحقوقــیدرحوزههای
»قانونگذاریومقرراتگذاری«،»سرمایهگذاریودسترسی
آسانومطمئنبهســرمایه«،»دسترسیبهتحقیقوتوسعه
وفناوریپیشرفته«،»ظرفیتســازیکارآفرینان«،»تنظیم
محیطکسبوکاردرشرایطجدیدبازار«و»فرهنگسازی«
برایزیستندرسازگاریبابومسازگانجدیدشهرهوشمند
نیازدارد.6بعُداساســیشهرهوشــمندعبارتنداز:اقتصاد
هوشمند،مردمهوشمند،حکمرانیهوشمند،تحرکهوشمند،
محیطزیستهوشمندوزندگیهوشمند.دستیابیبهتمامی
ابعادشهرهوشمندمیسرنخواهدشدجزبابازبینی،اصلاحیا
وضعقوانینومقرراتموردنیاز،درواقعمقرراتشهرازقوانین
وقوانینازحقوقحاکموحقوقحاکمازقرارداداجتماعیمیان
سهامداران)شهروندان(ناشیمیشــود.منظورازچارچوب
قانونگذاریبرایشهرهوشمند،تعیینسیاستها،نظریاتو
دیدگاههایحقوقی-تخصصیقابلاجراییاستکهزمامداران،
ذینفعانوبهطورکلیشهروندانشهرهوشمندرابهمشارکت

درهمهامورشهرهوشمندفرامیخواند.
موضوعــاتچارچوبمقرراتگــذارینیزعبارتنــداز:الزام
بهدستیافتنبهزیرساختهاینهادی-قانونیمطلوب،اجرای
درسترویکرد»فاوادرخدمتتوسعه«ومحورقراردادنآندر
شهرهوشمند،الزامبهایجادهماهنگیمیاندستگاههابهمنظور
بهرهبرداریپذیرکردنمتقابلخدماتآنهاویکپارچهکردنشان
درشهرهوشــمند.مطلوبیتشهرهایهوشــمند،وابستهبه
نوعفناوریومیزانهزینهکردسرمایهنیست،بلکهمطلوبیت
شــهرهایهوشــمند،بهزمامداریوراهبریخوب،داشتن
چشــماندازیبلندمدتوهمکاریمطلوبمیــانذینفعان
جامعهاست.شهرداریتهران،وزارتخانههاینیرو)با22هزار
کیلومترفیبرنوری(،راهوترابری)با11هــزارکیلومترفیبر
نوری(،نفتوشرکتمخابرات)با52هزارکیلومترفیبرنوری(
و...بایدباسیاستهایهماهنگشــده،امکاناتوتأسیسات
فنیخودرابهتسهیمبگذارند.بنابراینشهرهوشمندپایدار،
شهرینوآورانهاستکهازفناوریاطلاعاتوارتباطاتودیگر
ابزارهابرایبهبودکیفیتزندگی،بهینگیعملیاتهایشهری،
خدماتورقابتیبودناسـتفادهمیکند،درحالیکهاطمینان
حاصلمیکندکهشـهرقادربهتأمیننیازهایحالحاضرو
نسـلهایآیندهدرزمینههایاقتصادی،اجتماعی،محیطی

وفرهنگیخواهدبود.

شهر محمد رحیم مرتضوی؛ شهردارمنطقه9یادداشت

 نوید خاصه باف*نگاه

 ساخت چهارمین همراه سرا 
در منطقه6 تا پایان سال

سیدمرتضی روحانی، شهردار منطقه 6 در حاشیه 
مراسم افتتاح همراه سرای پناه، در جمع خبرنگاران 
گفت: همراه سرای پناه، سومین همراه سرای منطقه 
6 است و هر یک از همراه سراها 110 ظرفیت دارند و 
در مجموع 330 ظرفیت در این منطقه برای اقامت 
همراهان بیماران ایجاد شــده است. او با تأکید بر 
اینکه ارائه خدمات در همراه ســراهای منطقه6 
تهران به صورت رایگان اســت، افزود: مهم ترین 
نکته، ساخت همراه سرا این است که توسط خیرین 
ساخته شده و شهرداری تهران زمین در اختیارشان 
گذاشته است. شهردار منطقه 6 درباره نیاز منطقه 
به ظرفیت بیشتر همراه سرا، تصریح کرد: قطعا نیاز 
منطقه بیش از ظرفیت موجود اســت و در همین 
راستا تا پایان سال همراه سرای دیگری با ظرفیت 

100 نفر در منطقه افتتاح خواهیم کرد.

مکث

نباید کسی در اطراف بیمارستان در چادر بماند
محمدامین توکلی زاده، معاون اجتماعی-فرهنگی شهردار تهران:  در حاشیه آیین افتتاح همراه سرای 
پناه در جمع خبرنگاران گفت: همراه سرای پناه هفتمین همراه سرایی است که در تهران به بهره برداری 
می رسد ولی همچنان با نیاز اصلی تهران در این حوزه فاصله داریم. او افزود: خوشبختانه با همتی که 
شکل گرفته در حال حاضر شهرداری، زمین در اختیار خیرین قرار می دهد و آنها با ساخت همراه سراها 
درصدد حل این معضل هستند. معاون اجتماعی- فرهنگی شهرداری تهران با اشاره به اینکه هنوز به 
ظرفیت هزار نفر در حوزه همراه سراها در تهران نرسیده ایم، افزود: در تلاش هستیم که کسی در اطراف 
بیمارستان ها در چادر نباشد و به هر طریقی با بهره گیری از همه ظرفیت ها در این خصوص اقدام می کنیم.

مکث

 احداث همراه سرای 500نفره 
در شمال بیمارستان امام خمینی

حسین قناعتی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران 
در حاشیه آیین افتتاح همراه سرای پناه بیان کرد: 
یکی از معضلات ما این است که در بیمارستان های 
دولتی به ویژه امام خمینی )ره(، 60 درصد مراجعات 
از شهرستان هاست و عمده آنها افرادی هستند که 
از لحاظ اقتصادی ضعیف بوده و مجبورند در اطراف 
بیمارســتان ها در چادر اقامت داشته باشند. او با 
اشاره به اینکه در شــمال بیمارستان امام خمینی 
قرار است یک همراه سرای 500 تختخوابی احداث 
کنیم، ادامه داد: با راه اندازی این همراه سرا معضل 
چادرخوابی همراهان    حل خواهد شد. با نظر مساعد 
ارتش برای در اختیار قرار دادن زمین هر چه زودتر 
روند ساخت این همراه ســرا آغاز می شود، قطعا 
اقدامات خیری از این دست می تواند معضلات بسیار 

زیادی را در محدوده حل و فصل کند.

مکث

نام
مکان

ظرفیت
متولی و همکار

خانه نور
خردمند جنوبی
110نفر
 شهرداری منطقه با همکاری
دانشگاه علوم پزشکی و بنیاد مستضعفان

نام
مکان

ظرفیت
متولی و همکار

جوادالائمه
خیابان قریب
110نفر
 شهرداری منطقه
با همکاری بخش خصوصی
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غرس 6 نهال زیتون
 در این همایش، ضمن ادای احترام به مقام شامخ 
امام خمینی )ره( و شهدای انقلابی طی مراسمی 
ایستگاه صلواتی شهدای مقاومت افتتاح و 6نهال 
زیتون نیز به یاد فرماندهان و شهدای مقاومت در 

جوار یادمان این شهدا و فرماندهان غرس شد.

مکث

تا کنون مشکلی درباره زباله عفونی و خطرناک بیمارستانی در پایتخت 
رخ نداده است، اما این نباید موجب غفلت از خطری شود که سلامت 

شهروندان و پایداری محیط زیست را تهدید می کند.
طبق قانون مصوب ســال 1383مسئولیت پســماند های ویژه با 
تولید کننده آن است. هر تولید کننده پسماند شیمیایی یا پزشکی 
باید آن را بی خطر، حمل و دفع کند. بیمارستان ها این نوع پسماند 
را تولید می کنند و مسئولیت آن با وزارت بهداشت است، اما به دلیل 
اینکه مراکز درمانی امکانات لازم را ندارند شهرداری تهران به  عنوان 
پیمانکار، این کار را انجام می دهد. ســازمان پسماند در این زمینه 

4800قرارداد با مراکز درمانی شهر تهران بسته است.

زبالهسوزیبیمارستانها؛بهزودی
بیمارستان ها باید پسماند عفونی و خطرناک خود را کاملا امحا کنند، اما اکنون شهرداری تهران عهده دار بخش عمده این کار شده است

محمد سرابیگزارش
روزنامه نگار

5 یکشنبه یکشنبه 1515 مرداد  مرداد 14021402- شماره - شماره 88478847
ارائهخدماتشبانهروزیدرروزهایگرمتابستان

احمد احمدی صدر، مدیرعامل سازمان خدمات اجتماعی شهرداری:  ۲۰مددسرای شهر تهران با ظرفیت ۲هزار 
نفر به شکل ۲۴ساعته پذیرای تمامی آسیب دیدگان اجتماعی پایتخت هستند. با افزایش شدید دمای هوا 

سیستم های سرمایشی ، استحمام و همچنین 3وعده غذا در تمامی مددسراها برای مددجویان مهیاست.

سوگوارهمحرمدرمیدانآزادی
مصطفی زیبایی نژاد، مدیرکل فرهنگی شهرداری تهران: رویداد آیینی با هدف ایجاد شور و شعور حسینی در 
شهر تهران، از 16 تا 31مرداد )ســاعت 18تا ۲3( در میدان آزادی برگزار می شود. شــعرخوانی، مداحی، نقالی و 

تعزیه، موکب های پذیرایی، برپایی حسینیه کودک و ... ازجمله برنامه های پیش بینی شده هستند.

ون های آماده و نو را در مشهد به رانندگان تحویل دهند
چند ماهی است که سازمان تاکسیرانی مشهد، ناوگان جدیدی 
از خودروهــای ون را خریداری کرده امــا در پارکینگ رو باز و 
زیر نور مســتقیم آفتاب نگهداری می کند و هنوز به رانندگان 
تحویل نداده است. درحالی که از عمر ون هایی که در حال حاضر 
مشغول به کار در خطوط مختلف هستند سال هاست که گذشته 
و عملا فرسوده شــده اند، دلیل این همه تعلل برای تحویل این 
ون ها چیست؟به نظرمی رســد نگهداری آنها زیر آفتاب بهتر از 

تحویلشان به رانندگان است!
شیرافکن از مشهد

تردد کامیون ها در جاده سیاهکل ممنوع شود
جاده سیاهکل به لاهیجان در استان گیلان به علت دوطرفه و 
کم عرض بودن به خصوص در روزهای تعطیل شــاهد ترافیک 
ســنگین اســت و تردد کامیون ها دراین جاده به مشــکلات 
ترافیکی دامن می زند. در این جاده ۱۰ کیلومتری امکان سبقت 
حتی از یک کامیون هم وجود ندارد و حرکت با سرعت بالاتر از 
6۰کیلومتر هم شدنی نیست و در نتیجه مدام ترافیک سنگین 
ایجاد می شــود. قرار بود یک جاده جدید در این مسیر ساخته 
شود که در این چند سال هنوز تعیین تکلیف نشده است. لطفا 

مسئولان فکری برای این مشکلات بکنند.
ضیایی از سیاهکل

پیامک ارســال وجه تخصیص خودرو بــرای برخی از 
ثبت نام کنندگان نیامد

از شــرکت کنندگان در طرح دوم ســامانه یکپارچه خودرو 
هستم که شامل دریافت خودرو کوییک در تابستان ۱۴۰۲ 
شــده ام ولی هنوز پیامک ارســال وجه برایم نیامده است 
درحالی که تمام خودروها تا پایان سال واریز وجه داشته اند. 
از سامانه وزارت صمت و سایپا هم پرس و جو می کنم، جوابی 
نمی دهند و می گویند خبر نداریم. شــاید قرار است آنهایی 
که خودروی تخصیصی شــان در تابستان است اصلا خودرو 

نگیرند؟
شکری از تهران 

ایستگاه های مترو باید سرویس های بهداشتی داشته باشند
ایستگاه های متروی تهران را اغلب بدون سرویس بهداشتی 
ســاخته اند، اما متروی شــهرهای دیگر در دست ساخت 
هستند و می توانند برای آنها از هم اکنون سرویس بهداشتی 
تعبیه کنند. درنظر گرفتن ســرویس بهداشــتی برای رفاه 
مسافرین به خصوص نیاز مبرم افراد دیابتی و سالمندان عزیز 
از درخواست های جدی شهروندان از مدیران شهرداری ها و 
سازمان راه آهن قطار شهری و زیرزمینی مترو در شهرهای 

مختلف است.
محمود بلیغیان از اصفهان

نرخ شهریه مدارس نیازمند نظارت جدی است
به رغم اینکه آمــوزش و پرورش برای شــهریه مــدارس نرخ 
مشخصی را مصوب و اعلام کرده برخی مدارس سلیقه ای عمل 
می کنند و شــهریه را حتی تا 5۰درصد بالاتر مطالبه می کنند.

این وضعیت تخطی از قانون و اجحاف در حق والدینی است که 
ناچارند به دلایل مختلف فرزندشــان را در این مدارس ثبت نام 
کنند. از وزارت آموزش و پرورش درخواست داریم تا با این دسته 

از مدارس که قانون شکنی می کنند برخورد جدی کند.
سلاجقه از تهران

  
علت قطعی طولانی مدت آب فاز یک مهرشهر چیست؟ 

در چند هفته اخیر آب فاز یک مهر شهر کرج به مدت ۲۰ساعت 
در شبانه روز قطع می شود و ساکنان تنها ۴ساعت فرصت استفاده 
از آب را دارند. جدا از مشکلات ایجادشده در کارهای روزمره، در 
اوج گرمای روز هم قادر به استفاده از کولر نیستیم. واقعا دلیل این 
قطعی طولانی مدت چیست و تا کی این روند ادامه خواهد داشت؟
ترابی از مهرشهر 

  
قطعی های 21ساعته آب در شهریار

بیش از یک ماه است که مناطقی از شــهریار با قطعی آب ۱3تا 
۲۱ساعته مواجه هستند. مسئولان آبفا هیچ پاسخی به مردم 
نمی دهند و تماس های مردم با شماره ۱۲۲مدام قطع می شود 
بدون اینکه پاســخ داده شود. حتی نیمه شــب هم آب وصل 

نمی شود که بتوانیم آبی ذخیره کنیم. تکلیف ما چیست؟
تقوی از شهریار

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

شهدا تکیه گاه جامعه اسلامی هستند
شهردار تهران: مسیر محور مقاومت و شهدای مقاومت 

بزرگ ترین دارایی ما هستند و باید از این دارایی استفاده کنیم

اولین همایش مدیران گلزارهای شــهدای کشــورهای جبهه 
مقاومت به میزبانی سازمان بهشت زهرا)س( برگزار شد و علیرضا 
زاکانی، شهردار تهران در مراســم اختتامیه این همایش گفت: 
» به تعبیر امام )ره( مزارهای شــهدا قبله گاه عاشــقان، عارفان 
و دلدادگان هســتند. همبســتگی اعتقادی مهم ترین بخش 
همبستگی بین کشــورهای محور مقاومت است و امروز مسیر 
محور مقاومت و شهدای مقاومت بزرگ ترین دارایی ما هستند و 

ما باید از این دارایی استفاده کنیم.«
در این همایش مدیران گلزارهای شهدای کشورهای ایران، عراق، 
سوریه، فلسطین، لبنان و یمن حضور داشــتند که در حاشیه 
مراسم از یادمان ۷۲ تن، مزار شهیدان بهشتی، رجایی و باهنر، 
قطعه ۲۴ گلزار شهدا، یادمان شــهدای حج و ... بازدید کردند. 
شهردار تهران در مراسم اختتامیه سخنرانی کرد و گفت که ما 
یاد و نام شهدا را به واسطه وظیفه ای که بر عهده داریم زنده نگه 
می داریم چرا که بازخوانی تاریخ بر مدار شهدا می تواند سره را از 
ناسره جدا کند. علیرضا زاکانی تأکید کرد: »امروز جامعه مسلمین 
نیاز به اسوه و تکیه گاه دارد و این شهدا هستند که به عنوان یک 
تکیه گاه بزرگ می توانند جامعه اســلامی را در مسیر تحول و 
اهداف عالی اسلامی مصمم کنند و الگوهای جعلی را از جلوی 

چشم جهان اسلام بردارند.« 

حرکت در مسیر پیوستگی
همبستگی اعتقادی مهم ترین بخش همبستگی بین کشورهای 
محور مقاومت است. شــهردار پایتخت با بیان این مطلب گفت 
که شهدا پرچم داران و قهرمانان همبســتگی اعتقادی در بین 
کشــورهای محور مقاومت هســتند. او ادامه داد: »ما گرد هم 
آمده ایم تا درباره بوستان ها، گلستان ها و گلزارهای مملو از شهدا 
و پرچم داران راه حق، حقیقت و آزادی در کشــورهای اسلامی 
بیندیشیم و ببینیم که چگونه می توانیم در این بستر از تجربیات 
هم بهره بگیریم و با تمسک به شهدا راه و درک چگونه زیستن 
درست را بیاموزیم. همچنین می توانیم با احیای راه و منش شهدا 
و حرکت در مسیر پیوســتگی قابلیت های بزرگی که داریم در 
سراسر جهان با اتحاد و همبستگی در مسیر اهداف عالیه اسلامی 

پیش برویم.«

اهتمام در معرفی شهدای مقاومت کشورها
 محمدجواد تاجیک، مدیرعامل ســازمان بهشت زهرا)س( هم 
در این همایش به ضرورت تقویت شــبکه و اتحادیه گلزارهای 
شهدای کشورهای محور مقاومت اشاره کرد و گفت: »می توان 
یک مانیفست و پروتکل در رابطه  با زیارت گلزارهای شهدا توسط 
زائرانی که از دیگر کشورهای اسلامی به زیارت گلزارهای شهدا 
کشورهای محور مقاومت می روند تهیه و آن را قاعده مند کرد.« 
او تأکید کرد که همچنین می توان به معرفی شهدای مقاومت در 
کشورها پرداخت و در جهت تقویت برادری، اتحاد و همدلی قدم 
برداشت. تاجیک در ادامه عنوان کرد: »در قالب گفت وگوهایی 
که در این نشســت صورت می گیرد می توانیم به دستگاه های 
حاکمیتی کشــورهای خود کمک کنیم تا برای پشــتیبانی از 
گلزارهای شــهدا نقش بیشــتری ایفا کنند.« تشکیل اتحادیه 
گلزارهای شــهدای جبهه مقاومت، راه انــدازی پایگاه مجازی 
و سایت اطلاع رســانی مشترک، گویا ســازی  مزارهای شهدا با 
اســتفاده از فناوری های روز و هوش مصنوعی، بهسازی گلزار 
شهدا، نامگذاری یک هفته به نام شهدای مقاومت، تدوین و تولید 
شناسنامه گلزارهای شهدای محور مقاومت در قالب یک کتاب، 
تشکیل یک مؤسسه مردمی مشترک بین المللی برای کمک به 
انجام کارهای فرهنگی در گلزارهای شهدا، تربیت راویان شهدا و 
تشکیل صندوق مشترک حمایت از خانواده های شهدای مقاومت 

از مصوبات این نشست بودند.

شهر

دریچه

گواهی HSE  برای متروي تهران
با حضور تیم ممیزی سامانه HSE شــهرداری تهران در محل 
ســاختمان شــرکت متروي پایتخت، صدور گواهینامه نظام 
مدیریت)ســلامت، ایمنی و محیط زیســت( این شرکت وارد 
مرحله عملیاتی شد. بابک راهنورد، مدیر بحران، پدافند غیرعامل 
و HSE شــرکت متروی تهران با اعلام این خبر گفت: »سامانه 
HSE شهرداری تهران با هدف استقرار سیستم مدیریت سلامت، 
ایمنی و محیط زیست در واحدهای تابعه ایجاد شده و زیرمجموعه 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران است.« به گفته 
او، براســاس مصوبه برنامه چهارم تحول و پیشرفت شهر تهران 
مبنی بر استقرار نظام مدیریت سلامت، ایمنی و محیط زیست 
)HSE-MS(، شرکت متروی تهران در سال۱3۹۹ تفاهمنامه ای 
با شرکت شهر سالم)متولی قبلی سامانه( منعقد کرد و با جذب 
مشاور ذیصلاح در این زمینه، فرایند استقرار نظام HSE-MS را 
در تمام ارکان شرکت مترو اعم از واحدهای ستادی و کارگاه های 
اجرایی فعال آغــاز کرد. راهنورد در ادامه بــه برخی از اقدامات 
  HSE شــرکت متروی تهران طی ســال های اخیر در راستای
اشــاره و عنوان کرد: »برگزاری مانورهای ایمنی، بهداشــت و 
محیط زیست در بدنه اجرایی شرکت، آموزش نیروهای انسانی 
و عوامل اجرایی در حوزه HSE، گزارش منظم و به موقع حوادث 
و شبه حوادث، انطباق شــغلی کارکنان حوزه اجرایی با الزامات 
سامانه، اجرای زیرســاخت های بهداشت و سلامت کارکنان در 
حوزه های اجرایی و به کارگیری نیروهای کارآمد  HSE به همراه 
آموزش پرسنل براساس نیازسنجی پروژه های اجرایی ازجمله 

مهم ترین برنامه هاست.«

زینب زینال زاده؛ خبرنگار

حادثــه ای جمعه ۱3مــرداد در پل مکانیــزه محله تختی 
)منطقه۱6( رخ داد؛ کودک اتباع ۹ســاله روی پله های پل 
مشغول بازیگوشی بود که گویا در مسیر پایین رو به صورت 
نشسته حرکت می کرد که ناگهان در انتهای پله انگشتانش 
وارد دندانه های پایانی پله شده و دچار سانحه می شود. پس از 
این حادثه عده ای تلاش کردند با روایت های متفاوت اتهامات 
اصلی را متوجه مدیریت شهری کنند اما سازمان زیباسازی 
ضمن ابراز همدردی با خانواده کودک آسیب دیده، بلافاصله 

با انتشار اطلاعیه اقدام به تشریح اصل ماجرا کرد.

  در اطلاعیه سازمان زیباســازی شهر تهران عنوان شده 
که پس از درگیرشدن انگشتان دست کودک با دنده های پله 
بلافاصله مکانیزم ایمنی صفحه کامپلیت درگیر شده و فرمان 

خاموش شدن پله برقی صادر شده است. 
  همچنین مطابق با استاندارد  EN115 استفاده کودکان 
از پله برقی باید با دردست داشتن دست والدین صورت پذیرد 
که بر همین راستا علائم هشدار مربوطه در کلیه پله برقی های 

سطح شهر نصب شده است.
  مدار فرمان پله برقی مذکور دارای کارکرد مناسب بوده 
که مطابق گزارش افســر ایمنی که طی هفته جاری و 3روز 
قبل از حادثه بازدید شده تمام اجزای ایمنی دارای عملکرد 
مناسب بوده و شانه های صفحه کامپ به صورت سالم بوده که 
بازدید صورت گرفته توسط کارشناسان ایمنی گواه همین 

موضوع است.
  براین اســاس حادثه پله برقی به وجود آمده در پل عابر 
مکانیــزه تختی، بر اثــر بی احتیاطی کــودک و والدین آن 
به دلیل نشستن کودک روی پله برقی و بی توجهی به علائم 

هشدار دهنده بوده اســت. این در حالی است که درصورتی 
که سیستم ایمنی خاموشی پله برقی به موقع فعال نمی شد، 

ممکن بود حادثه دلخراش تری پیش می آمد.
جلال ملکی، سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری تهران هم در پی این حادثه در راستای شفاف سازی  
گفت: »براســاس مســتندات بازدید دوره ای از پله صورت 
گرفته و ضمن اینکه جزو پله برقی های هوشــمند است که 
نیاز به قطع کردن دستی ندارد. به همین دلیل هم به محض 
اینکه این اتفاق افتاده، خود دستگاه قطع شده است.« او در 
توصیه به شهروندان تأکید کرد: »والدین هنگام استفاده از 
پله برقی اگر فرزند خردسال دارند باید مراقبت بیشتری کنند 
تا از وقوع حوادث تلخ و ناگوار پیشگیری شود.« به گفته ملکی 
به درخواست سازمان زیباسازی عملیات بهره برداری از این 
پله برقی متوقف شده است تا کاملاً کار کارشناسی انجام شود. 
مطمئن باشید بررســی های کارشناسی انجام خواهد شد و 
چنانچه ثابت شود هر شخص و یا مجموعه ای کوتاهی کرده 

حتما برخوردهای لازم صورت می گیرد.

 بی احتیاطی؛ متهم اصلی
حادثه پله برقی

برای حمل پسماند عفونی ضوابط اجرایی حاکم است و بخشی 
از آن، مراکز تولید کننده را موظف به بی خطر سازی می کند. 
معاون خدمات شــهری و واحد خودرویی سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری تهران درگفت وگو با همشهری می گوید: 
» در سال های قبل سازمان پسماند از سازمان محیط زیست 
در این باره استعلام کرده است و پاسخ محیط زیست این بوده 
که پسماند های دریافت شده از مراکز درمانی کماکان بی خطر 
محسوب نمی شوند. به همین دلیل سازمان مدیریت پسماند 
باز هم این پسماند  ها را بدون مخلوط شدن با پسماند عادی 

شهری، دفن می کند.« 
محمدرضا افخــم می افزاید: »همه مراکــز درمانی بزرگ و 
بیمارستان ها اتاق پسماند و دســتگاه بی خطرساز دارند، اما 
بعضی از بیمارســتان ها به دلایل مختلف مانند اینکه حجم 
پسماند بیشتر از ظرفیت دستگاه های آنهاست، همه پسماند 

را بی خطر نمی کنند. این کار موجب مکاتبه و ارسال اخطار 
به بیمارستان می شود، اما ســازمان پسماند اینجا با موضوع 
دیگری روبه روســت. اینکه پسماند بیمارســتانی نباید در 
یک جا باقی بماند و انباشته شود. اگر چند روز بگذرد حجم 
این پسماند به حدی می رســد که ممکن است آن را به اتاق 
دیگری انتقال دهند یا در محوطه روبــاز دپو کنند که ضرر 
بیشتری دارد. به همین دلیل سازمان در همه موارد پسماند 
را دریافت و حمل می کند.«  سازمان پسماند تلاش می کند 
پسماند بیمارستان به هیچ وجه با پسماند عادی مخلوط نشود. 
زباله های شهری در ایستگاه های میانی MRF که در بعضی 
مناطق قرار دارند یا در آرادکوه تفکیک می شوند که بخشی 
از این کار را کارگران انجام می دهند. قسمتی از این پسماند 
تبدیل به کود کمپوست می شود و بقیه در زباله سوز ۲۰۰تنی 

سوزانده می شود.

کیسه های زردرنگ
در تهران زباله سوزی که تمام پسماند بیمارستانی را 
از بین ببرد نداریم؛ برای همین پسماند ها در لندفیل 
بهداشتی )مخزن درون زمین( دفن می شود. پسماند 
عفونی با کیسه های زردرنگ و برچسب مشخصات 
محل تولید، حمل می شود. زباله های غیرعفونی و 
عادی مراکز درمانی در کیسه های سیاهرنگ حمل 
می شود، اما سازمان پســماند این بخش را هم با 
کامیون های جداگانه جابه جا و در لندفیل جداگانه 
دفن می کند زیرا ممکن است ناخواسته با پسماند 
عفونی و خطرناک مخلوط شده باشد. این زباله ها 
مانند زباله های عادی شهری که از مخازن 1100لیتری 
خیابان ها جمع شده، پردازش نمی شود. اگر در خط 
پردازش زباله های خانگی، آثار پسماند خطرناک 
بیمارستانی پیدا شود، خط متوقف می شود. ناظر 
خط، آن بخش از زباله را به بخش بیمارستانی انتقال 
می دهد تا دفن شود و بعد دوباره خط به راه می افتد. 
زباله شیمیایی بیمارستان ها مانند باقیمانده دارو ها 
نیز توسط شرکت های جداگانه که با بیمارستان ها 
قرارداد دارند، انتقال پیدا می کند. این شرکت ها 
دستگاه زباله ســوز مخصوص بیمارستانی دارند 
و طبق درخواست بیمارســتان، مواد شیمیایی 
را به صــورت ماهانه حمل و امحــا می کنند. ناظر 
پسماند با گشت زدن، خبررسانی شهرداری های 
نواحی و پیام هــای 137زباله های خطرناک درون 
مخزن ها را شناســایی می کند. شهروندان وقتی 
در مخزن کوچه هــا زباله بیمارســتانی ببیند به 
137پیام می دهند. ناظر پسماند، اطراف را بررسی 
می کند تا محل تولید زباله خطرناک مانند مطب و 
آزمایشگاهی را که با شهرداری قرارداد ندارد، پیدا 
کند تا طبق روال کاری حمل شود.  شهرداری تهران 
در سازمان نظام پزشکی کشور، میز خدمت مستقر 
کرده است تا پزشــکانی که قصد تمدید یا گرفتن 
پروانه دارند حتما قرارداد حمل پســماند ببندند 
زیرا جزو الزامات فعالیت درمانی آنهاست. در این 
زمینه با دانشگاه های پزشکی سه گانه پایتخت هم 
هماهنگی لازم ایجاد شده است. برخی از پزشکان 
هم زباله  مطب خود را در ظروف خاص به اتاق پسماند 

بیمارستان ها انتقال می دهند.

مکث

نیازمند زباله سوز بزرگ 
بیمارستانی هستیم

نایب رئیس کمیســیون سلامت، 
محیط زیست شورای شهر تهران در 
گفت وگو با همشهری اظهار می کند: 
»بیمارستان ها با شــهرداری در 
زمینه حمل و دفع پسماند عفونی 
و خطرناک همکاری می کنند، اما 
این فرایند به شکلی که باید و شاید 
و به نحو کامل نیســت. نظارت بر 
عملکرد بیمارســتان ها بر عهده 
وزارت بهداشت اســت و نظارت 
عالیه بر کل فرایند را ســازمان 
محیط زیســت برعهــده دارد.«  
مهدی بابایی می افزاید: »در عمل 
همه کارهای مربوط به جمع آوری 
و دفع این نوع پسماند را سازمان 
مدیریت پسماند شهر تهران انجام 
می دهد. هدف اصلی این است که 
پسماند بیمارستانی در زباله سوز ها 
ســوزانده و کاملا امحا شود. الان 
بخش محدودی روانه زباله ســوز 
شده و بقیه دفن می شود. این روند 
باید اصلاح شــود. به همین دلیل 
طرح هایی برای ایجاد زباله ســوز 
بیمارســتانی بزرگ در مجموعه 
آرادکوه پیشــنهاد شده که لازم 
اســت پیگیری و اجرا شود.« در 
این باره با سازمان مدیریت پسماند 
تماس گرفتیم. حبیب پوش پارس، 
معاون برنامه ریزی سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری تهران در پاسخ 
به سؤال همشهری اظهار می کند:» 
اســناد مناقصه برای ســاخت 
زباله سوز 200تنی مخصوص پسماند 
بیمارستانی آماده شده است و در 
روز های آینده برای انتشار آگهی 
مناقصه و انتخاب ســرمایه گذار 

اقدام خواهد شد.«

مکث

پسماند بیمارستانی باید سوزانده شود
ابوعلی گلزاری، متخصص مدیریت پســماند در این رابطه به خبرنگار 
همشهری گفت: یکی از خطرناک ترین و مغفول  مانده ترین نوع پسماند ها، 
پسماند بیمارستانی است زیرا درصورت کم توجهی می تواند به راحتی 
باعث ایجاد و انتشار بیماری شود. در این زمینه اطلاعات تقریبی وجود 
دارد. می دانیم که هر تخت بیمارســتانی روزانه بین یک تا 3کیلوگرم 
پسماند ایجاد می کند و حدود یک تا 2درصد پسماند های شهری را این 
نوع پسماند تشکیل می دهد. از طرف دیگر همه پسماند تولید شده در 
یک مجموعه درمانی از نوع پسماند ویژه نیست و حدود 70تا 90درصد 
زباله های مراکز درمانی در گروه پسماند های عادی مانند کاغذ و باقیمانده 
غذا و ... قرار می گیرد. آنچه باید مورد نظــارت قرار گیرد، بافت  و اندام 
انسانی مانند خون یا مایعات ناشی از درمان، اشیای نوک تیز مانند سوزن 
و تیغ، داروهای منقضی شده یا مصرف نشده، وسایل یک بار مصرف مانند 
سرنگ، سرم و همینطور مواد شیمیایی از فلزات سنگین تا مواد رادیو 
اکتیو هستند. او افزود: در قانون آمده است که تولید کننده پسماند خاص 
باید آن را امحا کند. به این معنی که مجموعه های تحت نظر وزارتخانه های 
جهاد کشاورزی، نفت، بهداشت و ... مجری مدیریت پسماند های خود 
هستند. سازمان محیط زیست هم کار نظارت و ارزیابی را برعهده دارد. 
روال کنونی در شهر های ما این اســت که بیمارستان ها پسماند عفونی 
را به  مدت 45دقیقه در اتوکلاو با حرارت 135درجه ســانتی گراد قرار 
می دهند و بعد این پســماند را که اصطلاحا »بی خطر« شده است، به 
شهرداری تحویل می دهند. روش دقیق انجام کار باید به این شکل باشد 
که وزن پسماند تولید شده در بیمارستان و وزن موادی که وارد اتوکلاو 
می شود اندازه گیری شود. دمای اتوکلاو و مدت حرارت دهی کاملا تحت 
نظارت باشد و دســتگاه اتوکلاو هم به صورت دوره ای کالیبره و بازدید 
شــود تا عملکرد و میزان حرارت آن واقعی باشد. وقتی بخش زیادی از 
دستگاه های بیمارستان ها در معرض فرسودگی هستند و مدیران این 
مجموعه ها نگرانی هایی مانند قطعی برق داشته باشند، چطور می شود بر 
کار دستگاه های اتوکلاو نظارت کرد؟ گلزاری تصریح کرد: از طرف دیگر 
اتوکلاو یکی از روش های مدیریت پسماند بیمارستانی است، اما روش 
غالب که در دنیا رواج دارد زباله سوز ها هستند. حرارت این زباله سوز ها 
به 1200درجه سانتی گراد می رســد و تمام خطر های احتمالی ناشی از 
پسماند ویژه و عفونی را از بین می برد و دود و گاز های خارج شده از آن هم 
با فیلتر یا روش های دیگر تصفیه می شود. اتوکلاو تنها یکی از روش های 
کم خطرسازی اســت و راه حل کاملی برای رفع خطر پسماند به شمار 
نمی آید. زمانی که بیماری کرونا جهان را تحت تأثیر قرار داده و احتمال 
انتشار بیماری از طریق پسماند ویژه بیمارستانی زیاد شده بود، برخی 
کشور ها، از کوره های مخصوص کارخانه سیمان برای سوزاندن این پسماند 

استفاده می کردند که دمای آن به 1800درجه سانتی گراد می رسید.

مکث
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تجارت

خبر

16میلیارد دلار صادرات در 4ماه

صادرات قطعی کالاهای غیرنفتی کشور به استثنای نفت خام، 
نفت کوره، نفت سفید و تجارت چمدانی با 8 درصد کاهش به رقم 
۱۵ میلیارد و ۹۰۶ میلیون دلار رسید. براساس آمارهای گمرک 
ایران، میزان وزنی کالاهای صادر شده در این مدت ۴۵ میلیون 
و ۷۵8 هزار تن بوده که 28.۶درصد نســبت به ۴ماهه سال قبل 
افزایش داشته اســت. در این بازه زمانی ۱۱ میلیون و 8۴2 هزار 
تن کالا به ارزش ۱۹ میلیارد و ۵۳۹ میلیون دلار وارد کشور شده 
است که به لحاظ وزنی ۶.۱8 درصد و از حیث ارزش ۱۰.82 درصد 

افزایش نشان می دهد.
در این گزارش آمده کــه مبادلات بازرگانی کشــور در ۴ ماهه 
سال جاری به ۳۵ میلیارد و ۴۴۵ میلیون دلار رسید. متوسط ارزش 
گمرکی هر تن کالای صادراتی در ۴ ماهه سال جاری ۳۴8 دلار و 
متوســط ارزش گمرکی هر تن کالای وارداتی ۱۶۵۰ دلار بوده 
است. در ۴ ماهه سال جاری نیز گاز طبیعی مایع شده در ظروف 
یک هزار سانتی مترمکعب و بیشتر با یک میلیارد و ۶۳۳ میلیون 
دلار، پروپان مایع شده با یک میلیارد و ۱۴۰ میلیون دلار، بوتان 
مایع شــده با 82۳ میلیون دلار، قیر نفت با ۶8۹ میلیون دلار و 

متانول با ۶۶۵ میلیون دلار ۵ قلم عمده کالای صادراتی بوده اند.
چین، عراق، ترکیه، امارات متحده عربی و هند ۵ کشــور عمده 
مقصد کالاهای صادراتی ایران بودند کــه ۷۵ درصد از ارزش و 
۷۶ درصد از وزن مجموع صادرات کشــور به این ۵ کشور عمده 
صادر شده اســت. در این مدت ۴ میلیارد و ۶۴۴ میلیون دلار به 
چین، 2 میلیارد و ۹2۷ میلیون دلار بــه عراق، 2 میلیارد دلار به 
ترکیه، یک میلیارد و ۷۷8 میلیون دلار به امارات متحده عربی و 

۶2۴ میلیون دلار به هند صادر شده است.
گزارش گمرک حاکی از آن است که عمده ترین کالاهای وارداتی 
در ۴ ماهه امسال به ذرت دامی با یک میلیارد و 2۹۰ میلیون دلار، 
گوشی تلفن همراه هوشــمند با ۷۰۰ میلیون دلار، دانه سویا با 
۶۴۷ میلیون دلار، روغن دانــه آفتابگردان با ۵۹۳ میلیون دلار و 
برنج کامل سفید با ۵8۴ میلیون دلار اختصاص داشت. امارات 
متحده عربی با ۵ میلیارد و 8۱8 میلیون دلار، چین با ۵ میلیارد 
و ۵۵8 میلیون دلار، ترکیه با 2 میلیــارد و ۹۰ میلیون دلار، هند 
با ۷۱8 میلیون دلار و آلمان با ۷۰۴ میلیون دلار ۵ کشور عمده 
مبدأ واردات کشــورمان بوده اند. ۶2 درصــد از وزن و ۷۶ درصد 
ارزش کل واردات به کشورمان در ۴ماهه سال جاری از ۵ کشور 

عمده فوق بودند.
میزان ترانزیت خارجی از کشــور در ۴ ماهه ســال جاری نشان 
می دهد، در این مدت ۴ میلیون و ۷8۳ هزار تن کالا از مسیر ایران 
ترانزیت شده که نسبت به مدت مشابه ســال قبل ۱.۷۴ درصد 

کاهش داشته است.

مسکن متری در راه بورس
فروش متری مســکن که از مدت ها قبل به منظور کمک به 
متقاضیان مســکن به خصوص متقاضیان خرد مطرح شده 
بود، سرانجام به مراحل نهایی راه اندازی رسیده است و مدیر 
نظارت بر بورس های سازمان بورس با بیان اینکه راه اندازی 
این معاملات در اولویت فعالیت های سازمان بورس قرار گرفته 
گفت: پیش بینی می شود اصلاحات لازم در دستورالعمل این 
معاملات تا شهریورماه به تصویب هیأت مدیره سازمان بورس 
برسد. به گزارش همشهری، امیرمهدی صبایی در گفت وگو 
با رسانه ها، اظهار کرد: با توجه به اهمیت فروش متری مسکن 
)اوراق سلف مســکن( و ظرفیت های موجود در این اوراق، 
اقدامات لازم برای راه اندازی این اوراق به کار گرفته شــده و 
اکنون این موضوع با دستور رئیس ســازمان بورس و اوراق 
بهادار در اولویت فعالیت های این سازمان قرار گرفته است. 
وی با اعلام اینکه راه اندازی معاملات اوراق سلف مسکن در 
بورس کالا نیازمند اصلاح »دســتورالعمل اجرایی معاملات 
سلف استاندارد در بورس کالای ایران« است، گفت: در این 
زمینه به منظور اصــلاح مقررات مذکــور در کمیته تدوین 
مقررات سازمان، موضوع به لحاظ ابعاد فقهی در کمیته فقهی 
سازمان بورس مطرح و نهایی شد. صبایی گفت: در ادامه تأیید 
صورت گرفته در کمیته فقهی سازمان، اکنون اصلاحات لازم 
در دســتورالعمل مذکور در کمیته تدوین مقررات در حال 
انجام است و طبق برآوردهای انجام شده به نظر می رسد که 
این اقدام حداکثر تا پایان مردادماه به اتمام برسد. به گفته مدیر 
نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق بهادار، براساس 
پیش بینی های انجام شده به نظر می رسد، اصلاحات مذکور 
در شهریورماه به تصویب هیأت مدیره سازمان بورس برسد و 

جهت اجرا ابلاغ شود.

نان گران شد یا نشد؟
در دولت چیزی با عنوان افزایش قیمت نان نداشتیم. این گفته 
احمد وحیدی، وزیر کشور 2روز نشده، عملا از اعتبار افتاد و افزایش 
قیمت نان این بار با عنوان متناسب سازی در برخی استان ها آغاز 
شد تا شایعه افزایش قیمت این قوت لایموت به واقعیت بدل شود. 
ماجرا از مشهد، گلستان و یزد شروع شده، زمانی که مردم با افزایش 
۴۰درصدی قیمت نان در برخی نانوایی های مشهد مواجه شدند، 
تصور نمی کردند که این شایعه جدی باشد. اما دیگر شایعه نبود. 

اما اصل داستان چیست؟
غلامرضا قنبری، رئیس سازمان جهادکشاورزی خراسان رضوی 
درباره افزایش قیمت نان در این استان می گوید: افزایش قیمت 
در بخش آرد صورت نگرفته و آرد نانوایی ها با همان قیمت سابق 
برای پخت توزیع می شود، تنها بخشی از هزینه نانوایی ها در قالب 
اجاره بها، خمیرمایه و هزینه های کارگری افزایش پیدا کرده که 
متناسب با آن، افزایش قیمت در نان صورت گرفته است.  محمد 
برزعلی، مدیرکل جهاد کشاورزی گلستان اما روایت دیگری دارد. 
او با بیان اینکه قیمت نان اعم از یارانه ای و آزادپذیر در این استان 
گران نشده و با قیمت قبلی در خبازی ها عرضه می شود، توضیح 
می دهد: در نشست اخیر کارگروه آرد و نان استان، قیمت نان برای 
نانوایی های آزادپز در استان پیشنهاد کار کارشناسی برای ارتقای 
کیفیت نان شد تا وزن و قیمت نان عرضه شده توسط این نانوایی ها، 
بررسی و تصمیم گیری شود. روایت مقامات یزدی اما متفاوت است 
و محمدعلی شاه حسینی، سرپرست معاونت اقتصادی استاندار 
یزد می گوید: بیش از هزار و 2۰۰واحد نانوایی در استان یزد داریم 
که با توجه به بخشنامه معاون اول ریاست جمهوری و سختی کار 
نانواها می طلبید که در زمینه نرخ، متعادل ســازی  صورت گیرد 
که در روزهای آینده و همین هفته انجام خواهد شد. او می گوید: 
با توجه به سختی کار نانواها و ساعت کار طولانی و درآمد پایین و 
مهاجرت کارگران، افزایش قیمت نان در دستورکار قرار گرفت و 
با بررسی های به عمل آمده از قیمت عرضه در استان های همجوار 
و هزینه های تولیــد، افزایش نرخ نهایی به تهران اعلام شــد. او 
می گوید: براساس بخش نامه دولت، کارگروه های آرد و نان دارای 
عقب ماندگی نرخ نان در استان ها می توانند به متناسب سازی  نرخ 
نان اقدام کنند و بر همین اساس نیز کارگروه آرد و نان استان با 
تهیه میانگین قیمت نان در استان های همجوار، پیشنهاد مورد نظر 
خود جهت افزایش نرخ نان در استان را به وزارت کشور برای تأیید 
ارسال کرده که امیدواریم تا پایان هفته اعلام و اجرایی شود. معاون 
استاندار یزد تأکید می کند: قطعاً افزایش نرخ نان در استان همراه 
با تشدید نظارت ها در این بخش برای ارائه نان کیفیت به دست 

مردم خواهد بود.

خانه  ات را در جزیره بوموسی بساز
در نهضت ملی مسکن هرمزگان، به ایرانیان متمایل به سکونت در جزیره بوموسی، زمین اعطا می شود

استانداری هرمزگان در قالب نهضت ملی مسکن، به دنبال 
تسهیل سکونت در جزیره بوموسی است و برای تخصیص 
پلاک های زمین 300متری به متقاضیان خانه سازی و اسکان 

در این جزیره چراغ سبز نشان داده اســت؛ البته معاون 
وزیر راه و شهرسازی، اقدامات اســتانداری هرمزگان را 
پیشنهادهایی عنوان می کند که قرار است به تصویب برسد.
به گزارش همشــهری، مناطق جنوبی ایران غالباً از منظر 
شهرسازی و اسکان شــهروندان در مناطق ساحلی دچار 
کمبودهای اساســی هســتند و این وضع در مورد اغلب 
جزایر ایرانی در آب های گرم جنــوب نیز مصداق دارد؛ اما 

در سال های اخیر، سیاست توســعه دریا پایه از یک سو و 
توجه جدی به توسعه بنیادین سواحل مکران از سوی دیگر، 
نگاه های توسعه ای به سواحل و جزایر جنوب را تغییر داده 

است. 
اظهارات استاندار هرمزگان در اوایل تیرماه مبنی بر واگذاری 
زمین به ایرانیان علاقه مند به اسکان در جزیره بوموسی را نیز 

می توان در همین رویه، دسته بندی کرد.

بانک مرکزی از پاس شــدن نخستین چک جهت  بازار 
جبران کسری بودجه دولت در سال جاری خبر داد و بدهی

اعلام کرد: چک دوم هم به زودی روی میز حراج قرار 
می گیرد. قرار است که حراج دوم هم ۱۷مرداد برگزار شود. به گزارش 
همشهری، در نخستین حراج ۱۳۰هزار و ۴۰۰میلیارد ریال با نرخ 
بازده سررسید حدود 2۵درصد به فروش رفت که بیشتر این اوراق را 
بانک ها خریداری کرده اند و در حراج دوم هم قرار اســت 2۱۵هزار 
میلیارد ریال اوراق روی میز سفارش قرار گیرد. دولت براساس قانون 
بودجه سال ۱۴۰2به انتشار اوراق بدهی جهت تامین بخشی از کسری 
بودجه خود اقدام می کند که براساس برآوردها درصورت تحقق فرضیه 
دولت در بودجه ۱۴۰2پیش بینی می شود بودجه امسال با کسری 
۱۵۰هزار میلیارد تومانی در پرداخت یارانه ها مواجه خواهد شــد. 
فروش اوراق بدهی دولت به عنوان یکی از مهم ترین مسیرهای تامین 
کسری بودجه در ۴سال اخیر از اواســط خردادماه شروع می شد و 

امسال اما این اقدام با 2 ماه تأخیر آغاز شده است.

دولت چرا قرض می گیرد؟
اوراق بدهی دولت در واقع یک اوراق بهادار و قرضه  اســت که دولت 
بخشی از ناترازی بودجه ســالانه اش را به شیوه  استقراض پوشش 

می دهد و این کار برای نخستین بار از سال ۱۳۹۷و با خروج آمریکا 
از برجام و سخت تر شدن مسیر فروش نفت خام ایران شروع شد که 
نسبت این اوراق به تولید ناخالص داخلی از 2.۱درصد در سال ۱۳۹۷به 
۵.۰۴درصد در سال ۱۳۹۹رسید و در پایان سال گذشته این نسبت 
دوباره به 2.۱درصد برگشت. البته یک دلیل اصلی افزایش نسبت اوراق 
به تولید ناخالص داخلی ناشی از افت رشد اقتصادی به ویژه با شیوع 
ویروس کرونا بود و حال باید دید که این نسبت در پایان سال جاری 
به چند درصد می رسد و مهم تر اینکه دولت پولی که قرض می گیرد 
در چه زمینه ای هزینه خواهد کرد که بتواند در سررسید آنها را تسویه 
کند؟ وزارت اقتصاد در پاسخ به این انتقادها اعلام کرد نسبت تولید 
ناخالص داخلی از ۵درصد سال ۹۹به 2درصد در سال ۱۴۰۱کاهش 
یافته و ادعای اخیر رئیس اسبق سازمان برنامه و بودجه مبنی بر انتشار 
بیش از ۳۱۱ هزار میلیارد تومان اوراق قرضه در دوران 2ساله استقرار 
دولت فعلی و مقایسه آن با دولت گذشته، قیاس درستی نیست زیرا 
دولت سیزدهم در شرایطی کشور را تحویل گرفت که دولت قبل در 
۵ ماه ابتدای سال ۱۴۰۰بیش از ۱۰۰هزار میلیارد تومان اوراق منتشر 
کرده بود و دولت سیزدهم در تمام ۷ ماه بعد با حدود 8۰هزار میلیارد 
تومان مدیریت کرد و البته بخش عمده اوراق جدید به بازپرداخت اصل 

و سود اوراق منتشره دولت قبل اختصاص دارد.

اختلاف بر سر استقراض
سازمان برنامه و بودجه هم در اطلاعیه ای اعلام کرده کل رقم انتشار 
اوراق از ابتدای دولت سیزدهم تا ابتدای مردادماه امسال، ۳۰۶ هزار 
میلیارد تومان بوده اســت که ۳۰۰ هزار میلیارد تومان از این اوراق 
)معادل ۹8 درصد( برای تســویه و پرداخت اوراق منتشــر شده در 

یک سال و نیم انتهایی دولت دوازدهم بوده است.
این ســازمان البته قول داده نســبت اوراق مالــی از کل بودجه در 
سال جاری به ۹درصد برسد و می گوید: سهم اوراق مالی از کل بودجه 
کشور از ۳۴ درصد در سال ۱۳۹۹ به ۱۴ درصد در سال ۱۴۰۱ کاهش 
یافته و پیش بینی می شود این نسبت در ســال ۱۴۰2 به ۹ درصد 
کاهش یابد که نشان دهنده مدیریت مالی مناسب دولت سیزدهم 
است. چالش دیگر این است که چه دولت قبل و چه دولت فعلی ادعا 
می کنند که با منابع قرض گرفته شده، کار عمرانی صورت می گیرد 
چه اینکه سازمان برنامه و بودجه گفته است که بخش به نسبت قابل 
توجهی از اوراق منتشر شده در دولت دوازدهم صرف نیازهای جاری 
دســتگاه ها و باز پرداخت اصل اوراق شده اما در دولت سیزدهم این 
نسبت کوچک تر از یک است و نشان دهنده اهتمام دولت سیزدهم 
به دوری از آینده فروشی و سرمایه گذاری منابع تأمین شده از طریق 

اوراق بهادار است.

چک اول کسری بودجه پاس شد
در نخستین مرحله از حراج اوراق بدهی دولت ۱۳۰هزار و ۴۰۰میلیارد ریال به فروش رفت

جلوگیری از ادامه تولید خودروهای قدیمی
مهدی اسلام پناه، رئیس سازمان ملی استاندارد با اشاره به اجباری شدن ترمز اضطراری و سیستم هشدار 
انحراف برای خودرو های سنگین گفت: به خودروسازانی که همچنان مشغول تولید محصولات بسیار قدیمی 

هستند اعلام کرده ایم که به سراغ جایگزین  بروند. 

۴۰درصد برق کشور را کولرها مصرف می کنند
مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق گفت: ۳۲هزار مگاوات از مصرف برق کشور در زمان اوج بار 
مربوط به استفاده از وسایل سرمایشی و کولرهاســت که این یعنی از هر ۱۰نیروگاه کشــور ۴نیروگاه مشغول 

تولید برق برای کولر ها و وسایل سرمایشی هستند. 

چهره روز

نقد خبر

متری چند؟
از ســال۱۳۹8 که طرح اقدام ملی مسکن 
در دولــت دوازدهم به راه افتــاد، هیچ گاه 
اتفاق نظری در مورد هزینه تمام شده ساخت 
هر مترمربع زیربنای مسکونی در این طرح 
شکل نگرفت و بعدها نیز که با روی کار آمدن 
دولت سیزدهم، طرح اقدام ملی در نهضت ملی مسکن ادغام شد، 
باز هم ذینفعان مسکن دولتی اعم از کارفرما، پیمانکار و متقاضی، 
روی یک رقم مشخص به عنوان هزینه نهایی و واقعی ساخت به 
جمع بندی نرسیدند. علی کریمی، رئیس سازمان نظام مهندسی 
استان تهران، می گوید: براســاس اعلام سازمان برنامه وبودجه 
هزینه ســاخت مترمربع ساختمان با احتســاب تعدیلات ۵ تا 
۷ میلیون تومان است که این ارقام واقعی نیستند و ارقام بسیار 
بیشتر از این هستند به طوری که براســاس استعلام از انجمن 
انبوه سازان برای ساختمان های عادی و غیرلوکس، حداقل هزینه 
ساخت هر مترمربع ساختمان به ۱2میلیون تومان می رسد و این 
رقم برای ساخت ساختمان نهضت ملی مسکن حدود 8میلیون 
تومان برآورد می شود. اختلاف نظر در مورد قیمت نهایی ساخت، 
یکی از مسائلی بود که در طرح مســکن مهر، به زیان ده شدن 
برخی پیمانکاران انجامید و آورده نقدی متقاضیان را نیز به شدت 
افزایش داد به گونه ای که برخی از متقاضیان مسکن مهر قدرت 
تأمین آن را نداشتند و واحدهای آنها تا مدت ها بلاتکلیف باقی 
ماند. در اقدام ملی مسکن )سال۱۳۹8( قرار بود متقاضیان که 
عمدتا در دهک های کم درآمد و متوسط رو به پایین قرار دارند، 
حدود ۱2۰میلیون تومان آورده نقدی فراهم کنند که این ارقام 
به تدریج در نهضت ملی مســکن به حوالی 2۴۰میلیون تومان 
رسید و این فرایند رو به رشد تا ارقام بیش از ۳۰۰میلیون تومان 

نیز ادامه پیدا کرد.

فراخوان گلچین شده ها
خبر: بانــک مرکزی پــس از تصمیم هفته  گذشــته اش 
مبنی بر انحلال کانون صرافان ایران، از مدیران ۵۰صرافی 
گلچین شــده، دعوت کرده تا فردا به ایــن بانک بروند و در 
جلسه هم اندیشی نمایندگان صرافی های تضامنی و بانکی 
سراسر کشور حاضر شــوند. صرافی های انتخاب شده قرار 

است با معاون ارزی بانک مرکزی گفت وگو کنند.
نقد: ورای اختلاف حقوقی بین بانک مرکزی با کانون صرافان 
ایران و ســرانجام آن، مهم این است که هدف بانک مرکزی 
از گلچین کردن برخی مدیــران صرافی ها برای گفت وگو با 
آنها چیست؟ آیا خروجی این نشســت استمرار ثبات ارزی 
خواهد بود؟ بدیهی است که مسئولیت سیاستگذاری ارزی با 
بانک مرکزی است و همه بازیگران براساس قواعد و مقررات 
اعلام شده باید پایبند آن باشــند و در صورت شفاف بودن 
سیاست ها، شاید نیازی به نشست های دورهمی هم نباشد، 
مگر اینکه قرار باشــد از این پس نهاد صنفی کانون صرافان 
نداشته باشیم و بانک مرکزی رأسا به نهادسازی اقدام کند 
که البته بعید است و اساسا به مصلحت این بانک هم نیست. 
تجربه ثابت کرده در کشــورهایی که بانک مرکزی مقتدر، 
مســتقل و پاســخگو دارند، همه حتی دولت ها هم مجبور 
به تبعیت از فرمان بانک یادشــده هســتند و البته مشروط 
به اینکه تصمیم گیری در بانک مرکزی بر قاعده شفافیت و 
ثبات صورت گیرد. حال آنکه در سال های گذشته و به ویژه 
پس از نوسان های شدید ارزی، شاهد کاهش سطح شفافیت 
بوده ایم و واضح است که چندنرخی شدن ارز، تقصیر بازیگران 
بازار نیست و به همین سبب در تصمیم گیری باید دقت کرد 

و حکم به انصاف داد و نظارت ها را دقیق کرد.

آرمان شهر بوموسی به 
روایت اعداد

مساحت
25.000.000 مترمربع

برآورد کل مساحت با 
کاربری مسکونی

 312.500.000
مترمربع

برآورد مساحت مسکونی 
با کسر زیرساخت
156.250.000 مترمربع
برآورد زمین قابل واگذاری
520.000 قطعه
حداکثر جمعیت پذیری با 
بعد خانوار 3.3نفر
1.716.000 نفر

فرم »ج«، یکی از معیارهای اساسی
اوایل تیرماه امسال، مهدی دوستی، استاندار 
هرمزگان در دیدار بــا نماینده ولی فقیه در 
این استان با اشاره به فعالیت های عمرانی 
در خلیج فارس، گفت: یکی از کارهای مهم 
صورت گرفته برای عمرانی ســازی جزایر 
ایرانی در خلیج فارس، حذف شرط فرم »ج« 
در طرح ملی مسکن برای جزیره بوموسی 
اســت؛ به گونه ای که با این کار، هر ایرانی 
می تواند یک خانه در بوموسی داشته باشد 
و به هر فردی که به سکونت در این جزیره 
تمایل داشته باشد، یک قطعه زمین ۳۰۰ 
متری به همراه تسهیلات ساخت مسکن 
تخصیص می یابد. به گزارش همشــهری، 
فرم »ج«، یکی از معیارهای اساسی در توزیع 
امکانات و تسهیلات دولتی در حوزه مسکن 
است و فقط کسانی که فرم جیم آنها سبز 
باشــد امکان بهره مندی از این خدمات را 
خواهند داشــت. فرم جیم سبز؛ یعنی فرد 
متقاضی از ابتــدای انقــلاب از هیچ یک 
از امتیازات و تســهیلات دولتی در حوزه 
مسکن اعم از زمین مسکونی و تسهیلات 
کم بهره برای خرید یا ساخت مسکن استفاده 
نکرده و از ســال ۱۳۹۵به بعد نیز مالکیت 
مســکونی به نام او ثبت نشده باشد. حذف 
شرط فرم جیم برای دریافت زمین در جزیره 
بوموسی به این معناست که همه ایرانیان 
سرپرســت خانوار یا خودسرپرست، حتی 
درصورتی که قبل از تسهیلات دولتی برای 
خانه دار شدن استفاده کرده باشند یا مالکیت 
زمین به نام آنها ثبت رسمی شده باشد، بازهم 
درصورت تمایل به ســکونت در بوموسی 

می توانند نامزد دریافت زمین باشند.

شرط تخصیص زمین در بوموسی
استانداری هرمزگان از حذف شرط فرم 
جیم و آمادگی بــرای واگذاری زمین به 
ایرانیان علاقه مند به سکونت در جزیره 
بوموســی خبر داده اســت؛ اما ارسلان 
مالکی، معاون وزیر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن، 
روایت دیگری از ماجرا دارد و می گوید: 
پیشنهادهایی برای اختصاص زمین به 
هر ایرانی در جزایر بوموســی داده شده 
و قرار بر این اســت که حــذف برخی از 
شرایط ازجمله فرم ج به تصویب برسد 
و به هر ایرانی که متقاضــی زندگی در 
این جزیره باشــد، زمین داده می شود. 
فارغ از اینکه مطرح کنندگان این ایده، 
چقدر جدی باشند و چه سازوکاری برای 
واگذاری زمین تعیین کنند، توجه به این 
نکته الزامی است که این زمین ها فقط به 
کسانی واگذار می شود که بعد از ساخت 
مسکن در جزیره بوموسی سکونت کنند 
و طبیعتاً در زمان واگذاری زمین، شخص 
متقاضــی باید به صورت رســمی تعهد 
ســکونت بدهد تا اگر در زمان مشخص 
اقدام به ساخت مسکن نکرد، زمین واگذار 
شده به دولت مسترد گردد و درصورت 
ساکن نشدن در مسکن احداث شده در 
جزیره نیز طبق قواعد تعیین شــده با او 
رفتار شود. با این حساب، بهتر است افراد 
به جای اندیشیدن در مورد امتیاز دریافت 
زمین در جزیره، در مورد سکونت خود 
در این جزیره و شــرایط آن به خصوص 
وضعیت آب و هوایی، امکانات، اشتغال 

و... فکر کنند.

کوتاه از جزیره بوموسی
جزیره بوموســی که محلی ها آن را »گپ ســبزو« هم 
می خوانند، یکی از جزایر معروف ایرانی در خلیج فارس 
اســت که در کنار جزایر تنب کوچک و تنب بزرگ، در 
تنها مســیر تردد نفتکش های غول پیکر قــرار گرفته 
و وجهه نظامی و اســتراتژیک آن تاکنــون غالب بوده 
است. این جزیره، از توابع شهرستان بوموسی در استان 
هرمزگان است که طبق اعلام مرکز مطالعات استراتژیک 
خلیج فارس، مساحت آن حدود 2۵ کیلومترمربع بوده و 
در موقعیت جغرافیایی 2۶ درجه خط عرض شمالی و ۵۵ 
درجه خط طول شرقی واقع شده است. البته مساحت 
جزیره در منابع مختلف، بین ۱2تا 2۵کیلومترمربع ذکر 
شده است! این جزیره حدوداً 2۰۰کیلومتر با بندرعباس، 
۷۵کیلومتر با بندرلنگــه، ۱۶۰کیلومتر از تنگه هرمز و 
۶۰کیلومتر از شهر شارجه امارات فاصله دارد و اندکی 

بیش از ۵هزار نفر جمعیت دارد.
بوموســی جنوبی ترین جزیره ایرانی در خلیج فارس و 
نزدیک ترین بخش ســرزمین ایران به خط استوا بوده و 
آب و هوایی بسیار گرم، مرطوب و شرجی و تقریباً یک 
فصل دارد. البته این جزیره به واسطه موقعیت استراتژیک 
و حضور پررنگ ســپاه و ارتش در آن، از امکاناتی نظیر 
فرودگاه و اسکله برخوردار بوده و ارتباط آن با سرزمین 
مادری با پروازهای مســافری منظم بــه بندرعباس و 
حرکت شناورهای مســافری به بندرلنگه برقرار است. 
همچنین در منتهی الیه جنوبی ایــن جزیره که البته 
تحت مالکیت ایران است، اقلیت ساکنان اماراتی جزیره 
اقامت دارند و پلیس محلی شــارجه نیز از زمان امضای 
این تفاهمنامه پاسگاهی در این جزیره دارد. به گزارش 
همشهری، مالکیت جزیره بوموسی به همراه جزایر تنب 
بزرگ و تنب کوچک در طول تاریخ به ایران اختصاص 
داشته؛ به جز یک دوره اشغال ۶8ساله جزیره بوموسی 
توسط انگلیسی ها؛ مالکیت این جزیره در سال ۱۹۷۱ به 

ایران بازگشت.

ظرفیت جمعیت پذیری بوموسی
طبــق اعــلام مرکــز مطالعات 
خلیج فــارس،  اســتراتژیک 
مســاحت جزیــره بوموســی 
حدود 2۵ کیلومترمربع اســت. با 
احتساب زیرساخت های نظامی، 
نفتی و حمل ونقلــی این جزیره و 
همچنین بخش اماراتی نشــین 
آن، به نظر می رســد حدود نیمی 
از مســاحت جزیره قابلیت تغییر 
کاربری به مســکونی را داشــته 
باشــد که از همین میــزان نیز 
حدود ۵۰درصد بایــد به تأمین 
زیرساخت هایی نظیر راه، مدرسه، 
مســجد، مراکز درمانی، فرهنگی 
و... اختصاص یابد. با این حساب، 
اگر در بهترین حالت از مساحت 
جزیــره،  2۵کیلومترمربعــی 
حــدود ۵۰درصــد آن قابلیــت 
کاربری مســکونی داشــته باشد 
که البته نیمی از آن صرف تأمین 
زیرساخت ها خواهد شد، می توان 
حدود ۱۵۶میلیون مترمکعب را 
در قالب قطعات زمین ۳۰۰متری 
به متقاضیان اختصاص داد که با 
این حســاب و در بهترین حالت 
حدود ۵2۰هزار قطعه ۳۰۰متری 
قابل واگذاری خواهد بود. البته این 
محاسبات هیچ گونه مبنای رسمی 
ندارد و درصورت تأمین زیرساخت 
و امکانــات ماننــد شــهرهای 
پرجمعیت کشــور می توان روی 
تحقق این آرمان شهر حساب کرد.

احمد میرخداییگزارش
روزنامه نگار
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اول مهر؛ تاریخ جدید اجرای قانون پایانه های فروشگاهی

مهدی موحدی، سخنگوی سازمان امور مالیاتی گفت: تاریخ فراخوان اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و 
ســامانه مؤدیان برای اشــخاص حقوقی اول مهر ماه و برای اشــخاص حقیقی اول دی ماه خواهــد بود و دیگر 

جریمه مشمول شرکت هایی که پیش از این قانون را اجرا نکرده بودند نخواهد شد.

ظرفیت انتقال گاز به یک میلیارد متر مكعب رسید
غلامعبــاس حســینی، مدیرعامــل شــرکت انتقــال گاز ایــران گفــت: ظرفیــت انتقــال گاز کشــور اکنــون 
یک میلیاردمترمکعب در روز اســت. از ابتدای امســال تا دهم مردادمــاه 98میلیارد مترمکعــب گاز به مبادی 
مصرف منتقل شده که این حجم نسبت به زمان مشابه سال گذشته، 4میلیارد مترمکعب افزایش یافته است.

تالارشیشهای سوپرمارکت

میادین

عددخبر

فروش حقوقی

فروش حقیقی

1351

1098

3818

4070

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان
ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبــادلات دیــروز بازارســهام، ســهامداران حقیقــی 4هــزارو 
70میلیارد تومان ســهام خریدنــد اما در مقابــل حجم فروش 
ســهامداران حقیقــی به3هــزارو 818میلیــارد تومــان رســید. 
252میلیارد تومان از سهامی را که دیروز سهامداران حقوقی 

فروختند، سهامداران حقیقی خریدند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضر در بورس و فرابورس 
درمبــادلات دیــروز 168هزارمیلیاردتومــان رشــد کــرد و به 
9119هــزار میلیــارد تومــان رســید. ارزش دلاری کل بــازار 
ســهام ایران )بورس و فرابورس( بــا توجه بــه اینکه هردلار 
آمریکا دیروز در بازار آزاد در محدوده 49هزار و 800تومان 
دادوســتد شــد، درحــال حاضــر 183میلیــارد و 110میلیون 

دلار است.
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ارقام به هزارمیلیاردتومان

2.04

2.03

2.02

2.01

2.00

1.99

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به میلیون واحد

شــاخص کل بــورس تهــران در مبــادلات دیــروز 39هــزارو 
388واحد، معــادل 1.98درصد رشــد کــرد و بــه 2میلیون 
و 33هــزارو 47واحــد رســید. شــاخص کل هــم وزن نیز با 

11هزارو 860واحد رشد به 717هزار و 777واحد رسید.

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبادلات دیروز 12هــزارو 319میلیــارد تومان اوراق 
بهادار دربازار ســرمایه دادوستد شــد که از این میزان 
5هــزارو 168میلیــارد تومــان بــه معاملات خرد ســهام 
و بقیــه بــه اوراق بدهــی و معامــلات عمــده اختصاص 
یافت. این ارقام نشان می دهدکه ارزش کل معاملات 
خــرد در دادوســتد های دیــروز 1146میلیــارد تومــان 
معادل 28.5درصد در مقایســه بــا روز معاملاتی قبل 

رشد کرده است.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد
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در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
472نماد معاملاتی رشد و 81نماد کاهش یافت. 

قیمت 9نماد معاملاتی هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

صعود
نزول

بدون تغییر

84

2
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ورود و خروج نقدینگی به بازار سهام

سهامداران حقیقی دیروز 252میلیارد تومان نقدینگی تازه وارد 
بازار سهام کردند و با ورود این میزان نقدینگی به بورس، نسبت 
ورود پول حقیقی به ارزش معاملات خرد به 4.9درصد رسید 
که نشان می دهد شتاب خروج پول از بازار سهام در مقایسه با 

روز های معاملاتی قبل کمتر شده است.
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شاخصکلبورستهراندرمبادلاتروزگذشته
تحتتأثیررشدچندروزهقیمتدلاربا2درصد
افزایشمواجهشــدوتوانســتباردیگرازمرز
2میلیونواحدعبورکند؛بااینحالشــاخص
کلهنــوز25درصدباقلهتاریخــیخودفاصله
داردوبهطوردقیقمشخصنیستآیاروندنزولی
شاخصکهاز17اردیبهشتآغازشدهمتوقفشده

استیاخیر.
بهگزارشهمشــهری،پساز85روزنزول،بازار
سهامازدوشــنبههفتهقبلودرستهمزمانبا
افزایش1300تومانیقیمتدلارباافزایشمواجه
شدهاست.دراینمدتشاخصکلبورستهران
65هزارواحدمعادل3.3درصدافزایشداشــته
واینروندصعودیدرمبــادلاتدیروزهمادامه
یافت؛بهطوریکهشاخصکلبورستهراندیروز
توانستبایکصعودپرقدرتمعادل2درصدرشد

وباردیگرازمرز2میلیونواحدعبورکند.
درمبــادلاتدیروزهمچنینســهامدارانخرد
252میلیاردتوماننقدینگیتازهواردبازارسهام
کردندونســبتورودپولحقیقیبهارزشکل

معاملاتخردبه5درصدرسید.

ارزشمعامــلاتخردنیــزدردادوســتدهای
دیــروز28.5درصــدرشــدکــردوبــه
5هزارو168میلیاردتومانرسید.اینآمارهانشان
میدهدازفشارفروشسهامونزولهایسنگین
شاخصدرهفتههایگذشــتهکهدرتاریخبازار
سرمایهبیسابقهبوده،کاستهشدهاست.باوجود
این،میزانرشدشاخصکلبورستهرانهنوز
25درصدپایینترازقلهتاریخیخوداستکهدر
17اردیبهشتامسالثبتشدوشاخصتوانستتا
محدوده2میلیونو550هزارواحدپیشرویکند.

رشد زیر سایه تردید
باوجودرشــد3.3درصدیشــاخصبورساز
دوشنبههفتهقبلتاکنونآمارهانشانمیدهد
هنوزبهطورقطــعنمیتوانگفــتروندنزولی
شاخصبورسکهاز17اردیبهشــتآغازشده،
متوقفشدهاستیانه.طبقاطلاعاتموجودبا
وجودآنکهارزشکلمعاملاتخرددرمبادلات
دیروزبارشدمواجهشــدهاماایننماگرکهیکی
ازمهمتریننماگرهایبازارسرمایهاستفاصله
زیادیبازمانیداردکههنوزنزولبورسشــروع
نشــدهبود.طبقایناطلاعاتیــکروزقبلاز
آغازنزولبورسدر16اردیبهشتماه،ارزشکل
معاملاتخردبه23هزارمیلیاردتومانرسیدهبود
کهمقایسهارقامفعلیبادورهرونقبورسنشان

میدهدارزشکنونیمعاملات،یکچهارمدوره
رونقبازارسهاماست.اطلاعاتتکمیلیترنیزنشان
میدهداززمانآغازنزولبورستاکنونبیشاز
5هزارمیلیاردتومانازنقدینگیسهامدارانخرد
راهیصندوقهایسرمایهگذاریبادرآمدثابت
شدهاست.اینارقامنشــانمیدهدسهامداران
بهدلیلاتفاقهــایرخدادهدرزماننزولبورس
هنوزبرایســرمایهگذارمجدددربورستردید
دارند.باهمهاینها2عاملمیتوانندزمینههایرشد
شاخصبورسرادرآیندهفراهمکنند؛عاملاول
رشددرآمدشرکتهایبورسوعاملدومرشد

قیمتدلاراست.

سناریو های پیش روی شاخص
بهزعمکارشناســانباتوجهبهافزایشنرخگاز
وســوختصنایعوهمچنیــنافزایشعوارض
صادراتــیشــرکتهایفلزیبــورسچندان
نمیتوانبهافزایشسودآوریشرکتهایبورس
درفصلهایبعدیامیدواربودوهمینحالاهم
جمعکلسودشرکتهایبورسنسبتبهدوره
مشابهســالقبلارقامکمتریرانشانمیدهد.
ســالقبلدرهمیندورهجمعکلسودخالص
شرکتهایبورس900هزارمیلیاردتومانبودهکه
اینمیزاندرحالحاضربه863هزارمیلیاردتومان
رسیدهاســت.آمارهایتکمیلیترهمچنیناز

کاهشحاشیهسودبرخیشرکتهایبزرگبورس
حکایتداردکهاثرگذاریزیادیبربازارســهام
دارند.برهمیناســاس،تحلیلگرانچندانروی
عاملاولیعنیافزایشســودآوریشرکتهای
بورسدرفصولبعدیبهعنوانیکعاملبنیادی

حساببازنمیکنند.
باوجودآنکهچشــماندازهایبنیادیبرایتداوم
رشدشاخصبورسچندانروشننیست،بهزعم
تحلیلگرانچنانچهقیمتدلاربارشدمواجهشود
شاخصکلبورستهراننیزمیتواندبربستررشد
قیمتدلارباافزایشمواجهشــود.سوابقآماری
نشانمیدهدبیننوســانهایشاخصبورسو
قیمتدلارهمبستگیوجودداردونوسانهای
بازارارز،شاخصبورسراتحتتأثیرقرارمیدهد.
بااینهمهوباوجودرشد1300تومانیقیمتدلار
درهفتهگذشتهنمودارهانشانمیدهددر3ماه
گذشتهقیمتدلاردرمحدوده50هزارتوماندر
نوسانبودهوپیشبینیدرموردنوسانهایبازار

ارزبرایکارشناساندشوارشدهاست.
فارغازایندوعاملیکیدیگرازموضوعاتیکهاین
روزهاذهنفعالانبازارســرمایهرامشغولکرده
افزایشنرخبهرهاست؛برخیتحلیلگراناعتقاد
دارندنرخبهرهدرآینــدهافزایشخواهدیافتو
چنانچهنرخبهرهافزایشیابدهمهســناریوهای

رشدشاخصبورسمنتفیخواهدشد.

برداشته شدن مانع استاندارد
یکیازموانــعودلایلتأخیردرعملیشــدن
طــرحوارداتخودرواســتانداردهای85گانه
ســازماناســتانداردبرایخودروهایوارداتی
عنوانمیشودکهبهگفتهواردکنندگانحتی
وارداتخودروهایــیازبرندهــایمطرحدنیا
رانیزبامانعمواجهکردهاســت.هفتهگذشته
رئیسسازمانملیاستانداردازتسهیلدرروند
ترخیصخودروهایموجوددرگمرکاتکشور
خبردادوباحضوردرگمرکغربتهراندستور
ترخیصهزارو133دســتگاهخودروراصادر
کرد.مهدیاسلامپناهکمکاریواردکنندگانو
دریافتنکردنگواهیتطبیقازسویواردکننده
رادلیلتأخیردرترخیصخودروهادانســتو
گفت:بررسیملاحظاتاستانداردیمربوطبه
خودروهایوارداتیدرگمرکات،ظرف24ساعت
انجاممیشود.همچنینبهگفتهاو،خودروهای
وارداتیانبارشــدهدرگمرک،مشکلیازنظر
ملاحظاتاســتانداردندارندواســتاندارداین
خودروهاازمبداموردتأییدقرارگرفتهاست،با
اینحالدرخصوصمدلخودروهایترخیصی

اطلاعاتیاعلامنشدهبود.

ترخیصی ها فقط چانگان 
هستند

رئیسســازمانتوسعه
تجــارتومدیــرطرح

وارداتخــودروی

وزارتصمــتروزگذشــتهدرگفتوگــوبا
همشهری،اینخودروهاراچانگانهایوارداتی
شرکتســایپامعرفیکرد.مهدیضیغمیدر
پاسخبهاینپرسشکهچهخودروهاییتاکنون
ازگمرکاتکشورترخیصشدهاند،گفت:فعلا
فقطچانگانهایوارداتیشرکتسایپادرحال
ترخیصهســتندامافرایندترخیصسرعت
گرفتهودیگرخودروهانیزدرنوبتترخیصقرار
دارند.ویارائهاطلاعاتتکمیلیدرخصوصنوع
وتعدادترخیصیهارابه3-2روزآیندهموکول
کردوگفت:بامســاعدتخوبســازمانملی
استاندارد،فرایندترخیصخودروهایوارداتیاز
گمرکاتکشورشتابگرفتهاماباتوجهبهاینکه
بسیاریازخودروهادرحالطیکردنمراحل

ترخیصهستند،اطلاعاتدقیقتردراینزمینه
تا3-2روزآیندهارائهخواهدشد.رئیسسازمان
توسعهتجارتایران،هفتهگذشتهازترخیص
خودروهایکیاازگمرکخبردادهواعلامکرده
بودکهبهزودیمحصولاتهیوندا،خودروهای

جتا،نیسانوتویوتانیزواردبازارمیشوند.

بلاتکلیفی 31هزار متقاضی
وزارتصمتسالگذشــتهواردات100هزار
دستگاهخودروراتاپایانسالدربرنامهکاری
خودلحاظکردهبودکهاینبرنامهعملینشــد
امادرروزهایپایانیاسفندپارسالباراهاندازی
ســامانهطرحفــروشیکپارچــهخودروهای
خارجی،120هــزارمتقاضیدراینســامانه

ثبتنامکردنــد.فروردینامســالمدیرطرح
وارداتخودرویوزارتصمتاعلامکردکهاز
120هزارمتقاضیخریــدخودروهایوارداتی
34هزارنفرواجدشرایطخریدشناختهشدند
کهباتوجهبهعرضه1108خودرویچانگاندر
مرحلهاولاینطرح،اسامی1108نفراولبرای
خریداینخودروهابراساسنوبتدهیمشخص
شــدهوبهاینافرادطی»یکیدوروزآینده«
اطلاعرسانیخواهدشــد.اماباگذشت5ماهاز
آنتاریخوبهرغماعلامتاریخ8تیرماهبهعنوان
زمانتحویلاینخودروهاازسویشرکتسایپا
همچنانثبتنامشدههاچشمانتظاردریافت
خودروهایخودهســتند.ایندرحالیاست
کهقراربودخودروهایثبتنامی3ماههتحویل
مشتریانشود.البتهبهگفتهمدیرسامانهیکپارچه
فروشخودرویوزارتصمت،اطلاعرســانی
پیامکیبهمتقاضیانچانگانانجامشدهاست.
مهدیتقدســیدراینزمینهگفت:در
اینطرح33هزارنفــرثبتنامکردهاند
کهتاکنونبرایهــزارو108متقاضی
اطلاعرسانیشدهاست.ویافزود:شرکت
سایپابایدبرایاینتعدادازمتقاضیانکه
خودرویدرخواستیآنهامشخصاست
پیامکواریزوجهارسالمیکرد،امابرای
31.892نفرمتقاضــیدیگر،پیامکی
ارسالنشدهوحتیدرسامانهمشخص
نشدهکهاینتعدادبرایچهخودروییثبتنام

کردهاند.

10 ماه بعد از نهایی شدن و ابلاغ طرح جدید 

خودرو
واردات خودرو و درحالی که وعده های زمانی 
متعددی برای ترخیص و تحویل این خودروها 
اعلام شد اما عملی نشد، سرانجام از هفته گذشته فرایند 
ترخیص خودروهای وارداتی از گمرک شتاب گرفته و به نظر 

می رسد نخستین خودروهای ترخیصی قرار است به زودی 
تحویل متقاضیان شود. این خودروها که به گفته مدیر طرح 
واردات خودروی وزارت صمت، چانگان های وارداتی شرکت 
سایپا هستند و تعدادی از آنها خردادماه از گمرک ترخیص 
شــده بودند، حالا با تســریع در روند ترخیص از گمرک، 

نخستین وارداتی هایی هستند که به احتمال زیاد به زودی 
به دست ثبت نام کنندگان طرح فروش یکپارچه می رسند. با 
این حــال هنوز هم تاریخ مشــخصی بــرای تحویل این 
خودروهای چینی به متقاضیان اعلام نشده و فرایند واردات 

در فضایی پرابهام در حال انجام است.

ترخیصی های جدید گمرک، همگی چانگان هستند 
ازخودروهایوارداتیچهخبر؟

عبور دوباره  شاخص بورس از  2میلیون واحد
شاخصکلبورسدرمبادلاتروزگذشته2درصدافزایشیافت

بهزاد رنجبربورس
روزنامهنگار

ماست های پرمصرف، چند؟
قیمتماســتواقلاملبنیدیگــرطیدوماهگذشــتهبا
افزایشهمراهبودهومحصولاتیکهمشمولقیمتگذاری
پیشــینینیســتندازخردادبادرصدهایمتفاوتیگران
شــدهاند.شــرکتهایصنایعلبنیبهدنبالافزایشنرخ
مصوبشیرخامدراردیبهشــتماهاعلامکردندکهقیمت
محصولاتشانرا30تا35درصدافزایشمیدهندامانگاهی
بهقیمتجدیداقلاملبنیازجملهماستنشانمیدهداین
افزایشقیمتدرتعــدادیازمحصولاتبیشاز50درصد
وبعضاتا80درصدبودهاســت.قیمتاقلاملبنیمشمول
قیمتگذاریدولتیهنوزازسویســازمانحمایتاعلام
نشــدهامامصرفکنندگاندریکماهاخیرباافزایش15تا

30درصدیقیمتایناقلامنیزمواجهشدهاند.

 قیمت جدید بعضی انواع ماست 

قیمت- تومانمشخصاتبرند
14مرداد

65.000لاکتیویا کم چرب 900گرمیکاله
100.000کم چرب 1.5کیلوییکاله
115.000سون پرچرب 2.2کیلوییکاله

25.000پرچرب 500گرمیمی ماس
39.000پرچرب یک کیلوگرمیپگاه

76.000پرچرب 2کیلوییدومینو
75.000پرچرب 2کیلوییمانیزان
60.000پرچرب 1.6کیلوییطراوت
31.000کم چرب 750گرمیهراز
75.000پرچرب 2کیلوییپاک
75.000پرچرب 2کیلوییپاک

23.000نیم چرب 600گرمیصباح
28.000کم چرب 900گرمیدامداران

38.000پرچرب پروبیوتیک 900گرمیرامک

تغییرات یک ماهه قیمت مرغ
مرغتازهدرمیادینهمچنانبالاینــرخمصوببهفروش
میرسد.بهگزارشهمشــهریوبراساسآخریننرخنامه
میادینمیوهوترهبارشــهرداریتهرانهــرکیلومرغگرم
تازهدراینمراکزخریدباقیمــت75.900تومانبهفروش
میرسدوقیمتمرغتفکیکشدهنیزطییکماهگذشته
رشد3تا4درصدیداشتهاست.زیانسالگذشتهمرغداران
وتولیدکنندگانجوجهیکروزهکاهشتولیدمرغرابههمراه
داشــتهکهاینعاملدرکنارکاهشواردات،بهرشدشدید
قیمتمرغمنجرشــدهاســت.بااینحالنگاهیبهقیمت
اینمحصولدرفروشــگاههایسطحشــهرنشانمیدهد
درروزهایاخیرقیمتمرغگرمکاهــش10هزارتومانی

داشتهاست.

 تغییرات قیمت گوشت مرغ در میادین میوه و تره بار

نام محصول
قیمت هر کیلو- 

تومان
14تیر

قیمت هر کیلو- 
تومان

14مرداد
73.00075.900مرغ کامل بسته بندی

ران مرغ بدون پوست 
121.000125.100و چربی

125.900130.000مغز ران 
127.190141.000سینه مرغ با استخوان 

ساق بدون پوست و 
136.300140.600سرساق

128.700132.900ران و سینه بدون پوست
107.100110.600بال کبابی ساده

188.680193.500فیله مرغ
شنیتسل سینه بدون 

156.900168.000استخوان

165.400170.700جوجه کباب بی استخوان 

ارز: قیمــت هر یــورو در بــازار آزاد دیروز 
بــا 550تومــان کاهــش بــه 54هــزارو 
800تومــان رســید. قیمت هــر دلار هم 
با 450تومــان نزول به قیمــت 49هزارو 

700تومان دادوستد شد.

54800
تومان  

سکه: قیمت هرسکه طرح جدید دیروز 
60هزار تومان نزول کرد و به 28میلیون 
و 900هزار تومان رســید. هرسکه طرح 
قدیم هم 40هزار تومان ارزان شــد و به 
قیمــت 25میلیــون و 700هــزار تومــان 

مبادله شد.

60000
تومان  

طلا: قیمت هرگرم طلای 18عیار دیروز 
24هــزارو 701تومــان نــزول کــرد و بــه 
2میلیــون و 373هــزار و 839تومــان 
رســید. هــر مثقــال طــلا هــم 107هــزار 
تومان ارزان شــد و به قیمت 10میلیون 

و 283هزار تومان خریدو فروش شد.

24701
تومان  
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دوش از مسجد سوی میخانه آمد پیر ما

چیست ياران طريقت بعد از اين تدبیر ما

ماموريت غیرممکن

یک زوج در آمریــکا، هدفی جــذاب و جاه طلبانه 
برای خودشان تعیین کرده اند و تازه بعد از 8 سال، 
به نیمه راه رســیده اند. جــان و کاری ریکلین که 
39سال پیش ازدواج کرده اند، از سال 2015تصمیم 
گرفتند، به تمامی رســتوران های بین راهی ایالات 
نیوجرسي بروند و درآنجا شام بخورند. این هدف، 
شاید به نظر ساده برســد اما واقعا طاقت فرساست 
چون اولا پیدا کردن لیســتی از تمام رستوران ها 
خودش یک کار سخت است؛ دوم اینکه  برنامه ریزی 
برای ســر زدن بــه آنها هم خودش یــک موضوع 
پیچیده ای است. جان گفته که جدا از سختی های 
این کار، حس انجــام یک ماموریت مشــترک با 

همسرش، به زندگی آنها معنای جدید داده است.

اشتباه شیرين اداره

یک کارمند در مجارســتان، به خاطر اشتباه مهلک 
 بخــش مالــی شــرکتی کــه در آن کار می کرده، 
یک شبه حسابی پولدار شد اما خوشبختی اش، چند 
هفته بیشــتر طول نکشــید. ماجرا از این قرار است 
که بخش حســابداری محل کار ســابق این مرد، به 
اشــتباه حقوق معوق او را 367بار برایش محاسبه و 
به حســابش واریز کرده بود. این شرکت خیلی زود 
فهمید که به اشتباه 93هزار یورو به حساب این مرد در 
اتریش پول ریخته و فورا با این مرد تماس گرفت اما 
این کارمند سابق مدعی شد که به حسابش در اتریش 
دسترسی ندارد، درحالی که همزمان در حال بیرون 
کشیدن پول هایش بوده اما سرانجام با مداخله پلیس، 

پول شرکت پس داده شد.

زندگی لوکس زندانی فراری

 

پلیس آمریکا، یک زندانی فراری را در حالی دستگیر 
کرده اســت که یک زندگی مجلــل و لوکس برای 
خود رقــم زده و در ویلایی چنــد میلیون دلاری 
زندگی می کرده است. الن تاد می که یک کلاهبردار 
حرفه ای است،  بعد از فرار از یک زندان در کلرادو، 
خودش را به ایالت فلوریدا رسانده و زندگی جدیدی 
را شروع کرده بود. او نه تنها خودش را مخفی نکرده 
بود، که با اسم و رســم جدید، در محافل پولدارها 
شرکت می کرد. حضور او در یک مراسم جمع آوری 
کمک های خیریه،  باعث شــد تا عکس او در سایت 
روزنامه محلی چاپ شود و پلیس هم او را شناسایی 
کرد. او به خاطر زندگی تجملاتــی اش در فلوریدا 

معروف شده بود.

زندگی پدیاگرینویچ

مهربانی در دل آتش 

قصه شهر

خوش خبر

بی تعــارف و تکلف   
مثــل همیــن متن 
کوتاهی که می بینید. 
تا  منتظريــم  مــا 
نوشته هايتان درباره 
مسائل روزمره، مشکلات و دغدغه هايتان را 
برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور 
و طراحی هم هستید جايتان اينجا محفوظ 
اســت. متن يا طرح تان که آماده شد يک 
تماس  با شماره 23023636 بگیريد تا برای 

رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

آبرسانی به ۱۵روستا
2روز از هفته ای که گذشت به دلیل گرمای بیش از حد 
هوا تعطیل بود و اکثر ما برای اینکه مراعات حال دیگر 
هموطنانمان را کرده باشــیم، کولر را روی دور کند 
گذاشتیم تا خنکای باد کولر هم به بقیه برسد، در این 
میان مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان همدان 
با توجه به این موضوع و برگزاری هیئت های عزاداری 
در روســتا های دارای مشــکل کم آبی و هیئت های 
مذهبی آنها، اقدام به افزایش آبرســانی ســیار کرده 
 اســت. به همین خاطــر در دهه اول محــرم بیش از 
هزار و 500مترمکعب آب در 150ســرویس مجزا به 
این روستاها آبرســانی کرد. آن هم 15روستای ننج، 
میزراییه، آشــاق قلعه، بیاتان علیا و سفلی، تله جرد 
ســفلی، حاجی خدر، گوجک، دایلر، قشــلاق قباد، 
چشمه پهن، شــریف آباد ناظم، سنگده، پیرسواران و 
ناصح آباد که هنوز زیر پوشــش شرکت آب و فاضلاب 
نیستند، اما مسئولان حواسشــان به تأمین آب مورد 
نیاز آنها هســت که این مهم فعلا با آبرســانی سیار 

صورت می گیرد.

به حرمت محرم
8سال بود که محکوم شده بود. محکوم به قتل. خدا 
می دانســت که در آن لحظه عقلش فرمان درست 
نداده بود و دستش اشــتباه عمل کرده بود. در این 
8سال گذشــته خانواده اش چه تلاش ها که نکردند 
تا از اولیای دم رضایت بگیرند اما نشــد که نشــد. 
تا اینکه محرم شــد دلیل دلرحمی و واســطه میان 
اولیای دم و این تلاش 8ساله به بار نشست. بگذارید 
ادامه این روایت را از زبان رئیس دادگستری سمنان 
برایتان بازگو کنیم: »پس از تأکید به مراجع قضایی 
و سازمان زندان های استان سمنان مبنی بر اهتمام 
جدی در اجرای پویش »به عشــق امام حسین)ع( 
می بخشــم«، زمینه رهایی یک محکوم به قصاص 
نفس از چوبه دار فراهم شــد. تلاش هــای مجدانه 
صلح یاران، اعضای شعبه سوم اجرای احکام کیفری 
شــاهرود و اعضای شــورای حل اختلاف زندان آن 
شهرســتان نتیجه بخش بود و اولیای دم مقتول با 
صرف نظر از حق قصاص، رضایت بی قید و شــرط و 

قطعی خود را اعلام کردند.«

درمانی برای سرطان
بیماری سرطان یکی از بیماری های مهمی است که پرونده 
آن برای بسیاری از پزشکان باز است و به دنبال روش های 
درمان آن هستند. ساختار سلول های بنیادی در سرطان 
به نحوی است که می توان با اســتفاده از نشانگرهایی، آنها 
را تشخیص داد و از بین برد. این رویکرد، یکی از روش های 
جدید درمانی و موضوع تحقیق محققان ایرانی است. درواقع 
یک شرکت دانش بنیان موفق شده برای درمان سرطان راه 
پیدا کند. مدیر این شرکت دانش بنیان می گوید: مشکل 
اصلی در بسیاری از سرطان ها این است که بعد از مدتی از 
انجام رادیوتراپی و شیمی درمانی توسط بیمار، سرطان بر 
می گردد و در این روش ها سرطان به صورت ریشه ای درمان 
نمی شود. این برگشت به دلیل سلول های بنیادی ریشه ای یا 
زایای سرطان است. باید این سلول های زایا شناسایی شوند و 
از بین بروند. یکی از جدیدترین فعالیت های ما نیز روی پیدا 
کردن مارکرهای سرطانی بوده است. مارکرها، سلول هاي 
بنیادی سرطان را پیدا می کنند و آن را از بین می برند. در 
این روش، سرطان به صورت ریشه ای و در سطح ژن و سلول 

DNA درمان می شود.

فراخوان

با زخــم بایــد ســاخت. طول 
میکشه، ولي خوب میشه... بهرام بیضایی

دیالوگ

سگ کشی

به نظــرم اغلب کتابخانــه ام بود که 
کیســتی ام را هویدا می کرد، به من 
خویشتنِ متغیری می داد که طی سال ها دائم دگرگون می شد. 
به رغم این ها، رابطه ام با کتابخانه ها همیشه رابطه ای عجیب 
بوده. من عاشــق فضای کتابخانه ام. عاشق ساختمان هایی 
عمومی هســتم که به نماد هویتی می مانند که جامعه برای 
خودش برمی گزیند؛ مجلل یا محجــوب، مرعوب کننده یا 
صمیمی. عاشق ردیف بی انتهای کتاب هایی هستم که باید 
به زحمت عناوین عمودی شــان را  بخوانم. عاشق آن صدای 
خفه ام، آن ســکوت فکر انگیز، آن درخشش گرفته چراغ ها 
)به خصوص از پشت شیشه ســبزرنگ(، میزهای برق افتاده 
از ســایش آرنج نسل اندرنســل آدم های کتاب خوان، بوی 
گردوخاک و کاغذ و چرم، یــا رایحه های جدیدتر لوحه های 

پلاستیکی روی میزها و شوینده هایی با عطر کارامل.

آلبرتو مانگل

بوک مارک

برچیدن کتابخانه ام

کلانشهرهای ازدواجی
هر چند وقت یک بار ثبت احوال کشــور آمار شهرها و 
اســتان هایی را که بیشــترین ازدواج یا طلاق را دارند، 
منتشــر می کند تا دســتمان بیاید که در کدام شهرها 
مردم ازدواجی تریننــد. طبق آخرین آمــاری که این 
مرکز منتشر کرده، معلوم شــده از کل 199هزارو727 
ازدواجی که امســال ثبت شــده، بیشــترین ازدواج ها 
به ترتیب مربوط به اســتان های تهران بــا 26هزارو68 
مورد، خراسان رضوی با 17هزارو409 مورد و خوزستان 
با 15هزارو191 مورد اســت. کمترین آمار ازدواج هم 
مربوط به استان های ســمنان با 1200 ازدواج، ایلام با 
1581 ازدواج و کهگیلویــه و بویراحمد با 2524 مورد 
ازدواج بوده است. البته پایین بودن یا بالا بودن آمارها در 
این شهرها و استان ها به دلیل جمعیت این استان ها هم 
هست و هر جا جمعیت بیشتر است، قاعدتا آمار ازدواج و 
طلاق هم بالاتر می رود. حالا حکایت استان های بزرگی 
مثل تهران و خراسان و خوزستان است. با همه اینها بالا 
رفتن آمار ازدواج خبر خوشحال کننده ای است و نشان 

می دهد که جوانان به نگرش مثبتی نســبت به زندگی 
مشترک رسیده اند. البته که تســهیل کردن ازدواج در 
کشــور و اجرای قوانینی که برای ازدواج جوانان درنظر 
گرفته شده مثل وام ازدواج، برخی قوانینی که برای جوانی 
جمعیت مصوب شده و... هم تأثیر زیادی در این مسئله 
دارد و گذشتن از تشریفات اضافه و حل کردن مشکلات 
اقتصادی زوج های جوان، می تواند این آمار را بالاتر هم 

ببرد و جوانان را برای تشکیل خانواده تشویق کند.

یخچال همگانی برای نجات زمین
خیلی پیش می آيد کاهويی که برای درست کردن سالاد 
خريده ايم را فراموش می کنیم و خراب می شود. يا نان 
زيادی در يخچال گذاشته ايم و سفری پیش می آيد و 
نان بايد دور ريخته شود. با اين غذاها که سالم هستند 
چه بايد کرد؟ دور ريختن آنها هم اسراف است و هم به 
زمین لطمه می زند. اينجاست که ايده خلاقانه يک بنیاد 
غیرانتفاعی در ژنو سوئیس می تواند راهگشا باشد. در 
اين ابتکار،  يخچال هايی در سطح شهر گذاشته می شود 
تا افرادی که دغدغه محیط زيســتی و البته غذاهای 
اضافی در يخچال خانه شان را دارند، غذاهای اضافی 
خود را آنجا بگذارند تا ديگرانی که به يخچال ها ســر 
می زنند، درصورت نیاز آنها را بردارند. مخاطب اصلی 
اين گروه البته نه شهروندان  که رستوران ها و مطبخ های 
خانگی هستند که طبیعتا غذای اضافی زيادی خواهند 
داشت. اين ايده، بخشی از يک کارزار بزرگ تر در سراسر 
اروپاســت که هدفش کمک به بهبود شرايط زمین، از 
طريق کاهش دورريز غذاهاســت. شرکت »فری گو« 
تا حالا چندين يخچال را در معابری از ژنو گذاشــته و 
شــهروندان می توانند از آنها میوه، سبزی، غذا، نان و 
حتی شیرينی بردارند. هزينه اجرای اين پروژه در سال 
حدود 40هزار دلار است و علاوه بر گروه های خیريه، 
شــهرداری هم به آن کمک می کند. اين پروژه،  رشد 
زيادی داشته و حالا 4 يخچال در مناطق استراتژيک 
شهر گذاشته شده و قرار اســت به زودی يک يخچال 
ديگر هم در يک نقطه ديگر شهر قرار داده شود. ماريان 

دلاوو مدير اين پروژه به آسوشیتدپرس گفته است که 
غذاها معمولا يک ساعت بعد از اينکه در اين يخچال ها 
گذاشته می شوند توسط شهروندان برداشته می شود. 
در انبار کردن مواد غذايی،  مسائل بهداشتی و قوانین 
شهری بسیار جدی گرفته می شــود و نبايد غذاهای 
يخ زده و قوطی های باز شده و غذاهای نیمه پخته صنعتی 
در اين يخچال ها گذاشته شوند. فری گو سرويسی را 
راه اندازی کرده است که با درخواست قبلی، در ساعات 
مشخصی به در خانه ها می رود تا غذاهای آنها را بگیرد و 
به يخچال ها در سطح شهر منتقل کند. يک خط ويژه هم 
برای رستوران ها راه اندازی شده تا از طريق آن، غذاهای 

استفاده نشده به اين يخچال ها منتقل شوند.
اســتقبال از اين طرح خیلی زياد است و صبح ها که 
غذاها به يخچال ها می رسند، مردم صف بسته و آماده 
برداشتن آنها هســتند. مديران اين طرح گفته اند که 
هر يخچال، در طول سال جلوی دورريز 3.2تن غذا را 
می گیرد. میزان برداشت محتويات اين يخچال ها بسیار 
زياد اســت به گونه ای که فقط 3درصد آن دور ريخته 
نمی شود. دولت سوئیس تخمین می زند که حدود يک 
سوم غذاهای تولید شده دور ريخته می شود. اين میزان 
به صورت ســرانه، 330کیلوگرم هر سال است. گفته 
می شود در سراسر دنیا هم سالانه حدود يک میلیارد 
تن غذا دورريز می شود. برای کشت محصولات غذايی، 
فرآوری و انتقال آنها میزان زيادی انرژی مورد استفاده 
قرار می گیرد که با جلوگیری از دورريز غذاها، می توان 
میزان چشمگیری از اين انرژی را ذخیره 
کرده و درنهايت به بهبود وضعیت 

زمین کمک کرد.

نشانه بارز قهرمان ها، ازخودگذشتگی 
است. آنها به دل خطر می زنند تا جان 
و مال دیگران را نجات دهند؛ این قهرمانی زمانی خاص تر می شود 
که انسانی برای نجات حیوانات به دل خطر بزند. درحالی که در 
کشور کانادا، شهر به شهر دستور تخلیه صادر می شود، مردی از 
شهر یلونایف به دل خطر زده و درست برخلاف دستور صادر شده 
به سمت آتش می رود تا حیوانات خانگی باقی مانده در منازل در 
حال سوختن را نجات دهد. شهر بهچوک، کانون آتش سوزی 
بود و هنگامی که دســتور تخلیه صادر شد، »جیسون کارت«، 
کامیون خود را از جعبه های ویژه نگهداری حیوانات خانگی پر 
کرد و به دل آتش زد. در این ماموریت پرخطر، فرزند نوجوان و 
پدر 80ساله جیسون نیز او را همراهی کردند. آنها مسیر طولانی 
63مایلی شهر یلونایف تا بهچوک را طی کردند تا بتوانند تعداد 
جعبه های بیشــتری را به کامیون رســانده و در این ماموریت 

جیسون را همراهی کنند.
جست وجوی بی وقفه آنها باعث شد تا کامیون پر از حیوانات 
آسیب دیده از آتش سوزی شود. اعلام این وضعیت باعث شد 
تا دامپزشــکان بدون مرز کانادا مکانی را برای نگهداری این 
حیوانات تدارک دیده و ســریعا برای درمان آنها اقدام کنند. 
تا ساعت 8شــب، در میانه آتش و هراس، جیسون توانست 
تعداد زیادی از حیوانــات را نجات دهد. درحال حاضر حدود 
30سگ و تعداد زیادی از انواع دیگر حیوانات نجات یافته اند اما 
جیسون کارت با همکاری گروه دامپزشکان بدون مرز کانادا 
در تلاش برای یافتن تعداد بیشتری از حیوانات آسیب دیده و 
تلاش برای درمان آنها هستند. دکتر میشل توما، سرپرست 
گروه دامپزشکان بدون مرزی که با جیسون کارت همکاری 
می کنند می گوید از خودگذشــتگی جیســون باعث حفظ 
گونه های حیوانی شــد؛ کاری که برای نجــات 372هزار و 
290اصله درخت در آتش سوزی تابستان 3 سال پیش کانادا 

میسر نشد.

مهتاب خسروشاهی

چند سالی هســت که مســئولان به اين نتیجه رسیده اند 
که اساسا فضای شــهری جای نگهداری زندانیان و احداث 
زندان نیست و زندان بايد در خارج از شهر ها ساخته شود و 
زندان هايی که در حال حاضر در داخل محدوده شهری قرار 
دارند، بايد به خارج از فضای شهری منتقل شوند؛ نمونه اش 
زندان قصر بود که حالا تبديل به بوستانی زيبا شده و جايی 
برای تفريح مردم آن محله. زندان رجايی شــهر کرج نیز از 
اين قاعده مســتثنا نبود و مدت هاست که حرف و حديث بر 
سر بیرون بردن اين زندان از فضای شهری کرج مطرح است. 
خوشبختانه بعد از 4ماه که دستور خروج اين زندان از شهر 
توسط رئیس قوه قضايیه داده شده بود، حالا اين زندان که به 
آن آلکاتراز کرج هم می گفتند -چون هیچ وقت کسی نتوانسته 
بود از اين زندان فرار کند!- تخلیه شده و قرار است به خارج 
از شــهر برود. تعطیلی زندان رجايی شهر به دلیل موقعیت 
جغرافیايی خاص آن در شهر، همواره يکی از مطالبات جدی 
شهروندان اين استان از دســتگاه قضايی در سال های اخیر 
بوده و با توجه به مشــکلات ايجاد شده به واسطه وجود اين 
ندامتگاه ازجمله گره های ترافیکــی، نقل و انتقال زندانیان 
و رفت وآمد خانواده های آنها، حاشیه نشــینی و ســکونت 
خانواده های غیربومی زندانیان در حاشیه شهر های استان و 
معضلات و آسیب های فرهنگی و اجتماعی و محدوديت هايی 
که همسايگان اين زندان با آن روبه رو بودند، حالا با دستور ويژه 
قضايی، اين زندان ديگر در شهر کرج جايی ندارد. اينکه قرار 
است از اين محوطه چه استفاده ای شود، هنوز معلوم نیست، 
اما شهروندانی که اطراف اين زندان زندگی می کردند می توانند 
بعد از اين بابت خلاصی از دردسرهای آن، نفس راحتی بکشند. 

پایان آلکاتراز کرج



گفت وگو پیرامون شبهات مطرح شده در مورد لایحه جدید عفاف و حجاب
لایه های یک لایحه

به عنوان ســوال اول  لایحه جدید 
عفاف و حجاب با نسخه گذشته که توسط قوه 
قضاییه تهیه شده بود، چه تفاوتی دارد؟  در این 
لایحه چه مواردی اصلاح شده و نسبت به قوانین 

گذشته چه مزایایی دارد؟ 
قانون فعلی به صورت کلی به جرم بی حجابی پرداخته 
و جزء نگری ندارد. بر اساس این قانون هر کس حجاب 
شرعی را رعایت نکند 3 میلیون تومان جریمه می 
شود و به جرم کشف حجاب و بدحجابی مانند سایر 
جرائم رسیدگی می شود، اما در لایحه جدید پیش 
از اعمال جزای نقدی، مواردی مانند تذکر و ارشــاد 
شفاهی و پیامکی را گنجانده ایم که تأثیرگذاری آن 

در کاهش جرم ثابت شده است.  
از طرف دیگر در لایحه قدیمی که از ســوی دولت و 
قوه قضاییه ارائه شــده بود، گرفتن جریمه بر عهده 
پلیس گذاشته شده بود که این تصور را ایجاد می کرد 
که با این تصمیم  نسبت به اعمال قانون توسط قوه 
قضاییه بازدارندگی بیشتری ایجاد می شود. در حالی 
که بیشتر از سرعت اجرای قانون، مقدار مجازات در 
میزان بازدارندگی تأثیر دارد و در لایحه جدید بیش از 
آنکه سرعت اجرای حکم مورد توجه قرار گیرد، میزان 
جریمه پر اهمیت شده است. بر این اساس در لایحه 
جدید مقدار جریمه ها افزایــش پیدا کرده و اعمال 

جریمه جزو وظایف پلیس محسوب نمی شود. 
تفاوت دیگر این لایحه با لوایح و قوانین گذشته در 
پیوست های فرهنگی آن دیده می شود. در گذشته 
پیوست های فرهنگی به صورت مصوبه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی بودند، در حالی که در رویه معمول 
قضات و انشای رأی توسط آنها، قانون اهمیت دارد 
و این مصوبات در رأی آنهــا تأثیری ندارد. در لایحه 
جدید پیوست های فرهنگی اجتماعی که با استفاده 
از مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی تدوین شده، 
از حالت مصوبه به قانون تبدیل می شوند و برای آنها 
ضمانت اجرا گذاشته می شود تا جنبه عملیاتی پیدا 
کنند. با افزودن ضمانت های اجرایی به پیوست های 
فرهنگی  اجتماعی لایحه، این بخــش به 30 ماده 
افزایش پیدا کرده و به راهکارهایی کاربردی تبدیل 

شده اند. 
برای این پیوست های فرهنگی چه 

ضمانت های اجرایی در نظر گرفته شده است؟
جزای نقدی ابزاری است که در ماده 19 قانون مجازات 
اسلامی وجود داشته و ما از آن برای کاهش جرائم و 
پرونده های قضایی به درســتی استفاده نکرده ایم. 

بر اســاس قوانین حاضر صنوف متخلف در صورتی 
که به رعایت قوانین حجاب و عفاف پایبند نباشند، 
پلمب می شوند و بعد از مدتی رفع پلمب شده یا برای 
شــخصی که در فضای مجازی بی حجابی را ترویج 
می کند، احکام غیرمتعارفی مانند تغســیل اموات 
صادر می شود که از نظر عموم جامعه مقبول نیست و 
بازدارندگی لازم را ندارند، در حالی که اگر این صنوف 
و افراد متخلف به وســیله جزاهای نقدی سنگین 
مجازات شــوند، حتما بازدارندگی ایجاد می شود. 
مثلا صنف متخلف موظف شود بخش قابل توجهی 
از سود ماهیانه خود را به عنوان جریمه پرداخت کند 
یا شخصی که کشف حجاب کرده جریمه نقدی قابل 
توجهی بپردازد. این روش جریمه در قوانین جزایی 
دنیا آزمون خود را پس داده و کاهش ســرقت های 
غیرمسلحانه محصول وضع و اعمال جزاهای نقدی 

سنگین است. 
با این تفاســیر می توان گفت یکی 
از دلایلی که قوانین گذشته در حوزه فرهنگی 
تأثیرگذار نبوده اند، نداشتن ضمانت های اجرایی 
بوده  و در لایحه جدید امکان اجرای صحیح و موثر 

این قوانین فراهم شده است.
بخشی از قوانین گذشته به قوت خود باقی مانده اند، 
اما با افزودن حدود 27 ماده قابلیت اجرا پیدا کرده اند. 
مثلا در قوانین گذشــته پیش بینی نشــده بود که 
با جرائم گروه ها و اشــخاصی مانند سلبریتی ها و 
چهره های مطرح اجتماعی و کسب و کارهای مروج 
بی حجابی چگونه برخورد شود. پیش بینی نشده که 
اگر به بلاگرهای خارجی سفارش تبلیغ داده شود، 
باید چه جزایی در نظر بگیریم. در قوانین گذشــته 
جزایی که برای جرائم مراکز تهیه و توزیع پوشــاک 
مروج بدحجابی تعیین شده بود، بازدارنده نبودند و از 
سوی دستگاه قضا هم اعمال نمی شدند. اما بر اساس 
لایحه جدید مجازات های معقول و بازدارنده وضع 
می شوند که قابلیت اجرا هم دارند. بسیاری از قوانین 
هم که به صورت کلی برای جرائم مختلف تعیین شده 
بودند، به طور خاص برای جرم بی حجابی تعریف و 
تدوین شدند. یکی از نکات مهم این قانون شفافیت و 
رو به آینده بودن آن است. به طوری که عموم مردم 
می توانند به راحتی جرم و جزاهای این حوزه را درک 

کنند که در کاهش جرم تأثیر دارد.
 اگر فرد متخلف شرایط خاصی داشته 
باشد که برای اعمال قانون محدودیت ایجاد کند، 
این مجازات ها چگونه اجرا می شوند؟مثلا سن 

شخص زیر 18 سال باشد یا از نظر مالی شرایط 
پرداخت جریمه را نداشته باشد.

در قانون مجازات اسلامی، تخلفات و جرائم مختلف 
کودکان و نوجوانان بحث و بررســی شده و برای هر 
یک از آنها جزایی در نظر گرفته شــده که در مورد 
مســائل مربوط به مقوله حجاب هم می تواند مورد 
رجوع قضات قرار گیرد، اما در مورد افرادی که توانایی 
پرداخت جریمه مالی را ندارنــد، نمی توان این جزا 
را به مجازات های دیگری مانند حبس تبدیل کرد. 
چون بر اساس مطالعات کارشناسی که انجام دادیم، 
مجازات حبس آســیب های دیگری به همراه دارد 
که بازدارندگی را دچار اختلال می کند. بر اســاس 
لایحه جدید جزای نقدی چنــد ویژگی دارد : یکی 
از ویژگی هایش این است که شامل مرور زمان نمی 
شــود و اگر کســی موقع ارتکاب جرم در حسابش 
دارایی کافی برای پرداخت جریمه نداشــته باشد، 
دیگر به حساب هایش دسترســی نخواهد داشت و 
اولین مبلغی که به حساب او واریز می شود، به عنوان 
جریمه برداشت می شود. ضمن اینکه هر سال با توجه 
به تورم نرخ جرائم به روز می شوند. این روش جریمه 
در کشورهای مختلف برای جرائم گوناگون اعمال 
می شود و یک روش امتحان شده اســت.  در مورد 
جزاهای نقدی اگر تصویر فرد در 5 روز متوالی توسط 
پلیس ضبط شود، باید به ازای هر بار ثبت تصویر بی 

حجابش توسط پلیس جریمه نقدی پرداخت کند.
به چه میزانی احتمال دارد در ثبت 
تصاویر متخلفان خطایــی رخ دهد؟ امکانات 
موجود برای ثبت تصاویر متخلفان مورد بررسی 

قرار گرفته است؟
بر اساس تحقیقات و بررســی هایی که داشته ایم، 
امکانات پلیس برای ثبت تصاویر متخلفان کافی است 
و پلیس به عنوان ضابط موقعیت های بروز جرم را با 
دقت ثبت می کند، اما ممکن است فرد مجرم از خود 
دفاعی داشته باشــد که در تعیین جزا تأثیر بگذارد. 
مثلافرد اظهــار کند من به طور غیــر عمد و تحت 
شرایطی مثلا آتش سوزی ناگهانی منزلم به صورت 
بی حجاب از منزل خارج شدم. از طرف دیگر پلیس 
جریمه را به صورت کلی و بدون در نظر گرفتن شرایط 
مجرم اعمال می کند، در صورتی که بازدارندگی هدف 
اعمال جزای نقدی است و باید مقدار جریمه با توجه 
به شرایط مالی فرد قانون شکن انعطاف داشته باشد. 
به همین دلیل و برای منصفانه بودن اجرای حکم، قوه 
قضاییه مسئول رسیدگی به جرم و تعیین جزاست؛ 

یعنی پلیس ضابط موقعیت است و قاضی حکم صادر 
می کند تا به مردم ظلم نشود.

در لایحه گذشته با این استدلال که 
بی حجابی تخلف است و جرم تلقی نمی شود، 
رسیدگی به آن را به پلیس سپرده بودند. در لایحه 

جدید این استدلال رد شده است؟
این نکته با استناد به قانون اساسی تعیین تکلیف شده 
و اگر هم آن را به عنوان تعزیر در نظر بگیریم، باز هم 
بر اساس اصل 156 قوه قضاییه مسئول رسیدگی به 

تعزیرات است.
از ســوی دیگر ما تفکیــک قوا داریــم و قضاوت و 
رسیدگی به جرم وظیفه قوه قضاییه است. اگر این 

وظیفه را به پلیس بسپاریم آسیب زاست. 
یکی از نکاتی کــه در لایحه جدید 
عفاف و حجاب مورد مناقشه قرار گرفته و از سوی 
صاحب نظران به عنوان یک ابهام مطرح شده، 
منبع استخراج قوانین سلبی و بازدارنده است 
که در لایحه گنجانده شده است. این منتقدان بر 
این باورند که در تدوین لایحه بیش از آنکه احکام 
شرع مورد رجوع قانونگذاران باشد،عرف جامعه 

مورد توجه قرار گرفته است. 
مطابق قانون اساسی قوانین باید بر اساس شرع تعیین 
شود، بنابراین مجلس حق تعیین قوانین بر اساس 
عرف را ندارد و این امر اتفاق نمی افتد، اما در لایحه 
گذشته بدپوششی به صورت کلی جرم در نظر گرفته 
شده و برای آن جزای یکســانی به مبلغ 3 میلیون 
تومان در نظر گرفته شده اســت. در لایحه جدید 
بدپوششی را ما به چند دســته تقسیم و به تناسب 
میزان جرم و مقدار بدپوششی جزای نقدی را تعیین 
کردیم که این امر کاملا با احکام شرعی و عرف جامعه 

مطابقت دارد. 
 این تقسیمات به چه صورتی انجام 

شده است؟
ما درجات مختلفی برای بدپوششی در نظر گرفتیم:

در جه اول حالتی است که فرد برهنه کامل یا نیمه 
برهنه وارد جامعه شــود که برای آن حبس در نظر 

گرفته شده است.
حالت دوم بدپوششــی در مــورد آقایان به این 
صورت است که زانو و سینه و سرشانه فرد نمایان 
باشد یا لباس تنگ و بدن نما بپوشد ودر مورد 
خانم ها به این صورت است که لباس تنگ و 
بدن نما باشد و از مچ پا یا ساعد دست به بالا 
دیده شود که  جریمه آن 24 میلیون تومان 

تعیین شده است. 
حالت سوم برداشتن پوشش سر است 
که در عرف فعلی جامعه به آن کشف 
حجاب گفته می شــود و برای آن 6 
تا 24 میلیون تومــان جریمه تعیین 

می شود.
حالت چهــارم هم مربوط بــه اجرای 
تبصره ماده 638 اســت که در قوانین 
گذشته هم موجود بوده و نسخ نشده 
است. بر اساس این قانون به طور کلی 
بدپوششی جرم تلقی و خطاکار با توجه 

به میزان جرم مســتحق جزا شناخته 
شده است.

در لایحه برای کسب و کارهای مروج بی حجابی این 
جزا تعیین شده که بخشی از سود کسب خود را به 
عنوان جریمه پرداخت کنند، اما در حالی که ما در 
جامعه شاهد فرارهای مالیاتی گسترده هستیم، این 
امکان وجود دارد که صاحبان کسب و کار سود واقعی 

خود را هم اعلام نکنند.
بر اساس اطلاعاتی که از سازمان امور مالیاتی دریافت 
کردیم، با ســاز و کارهای جدیدی که برای اعلام و 
دریافت مالیات تعیین شده، در 2 سال اخیر فرارهای 
مالیاتی به حداقل رسیده است. در مورد تعیین سود 
کسب و کارها هم می توان این روش ها و ساز و کارها 
را اعمال کرد، اما اگر هم در تعیین سود این مشاغل، 
درصدی خطا  وجود داشته باشــد، برای کسی که 
هدفش از کسب و کار، رسیدن به سود و انتفاع مالی 

است، باز هم جریمه نقدی بازدارنده است. 
با توجه به اینکه مبنای بازدارندگی 
این لایحه تعیین و دریافت جزاهای نقدی سنگین 
است، اگر کســی از نظر مالی متمکن باشد و به 
سادگی از عهده پرداخت این جرایم برآید، ممکن 
است بارها مرتکب جرم و تخلف شود. برای این 

موارد چه تدبیری پیش بینی کرده اید؟
اگر فرد به جرم خود ادامه دهد، دیگر کشف حجاب 
مصداق ترویج فساد است و فقط شامل جریمه نقدی 
نمی شود. یعنی اگر کسی پس از 3 بار پرداخت جریمه 
نقدی، باز هم متنبه نشود و برای بار چهارم مرتکب 
جرم شــود، باید به جرم ترویج فساد مجازات های 
دیگری مانند حبس را 

هم تحمل کند.

لایحه

اقتدار پلیس در انجام 
وظایف قانونی 

در لایحه جدید عفاف و حجاب دســتگیری 
افراد توســط پلیس به حداقل رسیده و فقط 
در مواردی که شــخص، برهنه یا نیمه برهنه 
در خیابان و مکان های عمومی ظاهر می شود، 
پلیس وظیفه دارد فرد را دســتگیر کند و به 
مراجع قضایی تحویل دهــد. در این لایحه 
پلیس به عنوان ضابط درنظر گرفته شــده و 
در مواردی که شاهد تخلف از قوانین حجاب 
و عفاف است، باید بدون برخورد و دستگیری، 
با ثبت و ضبط تصویر فرد توسط دوربین های 
پلیس، مستندنگاری کند. فارغ شدن پلیس 
از برخوردهــای انتظامــی بــرای برخی از 
صاحب نظران این نگرانــی را به وجودآورده 
که با اجرای لایحه اقتــدار پلیس مخدوش 
شود. حجت الاسلام جلیل محبی در گفت وگو 
با همشــهری می گوید: »در گذشته به دلیل 
اینکه قوانین عفاف و حجاب بازدارندگی لازم 
را نداشتند و مجازات ها در پیشگیری از جرم 
مؤثر نبودند، پلیس با خاطیان برخورد می کرد 
که خسارت های زیادی را به بار آورد. در لایحه 
جدید تلاش کرده ایم براســاس نظریه های 
قضایی پیشــرفته دنیا عمل کنیم و با تعیین 
جزای نقدی سنگین، مواجهه فرد با پلیس را 
به طور چشمگیری کاهش دهیم.« کارشناس 
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی 
اقتدار پلیس را در انجام وظایف قانونی می داند 
و توضیح می دهد: »در این لایحه نقش پلیس 
در اجرای صحیح قانون بسیار پررنگ است و 
پلیس با مستندسازی صحیح می تواند میزان 
خطا در اجرای قانون را به حداقل برساند. این 
نیروها که به فراخور شغل خود از سعه صدر 
مناسبی برخوردار هســتند، در تذکر لسانی 
و امر به معروف و نهــی از منکر خاطیان هم 

می توانند به صورت مؤثر عمل کنند.«
حجت الاسلام محبی نیروهای آموزش دیده 
بســیج را به عنــوان بــازوی پلیــس در 
مستندســازی جرائم عنوان می کند و ادامه 
می دهد: »نیروهای بســیج هم مانند پلیس 
نمی توانند فرد خاطی را دستگیر کنند، ولی 
می توانند در امر به معــروف و نهی از منکر و 
ثبت تصاویر متخلفان به پلیس کمک کنند.« 
او گذرانــدن دوره های آموزشــی لازم را از 
شرایط اساسی برای فعالیت نیروهای بسیج 

برمی شمرد. 

 امر به معروف 
 فقط با مهربانی باشد

یکی از مواردی که در لایحــه عفاف و حجاب 
مورد توجه قرار گرفته، بحــث امر به معروف و 
نهی از منکر است. در این لایحه در مورد آمران 
به معروف 3نکته ذکر و بــرای چگونگی امر به 
معروف و نهی از منکر شرایط و قواعدی مطرح 

شده که به شرح زیر است: 
کسی حق ندارد از انجام امر به معروف و 

نهی از منکر لسانی جلوگیری کند.1
جزای نقدی تا 50میلیون تومان برای 

انجام حرکات غیرمتعارف مانند فریاد 2
زدن مقابل آمر به معروف و ناهی از منکر

جزای نقدی تا 24میلیون تومان برای 
آمر به معروف پرخاشگر و توهین کننده 3

و دعوا با اشخاص متخلف
بسیاری از منتقدان بخش سوم این شرایط را 
مورد نقد قرار داده اند و آن را باعث دلســردی 
آمران به معروف نســبت به انجام این وظیفه 
شــرعی دانســته اند. حجت الاســلام جلیل 
محبی در پاســخ به این افراد، ســفارش مقام 
معظم رهبری را یــادآوری می کند و می گوید: 
»همانطور که ایشان فرموده اند امر به معروف 
و نهی از منکر باید با مهربانی و سعه صدر انجام 
شــود. رعایت این شــرایط در دین اسلام هم 
مورد تأکید قرار گرفته و از مسلمانان خواسته 
شده در امر به معروف و نهی از منکر خشونت و 
پرخاشگری نداشته باشند.« او توضیح می دهد: 
»براســاس آموزه های دینی و ســفارش مقام 
معظم رهبری، تذکر های لسانی را فقط تا زمانی 
می توان امر به معروف و نهی از منکر نامید که 
با رعایت شرایط و بدون پرخاشگری و خشونت 
انجام شود، اما اگر شــخص آمر به معروف در 
مقابل پرخاشگری، فحاشی و رفتارهای ناپسند 
فرد خاطی مقابله به مثل کند و همین رفتارها را 
داشته باشد، موضوع از امر به معروف به دعوای 
شــخصی تغییر ماهیت می دهد که قابل دفاع 
نیست و براساس لایحه جدید جرم هم شمرده 
می شــود. البته فرد خاطی هم که با پرخاش و 
ناسزا پاسخ آمر به معروف را داده مجرم است، 
ولی این امر سبب نمی شود اشتباه و لغزش آمر 
به معروف را نادیده بگیریم.« کارشناس مرکز 
پژوهش های مجلس شــورای اســلامی وقوع 
بعضی از اتفاقاتی را که در وقایع اخیر با عنوان 
امر به معروف و نهی از منکر شــاهد بوده ایم، 
نادرســت می داند و می گوید: »مواردی مانند 
ماست ریختن بر سر فرد بی حجاب با عنوان امر 
به معروف و نهی از منکر در جمهوری اسلامی 
پسندیده نیست و شــأن این واجب شرعی را 

خدشه دار می کند.«

دریچه در لایحه جدید  
عفاف و حجاب
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مجازات ترویج 
بی حجابی 

هر شخص در فضای مجازی 
یا غیرمجازی به اصل حجاب 
توهین کند یــا برهنگی، 
بی عفتــی، بی حجابی یا 
بدپوششی را ترویج کند یا 
هر رفتاری انجام دهد که 
نوعا ترویج آنها محسوب 
شود، مرتکب در مرتبه اول 
به جزای نقــدی درجه4 و 
به تشخیص مقام قضایی 
ممنوعیت از خروج از کشور 
و ممنوعیــت از فعالیت 
عمومی در فضای مجازی 
از 6ماه تا 2ســال و حذف 
محتوا های ســابق ناقض 
قانون محکوم می شــود و 
در صورت تکــرار، جزای 
نقدی یک درجه تشدید و 
سایر مجازات های مرتبه 
اول نیز اعمال می شــود. 
تبصره: ضابطــان مطابق 
قانونی  صلاحیت هــای 
حداکثر  بــرای  مکلفند 
مدت 24ساعت گذرنامه، 
حساب های کاربری داخلی 
و صفحات متناظر و پایگاه 
اطلاع رســانی مرتکب را 
توقیف و پرونده را جهت 
تعیین تکلیــف به مرجع 
قضایــی ارســال کنند. 
)جزای نقــدی درجه4: از 
50 تا 100میلیون تومان و 
جزای نقدی درجه3: از 100 
تا 150میلیون تومان است.(

ماده
39

تعرض به بانوان 
محجبه 

هــر شــخصی در اماکن 
عمومی یــا معابر متعرض 
به بانوان محجبه شــود 
توسط ضابطان عام و خاص 
قوه قضاییــه بازداشــت 
و بــه حداکثــر مجازات 
مندرج در ماده619 کتاب 
پنجــم قانــون مجازات 
اسلامی محکوم می شود.
تبصره: هرشخص با هرگونه 
رفتاری اعم از فعل و ترک 
فعل به علــت حجاب به 
زنان توهین کرده و یا افترا 
ببندد به مجازات این ماده 
محکوم می شود. )مجازات 
ماده619 کتاب پنجم ق.م.ا 
عبارت است از حبس از 2 
تا 6 ماه و تا 74ضربه شلاق(.

ماده
58

امربه معروف و 
نهی ازمنکر

  مطابق مبانی شرعی و 
اصل هشتم قانون اساسی 
امربه معروف و نهی ازمنکر 
لسانی در حوزه پوشش و 
حجــاب وظیفه اجتماعی 
همه مردم است و هیچ کس 
را نمی توان به علت انجام 
واجب شــرعی مؤاخذه 
کــرد. امربه معــروف و 
نهی ازمنکر در این حوزه 
باید با مهربانی و با مدارا و 
با رعایت شروط آن ازجمله 
نداشتن مفسده و احتمال 
تأثیر باشــد. هرکس در 
امربه معروف و نهی ازمنکر 
عدم رعایت حجاب شرعی 
یا بی حجابی یا بدپوششی، 
مرتکب توهین یا افترا شود 
به مجازات مقــرر قانونی 
محکــوم می شــود. در 
صورتی که فــردی امر و 
نهی را با پرخــاش و دعوا 
همراه کند به جزای نقدی 
درجه6 محکوم می شود.

   هر کــس در مقابل امر 
به معــروف و نهی از منکر 
شرعی و قانونی درخصوص 
عفاف و حجــاب، حرکات 
غیرمتعارف انجــام داده 
و یا توهیــن و یا پرخاش 
کند، بــه جــزای نقدی 
درجه5 محکوم می شود.

 ماده
 64 و 65

قرار است امروز لایحه جدید عفاف و حجاب در صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی بحث و بررسی شود تا اگر رأی بیاورد و اجرایی شود، به مناقشات 
چندین ســاله در موضوع عفاف و حجاب پایان دهد و زخم کهنه ای را که 
پس از فوت مهسا امینی ســر باز کرده، التیام بخشد. شاید امروز تصمیم 
نمایندگان ملت بر مباحث و ابهامات پیرامون این لایحه نقطه پایان بگذارد 
و آن را به سرانجام برساند، ولی بحث و کند و کاو درباره این لایحه از ماه ها 

پیش آغاز شده و امروز بعد از فراز و نشیب های فراوان به ایستگاه بهارستان 
رسیده است. لایحه عفاف و حجاب ابتدا از قوه قضاییه به دولت و آنجا با اندک 
اصلاحاتی به مجلس رسید. با این حال در مجلس از طریق مرکز پژوهش های 
مجلس تغییرات اساسی پیدا کرد. اما این روزها بحث ها و شبهات و ابهامات 
بسیاری درباره لایحه در محافل رســانه ای و دانشجویی و شبکه های 
اجتماعی در گرفته است. از این رو همشهری از حجت الاسلام جلیل محبی 
کارشناس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی به عنوان یکی از افراد 
در سیاستگذاری و تدوین لایحه دعوت کرد. تا شبهاتی که پیرامون این 
لایحه مطرح هست را پاسخ دهد. این نشست که با حضور محسن مهدیان 
مدیر مسئول همشهری برگزار شده است در ادامه از پیش رویتان می گذرد.

رابعه تیموریگزارش
روزنامه نگار

فیلم این گفت و گو را 
با اسکن این کیو آرکد  ببینید.
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 چرا مدیر بیمارستان شهدای 
هفتم تیر برکنار شد؟

همین یکی دو روز پیش بود که خبر رســید مدیر یکی از 
بیمارستان های تهران عزل شــده است. این خبر در کنار 
بازدید ســرزده وزیر بهداشــت از برخی بیمارستان های 
جنوب تهران، حسابی سؤال  برانگیز شــد که مدیر کدام 
بیمارستان و چرا عزل شده است؛ چرا که مدت ها بود از این 

دست برخوردهای قاطع سراغ نداشتیم.
ماجرا به بازدید ســرزده دکتر عین اللهی از بیمارســتان 
هفتم تیر در جنوب تهران برمی گردد. متأسفانه او در این 
بازدید، متوجه شــد که در تکمیل پروژه توســعه ای این 
بیمارستان که 6ماه پیش دستورش توسط رئیس جمهور 
و وزیر بهداشت صادر شده بود، کوتاهی شده  و این پروژه 
به پایان نرسیده است. به گفته جناب وزیر، »در بازدید از 
بیمارستان های استان تهران، از طرح توسعه ای بیمارستان 
شهدای هفتم تیر نیز بازدید و مشاهده کردم که این پروژه 
بعد از گذشت 6 ماه از بازدید و دستور رئیس جمهور مبنی 
بر تکمیل سریع تر آن، پیشرفت فیزیکی نداشته و لذا مدیر 
این بیمارســتان را برکنار کرده و درصدد هستیم مدیری 

توانمندتر و جهادی را جایگزین کنیم.«
نکته جالب اینکه وزیر بهداشت از بیمارستان فیروزآبادی 
شهرری هم بازدید سرزده داشــته است. این بیمارستان 
در ابتدای آغــاز به کار دولت ســیزدهم، وضعیت جالبی 
نداشــته اســت. اما در این فاصله، هم وضعیت فیزیکی و 
ظاهری بیمارســتان به حد قابل قبولی رسیده است و هم 
اینکه تمامی تخصص ها و رشــته ها در ایــن مرکز آماده 
خدمات به بیماران جنوب شــهر تهران هســتند. این دو 
بیمارســتان، بیماران زیادی را همه روزه پذیرا هستند و 
بی توجهی به وضعیت آنها، می تواند مشــکلات زیادی را 
برای بیماران جنوب و حاشیه شــهر ایجاد کند. گفتنی 
است که بازدید سید ابراهیم  رئیســی از این بیمارستان 
در 13بهمن ماه1401 اتفاق افتاده که طی آن، در جریان 
کمبودها و نیازهای آن قــرار گرفت. در نتیجه تأمین این 
نیازها در دســتور کار قرار گرفت. اما حــالا با وجود رصد 
این مصوبات، مشخص شده است که متأسفانه این پروژه 
تکمیل نشده و دستور رئیس جمهور بر زمین مانده است. 
وزیر بهداشت همچنین در این بازدیدهای سرزده خود، از 
روند ساخت بیمارستان 170تختخوابی الهام در کهریزک 
هم بازدید کرده که گفته می شــود 40درصد پیشــرفت 
فیزیکی داشته است. رئیس عزل شده بیمارستان شهدای 
هفتم تیر، پاییز سال گذشته مسئولیت این بیمارستان را 

عهده دار شده بود.
بیمارستان شــهداي هفتم تیر، در سال 1341 و با هزینه 
ســاخت 170 میلیون ریال از محل اعتبارات برنامه هاي 
عمراني شــروع به ســاخت کــرد و در ســال 1345 به 
بهره برداري رسید. این بیمارستان در زمیني به مساحت 
120 هزار متر مربع ســاخته شــد. جالــب این که این 
بیمارستان در زمان خودش از مدرن ترین بیمارستان هاي 
کشــور بود. این بیمارســتان در حال حاضر 240 تخت 
مصوب دارد؛ که شــامل یک ساختمان مرکزی و چندین 
ساختمان اقماری و یک کلینیک ویژه )درمانگاه آفرینش( 
با مســاحتی در حدود 5 هزار مترمربع می باشد. هدف از 
تأسیس این بیمارستان رسیدگي به خدمات موارد تروما 
و سوانح بوده و بعدها تبدیل به قطب جراحي و سرطان در 

جنوب تهران شد.
 با توجه به این که این مجموعــه در مجاورت اتوبان هایي 
چون جاده قدیم کهریزک، اتوبان بهشت زهرا، آزادگان و 
امام علي)ع( قرار دارد، دسترسی خوبي هم نسبت به آن 
وجود دارد. همین موقعیت جغرافیایي باعث شده تا این 
مجموعه، تمامي بیماران جنوب شرقي و غربي تهران و نیز 
شهرستان هاي اسلامشهر، ورامین و پاکدشت را پذیرش 
کند. طبق توضیحات ســایت این بیمارستان، »در حال 
حاضر، پروژه های عمرانی بیمارســتان 320 تختخوابی 
جایگزین و توســعه اتاق عمل اورژانس در دست احداث 
اســت.« تغییر رئیس این مجموعه بزرگ درماني، نشان 
از جدیت وزارت بهداشــت براي خدمات رساني بموقع در 

این حوزه دارد. 

عدد خبر

خبر کوتاه

اثرات فعالیت بدنی واقعی
به نوشته مهر، محققان استرالیایی دریافته اند که تنها 5دقیقه 
فعالیت واقعی بدنــی در طول روز، می توانــد خطر ابتلا به 
ســرطان را کاهش دهد حتی در افرادی که دوست ندارند 
ورزش کنند. به نوشته این محققان، حتی افرادی که روزانه 
سه و نیم دقیقه فعالیت بدنی شدید متناوب داشته باشند، 
خطر کلی سرطان در آنها تا 81درصد کاهش می یابد و هرقدر 
این زمان تحرک بدنی بیشتر باشد، محافظت بیشتری علیه 

سرطان اتفاق می افتد.

مایعات بدن چگونه تأمین می شود ؟
منصور رضایی، عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، درباره تأمین آب در این روزهای گرم توضیح 
داد: مایعات مورد نیاز بدن از 3 منبع تأمین می شــود. اول 
مایعاتی هستند که حدود 40درصد نیاز روزانه بدن را تأمین 
می کنند که شامل آب، چای،  دوغ و انواع دیگر مایعات است. 
دسته دوم که 40درصد بقیه را تأمین می کند از مصرف مواد 
غذایی است که داخل آنها آب هست، مانند کاهو، خیار و انواع 
میوه ها و سومین دسته مایعاتی است که از سوخت وساز مواد 

غذایی در بدن ایجاد می شود.

افتتاح اولین کارخانه داروپزشکی 
اولین کارخانه ایرانــی تولید پروتئین هــای نوترکیب جانوری 
 و میکروبی، محصولات مشــتق از پلاسمای انســان، سلول و 
ژن درمانــی و کیت های تشــخیص مولکولی دیــروز با حضور 
سرپرست زیست فناوری ریاست جمهوری و رئیس سازمان غذا 
و دارو افتتاح شــد. در کارخانه نوآوری داروپزشکی بهسان برای 
اولین بار در منطقه خاورمیانه امکان تولید پروتئین های نوترکیب 
 جانوری و میکروبی، محصولات مشتق از پلاسمای انسان، سلول و

 ژن درمانی و کیت های تشخیص مولکولی فراهم شده است. 

در 3400مرکــز جامع ســامت فعالیت 
می کننــد. به گفتــه زهــرا ســیدمعلمی، 
مدیرکل دفتر ســامت دهــان و دندان 
وزارت بهداشــت، بحــث آمــوزش و 
تأکید بر بــه کارگیــری فارغ التحصیان 
دندانپزشــکی در ایــن مراکــز بــرای آنها 
جــدی اســت، زیــرا دانشــجویانی که در 
دانشــکده های دندانپزشــکی تربیــت 
می شــوند نخســتین جایــی کــه ارائــه 
خدمــت می کننــد در مراکــز جامــع 

خدمات سامت است.

2800
دندانپزشک

تمــاس شــهروندان تهرانــی بــا موضــوع 
گرمازدگی در تعطیات آخر هفته گذشته 
ثبــت شــد. به گفتــه رئیــس اورژانــس، 
3هزارو373مأموریت نیروهای اورژانس 
با این محوریت اتفاق افتاده که 196مورد 
آن دارای ضعــف و بی حالــی و 66مــورد 
نیــز دچــار شــدن بــه گرمازدگــی بــوده. 
همچنین 5دســتگاه اتوبوس آمبولانس 
و درمانگاه سیار اورژانس در نقاط پرتردد 
تهران مستقر شــده اند تا به این موضوع 

رسیدگی کنند.

15
هزار  

شیر مادر در کشور فعال هستند. به گفته 
عباس حبیب اللهی، رئیس اداره سامت 
نوزادان وزارت بهداشت برنامه این است 
که بــا منابع داخلــی و کمــک خیرین این 
تعداد افزایش پیدا کنــد تا حداقل در هر 
یــک از دانشــگاه های علوم پزشــکی یک 

بانک شیر تاسیس شود. 

11
بانک

جزو 5  تولید کننده داروهای بیولوژیک دنیا هستیم
رئیس ســازمان غذا و دارو گفته که بیشــترین بخش صــادرات دارویی ایــران را داروهای بیولوژیک تشــکیل 
می دهنــد و در ایــن زمینــه جــزو 5 کشــور برتــر دنیــا هســتیم. به گفتــه حیــدر محمــدی، کشــورهای دیگــر از 
پیشــرفت های ایــران در حــوزه بیوتکنولوژی شــگفت زده هســتند. او اظهــار امیدواری کرده اســت کــه روزی 

خودکفایی صنعت دارویی کشور را جشن بگیریم.

درخواست ۳۰۰۰یورویی  برای عمل قلب
رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران گفته که یکی از پزشکان معروف کشور رقم 3 هزار یورویی برای انجام یک 
عمل قلب از همراهان بیمار درخواست کرده است! حسین قناعتی، همچنین اشاره کرد با وجود اینکه نسبت 
به تعرفه های مشخص شده از سوی دولت گایه مند است، اما شاهد دریافت رقم های نجومی توسط برخی 

از پزشکان هم هستیم.

یک نامه برای هشدار 
محمد عبده زاده، رئیس هیأت مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای 
انسانی ایران در نامه ای خطاب به بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت با تأکید 
بر موضوع »ضرورت بازنگری فوری در سیاست های دارویی« نسبت به 
امکان بروز بحران جدی در حوزه دارویی کشــور هشدار داده است. در 
بخشی از نامه عبده زاده اینطور عنوان شده که هدف گذاری، برنامه ریزی 
و سیاستگذاری ملموسی برای بازسازی، نوسازی و توسعه صنعت داروی 
کشور وجود ندارد و با وجود اینکه وزارت بهداشت مسئولیت های نظام 
دارویی کشور را پذیرفته، اما در عمل خود را متولی این صنعت ندانسته 
و در حد تامین و تدارک دارو ازجمله واردات های فوریتی )بدون ملحوظ 
نظر قراردادن اصول اساسی زنجیره تامین سالم و مطمئن دارو( تنزل 
پیدا کرده است. او همچنین از بحرانی شدن وضعیت نقدینگی و کاهش 
توان کارخانجات تولید دارو برای خرید دستگاه های جدید هم خبر داده 
و تأکید کرده استفاده از قطعات و ماشین آلات دست دوم می تواند کیفیت 
دارو و سلامت بیماران را تهدید کند. عبده زاده همچنین در بخش دیگری 
از این نامه به محقق نشدن تعهدات وزارت بهداشت و سازمان غذا و دارو 
در برنامه قیمت گذاری طرح دارویار هم اشاره کرد و اینکه در حال حاضر 
رویکرد سازمان غذا و دارو رفع کمبودهای دارویی و واردات فوریتی است 

نه رفع مشکل کارخانجات.

یک پاسخ برای انجام تعهد 
سوی دیگر ماجرا اما سازمان غذا و داروی وزارت بهداشت است که البته 
بارها اعلام کرده ، حمایت از تولیــد داخل در اولویت تامین بازار داخل 
قرار دارد، اما چنانچه تولید داخل کفاف بــازار را ندهد یا خللی در این 
امر به وجود آید این ســازمان از طریق واردات اقدام به تامین داروهای 
مورد نیاز می کند. این سازمان البته در پاسخ به انتقاداتی که از کاهش 
کیفیت داروهای وارداتی با قید فوریت مطرح است هم توضیح داد که 
»سازمان غذا و دارو برحسب وظیفه خود سیاستگذاری تامین دارو را 
برعهده دارد و تمامی داروهای وارداتی در آزمایشگاه مورد بررسی قرار 
گرفته و درصورت تأیید آزمایشگاه، مجوز ورود به بازار صادر می شود. 
اینگونه بیان مسائل خلاف واقع تنها باعث نگرانی مردم عزیز و برخلاف 
اخلاق اجتماعی است.«  روابط عمومی این ســازمان همچنین درباره 
قیمت گذاری برخی داروها ازجمله آنتی بیوتیک های داخلی هم توضیح 
داده »سال گذشته پس از اجرای طرح دارویار قیمت آنتی بیوتیک ها در 
3 مرحله بازنگری و افزایش پیدا کرد و اظهارات عنوان شده درخصوص 

عدم قیمت گذاری به دور از انصاف و صداقت است.« 

نگاه عادلانه به مشکلات دارو 
مشکلاتی که این روزها در صنعت دارو مطرح می شود را 
باید عادلانه دید، اما بحران های کارخانجات دارویی و هم 
وظایف تامین دارو از سوی وزارت بهداشت. این نکته  در 
پاسخ یکی از اعضای  کارگروه سلامت دیده بان شفافیت 
و عدالت به سؤال همشــهری بیان می کند. به تأکید  او  
مشکلات فعلی ناشی از اصل آزادســازی نرخ ارز است و 
با توجه به اهمیت کالایی مثل دارو، اکنون شاهد چنین 
مسائلی هســتیم. این مســئول در توضیح بیشتر اعلام 
می کنند: »می توان به یک فــرد گفت که مصرف مرغ را 
قطع کند یا کاهش دهد اما نمی توان به یک بیمار گفت 
دارو مصرف نکند، ســرم نزند یا جراحــی فوریتی انجام 
ندهد. حدود 10.5میلیون بیمار دیابتی در کشور وجود 
دارد که تامین نشــدن بموقع داروی آنها سلامت شــان 
را به خطر می اندازد. سال گذشــته زمانی که ارز دارو از 
دولتی )4200تومان( بــه ارز نیمایی )28500( تبدیل 
و حدود 6برابر شــد، باید 2 راهکار درنظر گرفته می شد. 
اول افزایش 6برابری ســرمایه در گردش شــرکت های 
دارویی تا تولید مطابق شرایط قبل ادامه پیدا کند و دوم 
اینکه قرار بود مابه التفاوت نرخ ارز برای پوشش بیمه ای 
داروها به صندوق های بیمه پرداخت شود تا هزینه مردم 
افزایش پیدا نکند. باید این مبلغ درنهایت به تولیدکننده 
و شرکت های پخش برمی گشت. این دو اتفاق در یک سال 

اخیر رخ نداده است.« 

تدبیری که اندیشیده نشد!
به تأکید این عضو کارگروه ســلامت دیده بان شفافیت و 
عدالت  تولیدکنندگان دارو اکنون با بحران مواجه شده اند 
چون بانک مرکزی و بانک های عامل سرمایه در گردش را 
پرداخت نکرده اند و از ســوی دیگر سازمان غذا و دارو هم 
تحت فشار برای تعیین قیمت است : » سازمان نمی تواند 
قیمت ها را بالا ببرد و چون صندوق های بیمه ای در آستانه 
خطر قرار دارند. مشکل اینجاســت که مسئولان وزارت 
بهداشــت قبل از اجرای این طرح باید نســبت به تامین 
منابع اطمینان پیدا می کردنــد و اکنون در مقام نظارت و 
رگولاتوری بهتر می توانستند تعهدات شان را انجام دهند.«

 وزارت بهداشت
متولی تامین عادلانه 

مهم ترین نکته در چالش های مطرح شده 
از سوی تولیدکنندگان دارو و پاسخگویی 
وزارت بهداشــت، قطعا تامیــن بموقع 
داروســت، نکته ای که یک کارشــناس 
اقتصاد دارو هم به آن اشاره می کند.  این 
عضو هیات مدیره انجمن علمی مدیریت و 
اقتصاد دارویی که مایل نیست نامش در 
این گزارش بیاید  به همشهری می گوید: 
»مسئله اختلاف نرخ ارز چیزی نیست که 
به وظایف وزارت بهداشت مربوط شود، اما 
آنها پیگیر پرداخت آن هستند.   مسائلی 
هم که این روزها دربــاره تولید و واردات 
دارو مطرح می شود، به هیچ عنوان ماجرای 
دعوای سندیکا و وزارت بهداشت نیست و 
این ماجرا در مجموعه عالی تر در ســطح 
کشور،  دیوان محاسبات و سازمان بازرسی 
کشور مطرح است و از وزارت بهداشت هم 
پیگیری هایی شده اســت.« او در پاسخ 
به این سؤال که وضعیت موجود منجر 
به کاهش تولید و بازگشــت به چرخه 
واردات شده است، بیان می کند: »وزارت 
بهداشت مدافع یا مخالف تولیدکنندگان 
و سندیکا یا متولی واردات یا تولید نیست. 
آنها موظف به تامیــن عادلانه دارو برای 
مردم هستند و باید منافع مردم را ببینند. 
ســود و زیان این کارخانجات به وزارت 
بهداشت مربوط نیســت، مشابه سود و 
زیان داروخانه ها. اما اگر در قالب حمایت 
از تولید داخل بتواند کمکی انجام دهد، 
این مســئله قابل انتظار است. اما نباید 
انتظار داشت که برای حمایت از صنعت 
مردم دچار آسیب شــوند، مشابه اتفاق 
سال گذشــته که تولید برخی داروها به 
بهانه قیمت کاهش یافت، نظام در حال 
آسیب دیدن بود و به همین دلیل وزارت 
بهداشــت تصمیم به واردات فوریتی 

گرفت.«

وزارت بهداشت مدافع یا مخالف تولیدکنندگان و 
سندیکا یا متولی واردات یا تولید نیست. آنها موظف 

به تامین عادلانه دارو برای مردم هستند

مسئولان وزارت بهداشت قبل از اجرای طرح تغییر 
 سیاست های ارزی دارو  باید نسبت

 به تأمین منابع اطمینان پیدا می کردند

تأمین  دارو، درگیر کاغذبازی
 همشهری بحران های مطرح شده از سوی تولیدکنندگان دارو و انتقادات وارد شده 

به وزارت بهداشت را بررسی می کند 

کارخانجات تولیدکننده دارو در کشور از رفع نشدن مشکلات شان گلایه 
می کنند که منجر به کاهش تولید شده ودر سوی دیگر ماجرا 

وزارت بهداشت بر تامین دارو اصرار دارد و اینکه به هر 
طریقی باید داروی مورد نیاز بیماران تامین شــود . 
مشکلات دوطرفه ای که به نظر می رسد باید در نهادهای 

بالاتر مطرح و برطرف شــود چون به تأکید کارشناسان، 
دارو جزو کالاهایی اســت که مصرف آن را نمی توان از مردم گرفت 

و می تواند مشکلات متعددی را برای نظام سلامت کشور رقم بزند. این 
در حالی است که سندیکای صاحبان صنایع دارویی انسانی ایران هفته 
گذشته درباره بحرانی شدن وضعیت  این صنعت هشدار داده و از سوی 

دیگر وزارت بهداشت هم عنوان می کند که کمبودها را با واردات 
جبران خواهد کرد. همشهری این چالش ها را در گفت وگو با 

کارشناسان حوزه صنایع  دارویی بررسی کرده است.

مریم سرخوشگزارش
روزنامه نگار
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وقتی فردی در درگیری قربانی می شود 
اگر فردی عمدا جان شــخصی را بگیرد، مرتکب 
قتل عمده شده اســت اما چنانچه قربانی بر اثر 
استرس ناشی از درگیری جانش را ازدست بدهد،  تکلیف طرف دیگر 
درگیری چیست؟ مجتبی حسین پور، بازپرس سابق جنایی تهران 
می گوید: ماده290 قانون مجازات اسلامی موارد قتل را تشریح کرده 
است؛ در مواردی که متوفی به لحاظ بیماری زمینه ای و در نتیجه اقدام 
متهم جانش را از دست می دهد، اگر متهم نسبت به بیماری قربانی و 
عوارضش و نتیجه کار خودش آگاهی داشته باشد مشمول مجازات 
قتل عمد خواهد شــد. هرچند اثبات این موضوع، مسئله دشواری 
است. اثبات اینکه متهم علم و اطلاع کامل و دقیقی از بیماری متوفی 
در حد یک پزشک داشته باشد، خیلی سخت است مانند پرونده حمید 
صفت، رپر معروفی که در درگیری متهم به قتل ناپدری اش بود اما با 
کمک کارشناسان پزشکی قانونی اثبات شد که او از بیماری زمینه ای 

متوفی اطلاعی نداشته و همین موجب شد که از مجازات قتل عمدی 
تبرئه شود. این وکیل دادگســتری می گوید: اما در مواردی که مرگ 
به دلیل افزایش هیجان و استرس اتفاق می افتد و متهم هیچ اطلاعی 
از بیماری زمینه ای نداشته است، مشمول قتل عمدی نیست. مانند 

مرگ مرد میانسال در جریان درگیری با جوان همسایه که 
در این گزارش به آن اشاره شده است.  معمولا در چنین 
درگیری هایی، متهم هیــچ اطلاعی از بیماری زمینه ای 
طرف مقابلش ندارد و نمی داند که ممکن است وی تحت 

 تأثیر استرس و اضطراب ناشی از درگیری جانش را از 
دست بدهد. در این حالت موضوع از حیث قتل عمد 

خارج شده و تبدیل به قتل شبه عمد یا تسبیب در 
مرگ خواهد شد. وی می گوید: اما نکته ای که 
درخصوص فوت افراد ناشی از استرس منتهی 
به ســکته وجود دارد این است که مرگ وی 
می تواند به دلیل مجموعه ای از عوامل اتفاق 

افتاده و فاکتورهای ســلامتی در آن دخیل باشد. یعنی، اضطراب و 
هیجان وارد شده و او بیماری های پنهانی نیز داشته که استرس این 
عوامل پنهانی که در سلامت شخص مؤثر است را تقویت کرده و نتیجه 
آن، سکته و فوت طرف در جریان درگیری شده است. بنابراین کلیات 
فوت فرد منتسب به متهم نمی شود و نمی توانیم بگوییم متهم 
تمام و کمال در مرگ نقش داشته است.  در این موارد موضوع 
به کارشناسان پزشکی قانونی ارجاع می شود تا میزان تأثیر 
استرس و هیجان و اضطراب منتهی به فوت متوفی در کنار 
سایر عوامل مورد بررســی قرار بگیرد و درصدش را 
مشخص کنند. به عنوان مثال تاثیر استرس در یک 
جوان به مراتب کمتر از تاثیر روی یک پیرمردی 
که از قضا ناراحتی قلبی هم داشته، است و در این 
شرایط کارشناسان اعلام می کنند متهم از 10تا 
90درصد، چه میزانی مقصر است و براساس آن 

دیه برای متهم درنظر گرفته خواهد شد.

مکث

در 2 حادثه عجیب، استرس و اضطراب موجب 
شــد تا زنی جوان و مردی میانسال در جریان 

2درگیری جانشان را از دست بدهند.
به گزارش همشهری،  این دو حادثه در آخرین 
روز هفته گذشــته رخ داد. نخســتین پرونده 
عصر روز جمعه ســیزدهم مرداد ماه تشکیل 
شد. آن روز گزارش مرگ زنی جوان به قاضی 
امیرحسین علیمردان، بازپرس جنایی تهران 
اطلاع داده شد و او دســتور تحقیقات را صادر 
کرد. ماجرا از این قرار بود که زنی 39ســاله در 
حیاط یکی از کلانتری هــای تهران حالش بد 
شــده و پس از انتقال به بیمارستان قلبش از 
تپش ایستاده و دچار سکته قلبی شده و جان 
باخته بود. بررسی ها حکایت از این داشت که 
زن جوان برای پیگیری وضعیت خواهرش به 
کلانتری رفته بود. آنطور که تحقیقات نشــان 
می داد خواهــر این زن با شــوهرش درگیری 
و اختلاف داشــت به طوری که روز حادثه در 

خانه شان باهم درگیر شده و شاهدان به پلیس 
زنگ زده بودند. این زوج در نهایت کارشان به 
کلانتری کشیده شد تا از طریق دایره مشاوره 
کلانتری اختلافاتشان حل و فصل شود. ظاهرا 
خواهر زن )متوفی( که به دلیل دعوای خواهر و 
شوهرخواهرش دچار اضطراب و استرس فراوان 
شــده بود، در حیاط کلانتــری از حال رفته و 
دچار سکته قلبی شــده بود. در این شرایط به 

دستور بازپرس جنایی تهران،  جسد زن جوان 
به پزشکی قانونی منتقل شده تا هم علت اصلی 
مرگ مشخص شود و هم میزان تأثیر درگیری 

در مرگ او.

دعوای همسایه ها
این تنها حادثه روز جمعه پایتخت نبود؛ چرا که 
ساعتی بعد مردی 63ساله در جریان درگیری 

با جوان همسایه دچار اضطراب شدید شده و 
قلبش از تپش ایستاد. ماجرا از این قرار بود که 
مرد 63ساله از چند ماه قبل تر با جوانی که در 
همســایگی اش زندگی می کرد دچار اختلاف 
شــده بود. ظاهرا آب از حمام خانه پسر جوان 
نشت کرده و باعث تخریب سقف خانه این مرد 
شده بود. هرچند به گفته پسر جوان،  وی چندین 
بار برای تعمیر لوله های آب اقدام کرده بود اما 
با وجود این مشکل نشــتی آب حل نشده بود. 
روز حادثه این دو نفر باز هم بر سر این مسئله 
جروبحثشان شــد و به گفته همسایه ها وقتی 
دعوا و درگیری میان آنها بــالا گرفت ناگهان 
مرد میانسال حالش بد شــد و از هوش رفت. 
همسایه ها فورا با اورژانس تماس گرفتند و مرد 
میانسال برای درمان به بیمارستان انتقال یافت 
اما تلاش برای نجات او فایده ای نداشت. در این 
شرایط قاضی امیرحسین علیمردان، بازپرس 
جنایی تهران دستور داد جسد متوفی به پزشکی 
قانونی منتقل شود تا کارشناسان علت اصلی 
مرگ را اعلام کنند و هم مشخص شود که این 
درگیری، چه میزان در مرگ مرد میانسال تأثیر 

داشته است.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

در جریان 2درگیری، زنی جوان و مردی میانسال به دلیل استرس جان باختند

اضطراب، قاتل زن و مرد شد

»ما مســیر را گم کرده ایم. ذخیره آب مان تمام شده و 
نیاز به کمک داریم...« این آخریــن پیام از گروه 4نفره 
کوهنوردانی اســت که به قله »کول جنو« در ارتفاعات 
اشترانکوه صعود کرده بودند و بعد از آن دچار سرنوشت 
نامعلومی شده اند. حالا با گذشت ساعت ها از این تماس 
تلفنی چندین گروه از هلال احمر و کوهنوردان محلی 

برای یافتن ردی از این 4کوهنورد بسیج شده اند.
به گزارش همشهری، ساعت 1:20  بامداد دیروز )شنبه( 
مرد جوانی از طریق شــماره 112با هلال احمر لرستان 
تماس گرفت و از یک حادثه خبر داد. او که خسته به نظر 
می رسید و صدایش ضعیف بود گفت: ما 4کوهنورد اهل 
دزفول هســتیم که روز قبل )جمعه( به کول جنو صعود 
کرده بودیم؛ اما در راه برگشت مســیر را گم کردیم و 
سرگردان شدیم. در راه برگشت ذخیره آب مان تمام شده 

و همگی تشنه ایم.
جایی که ما هستیم تلفن همراه کار نمی کرد و من برای 
اینکه کمک بگیرم از دوســتانم جدا شدم و خودم را به 
جایی رساندم که تلفن همراهم آنتن دهی داشته باشد. 

لطفا به من و دوستانم کمک کنید.
در این تماس تلفنی اپراتور هلال احمر از این کوهنورد 
خواست تا در همانجا بماند تا امدادگران بتوانند با ردیابی 
تلفنی موقعیت او را پیدا کرده و به او و دوستانش کمک 
کنند. با وجود این دقایقی بعد تلفــن این کوهنورد از 

دسترس خارج شد و ارتباط با او امکان پذیر نبود.

آغاز عملیات
با اینکه کوهنورد جوان در این تماس تلفنی اطلاعات زیادی 
از خــودش، همنوردانش و موقعیت مکانی شــان ارائه نکرد، 
دقایقی بعد از قطع شدن این تماس نخستین گروه از امدادگران 
کوهســتان هلال احمر از الیگودرز برای جست وجو و یافتن 
کوهنوردان گمشده راهی منطقه شدند. قله کول جنو که این 
تیم کوهنوردی به آنجا صعود کرده بودنــد ازجمله قله های 
فنی و سخت گذر اشترانکوه اســت. جایی که 6سال قبل در 
جریان حادثه ای تلخ گروه 15نفره کوهنوردان مشهدی دچار 
حادثه شــدند و در نهایت 9نفر از آنها جان خود را از دســت 
دادند. شرایط خاص منطقه اهمیت این ماموریت را دوچندان 
می کرد و سلامتی 4کوهنورد برای امدادگران از اهمیت زیادی 

برخوردار بود.
ساعتی از اعزام نخستین گروه جست وجو گذشت  اما هنوز هیچ 
خبری از آنها نبود. مسیر صعود به این قله طوری بود که می شد 
مسافتی را با ماشین طی کرد اما آنها در ادامه باید با پای پیاده 
مسیر را طی می کردند. از طرفی آنتن دهی موبایل در این منطقه 
به شدت ضعیف و در برخی مناطق به طور کلی قطع بود. در آنجا 
حتی بی ســیم های هلال احمر نیز از کار افتاده بود. به همین 
دلیل ساعت ها طول کشید تا نخستین تیم بدون اینکه به نتیجه 

مشخصی رسیده باشد به مرکز برگشتند.

جست وجو در چند جبهه
چند ساعت از آخرین تماس کوهنوردان مفقودشده می گذشت و 
هیچ ردی از آنها به دست نیامده و معلوم نبود که در شرایط سختی 
که قرار دارند به چه سرنوشتی دچار شده اند. در این شرایط بود 
که 2تیم دیگر امداد کوهستان، یکی از ازنا و دیگری از دورود به 
محل تقریبی مفقودشدن کوهنوردان اعزام شدند. این ارتفاعات با 
وجود گرمای هوا در سایر نقاط کشور همواره مملو از برف و هوای 
سرد در آنجا حکمفرماست. از سویی بالارفتن دما در این فصل از 
سال این مناطق را خطرناک تر از قبل می کند. چراکه آب شدن 
برف موجب ایجاد چال های برفی و وقوع بهمن می شود و در این 
شرایط کوچک ترین اشــتباه یک کوهنورد می تواند به قیمت 
جانش تمام شود. امدادگران با آگاهی از این شرایط تا عصر دیروز 
مناطق وسیعی از مسیر صعود به کول جنو را جست وجو کردند اما 

نتوانستند نشانی از کوهنوردان مفقود شده پیدا کنند.

بسیج امکانات 
عصر دیروز)شنبه( حسین مرادی، معاون امداد و نجات جمعیت 
هلال احمر لرستان در گفت وگو با همشهری جزئیات بیشتری 
از این عملیات را شــرح داد و گفت: کول جنو یکی از قله های 
حرفه ای و تخصصی ایــران برای صعود کوهنوردان اســت و 
کوهنوردان باید آموزش لازم برای صعود به این قله را دیده و 
از مهارت های کافی برخوردار باشند اما درباره میزان آمادگی 
4کوهنورد مفقودشده اطلاعات چندانی وجود ندارد. او ادامه 
داد:  امدادگران در قالب چند تیم در حال جست وجو در ارتفاعات 
هســتند و علاوه بر آن طــی فراخوانی از تیم هــای حرفه ای 
کوهنوردی و کوهنوردان محلی نیز برای کمک به یافتن این 
4نفر درخواست کمک کرده ایم. در حال حاضر همه امکانات 
برای یافتن این افراد بسیج شده و امیدواریم که به زودی بتوانیم 

آنها را نجات دهیم.

تحقیقات اولیــه در حادثه مصدومیت کودکی هنگام اســتفاده از 
پله برقی در نزدیکی متروی علی آباد نشان می دهد که سهل انگاری او 

و والدینش عامل اصلی این حادثه است.
به گزارش همشهری، این حادثه عصر جمعه 13مردادماه در نزدیک 
ورودی ایستگاه مترو علی آباد واقع در منطقه 16شهرداری اتفاق افتاد. 
ماجرا از این قرار بود که دختری 9ساله به نام مهسا همراه والدینش در 
حال استفاده از پله برقی پل عابر پیاده بود که ناگهان انگشتان دستش 

بر اثر گیرکردن در پله برقی دچار مصدومیت شد.
به دنبال این حادثه تلخ، ســازمان زیباسازی شهر تهران اعلام کرد: 
»درپی حادثه جمعه شب در پل عابر پیاده مکانیزه محله تختی در 
منطقه16 که در آن یک کودک 9ساله از اتباع دچار حادثه از ناحیه 
دست شد، به اطلاع می رساند کودک در پله برقی که در مسیر پایین 
رو به صورت نشسته در حال حرکت بوده و دست خود را روی سطح 
پله قرار داده بود. پس از رســیدن به سطح ثابت )صفحه کامپلیت( 
انگشتان وارد دندانه های پایانی پله شده و به داخل کشیده شده که 
پس از آن بلافاصله مکانیزم ایمنی صفحه کامپلیت درگیر شــده و 
فرمان خاموش شدن پله برقی صادر شده است. مطابق با استاندارد 
EN115 استفاده کودکان از پله برقی باید با دردست داشتن دست 
والدین صورت پذیرد که بر همین راستا علائم هشدار مربوطه در همه 

پله برقی های سطح شهر نصب شده است.
در ادامه این اطلاعیه آمده اســت: ضمن آرزوی بهبودی برای این 
کودک، لازم به توضیح است که مدار فرمان پله برقی مذکور دارای 
کارکرد مناسب بوده که مطابق گزارش افســر ایمنی کلیه اجزای 
ایمنی دارای عملکرد مناسب بوده است. براین اساس حادثه پله برقی 
به وجود آمده در پل عابر مکانیزه تختی، بر اثر بی احتیاطی کودک و 
والدین آن به دلیل نشستن کودک روی پله برقی و بی توجهی به علائم 
هشدار دهنده بوده است. این در حالی است که درصورتی که سیستم 
ایمنی خاموشی پله برقی به موقع فعال نمی شد، ممکن بود حادثه 

دلخراش تری پیش می آمد.«  

خبرکوتاهکوتاه تر  از گزارش

دستگیری بازرس ویژه قلابی در گلستان
فردی که مدعی بود بازرس ویژه قوه قضاییه در استان گلستان است، شناسایی و دستگیر شد. به گفته حیدر آسیابی، 
رئیس کل دادگستری گلستان، این فرد خود را بازرس قوه قضاییه معرفی و به بهانه حل مشکلات قضایی دست به 
کلاهبرداری از طعمه هایش می زد که از سوی کارکنان حفاظت   اطلاعات دادگستری استان، شناسایی و دستگیر شد.

اسپری رنگ، جان کودک سبزواری را گرفت
 کودک ســبزواری بر اثر انفجار اســپری رنگ جان باخــت. عباس کافــی، رئیس اورژانس ســبزوار با بیان ایــن خبر گفت: 
بر اثر انفجار اسپری رنگ درون آتش و برخورد قطعات حاصل از انفجار، یک کودک در سبزوار به شدت مجروح شد که از 
سوی نیروهای اورژانس به بیمارستان انتقال یافت اما شدت جراحات وارده به حدی بود که وی جانش را از دست داد.

گروه های مختلفی از هلال احمر به دنبال یافتن 
کوهنوردان مفقودشده دزفولی هستند

 سرنوشت نامعلوم 4کوهنورد 
در »کول جنو«

اصل ماجرا در حادثه پله برقی 
علی آباد چه بود؟

دادسراحادثه

وقتی مرد جوان ســکه ای در خانه قدیمی 
پیدا کرد و حدس زد که عتیقه باشد، برای 
فروش آن به تکاپو افتاد اما همین سکه بلای 

جانش شد.
به گزارش همشهری، صبح پنجشنبه گذشته 
به بازپــرس جنایی تهران خبر رســید که 
پسری جوان با ضربات چاقو به قتل رسیده 
است. جســد این فرد در خانه متروکه ای 

حوالی بهارستان پیدا شده بود و مقتول 
فرهاد نام داشــت. آنطور که شاهدان 
می گفتند فرهاد، خانه متروکه و قدیمی 

را پاتوقی برای مصرف مواد مخدر 
کرده بود و دوستانش در آنجا 
جمع می شدند و مواد مصرف 
می کردند.  تیــم جنایی در 
محل جنایت ســرگرم انجام 
تحقیقات بودند که در همان 
لحظه فرد مشکوکی را دیدند 
که در اطراف خانه متروکه پرسه 
می زد. بازپرس جنایی دستور 
بازداشت وی را صادر کرد و او 
در جریان بازجویی های اولیه  
اســرار جنایت را فاش کرد. 
وی گفت: بــرادرم مرتکب 
قتل فرهاد شده و من شاهد 
جنایت بوده ام. او ادامه داد: 
فرهاد)مقتول( چند روز قبل 
در خانه متروکه، یک سکه 

قدیمی پیدا کرد. تصورش این بود که سکه 
عتیقه است و ارزش زیادی دارد. او وقتی 
موضوع را با ما مطرح کرد، قرار شد برادرم 
سکه را نزد چند نفر ببرد تا ببیند تاریخی 
است و ارزش دارد یا نه. برادرم سکه را نزد 
یکی از دوســتانش برد و او با دیدن سکه 
خندید و گفت این ســکه دوزاری است 
و اصلا ارزشــی ندارد. فرهاد)مقتول( 
تصــور می کرد که بــرادرم دروغ 
می گوید و سرش را کلاه گذاشته 
اســت. آنها بر ســر این مسئله 
بــا یکدیگر درگیری داشــتند 
تا اینکــه روز حادثه وقتی 
جروبحثشــان بالا گرفت، 
برادرم با چاقو ضرباتی به 
فرهاد زد و ســپس هر دو 
نفرمان از ترس فرار کردیم. 
وی گفت: ســاعتی قبل از 
دوستانمان شنیدیم که پلیس، 
جسد را کشف کرده و من برای 
اینکــه سروگوشــی آب بدهم 
خودم را به محل حادثه رساندم 
که دستگیر شــدم. با اعتراف 
این جوان معتاد، اسرار جنایت 
رازگشایی شد و بازپرس جنایی 
دستور بازداشــت قاتل را صادر 
کرد. از سوی دیگر جسد مقتول 

به پزشکي قانونی منتقل شد.

جنایت بر سر سکه تقلبی 

تحقیقات درباره فیلم منتشر شده از کتک زدن معلولان یک مرکز نگهداری معلولان 
در بوشهر نشان می دهد که این فیلم مربوط به سال گذشته بوده و با عاملان این حادثه 
برخورد قضایی شده است. به گزارش همشــهری، در روزهای اخیر فیلم دلخراشی 
از کتک زدن معلولان یک مرکز نگهداری در فضای مجازی منتشــر شد که بازتاب 
گسترده ای داشت. روز گذشته رئیس کل دادگستری استان بوشهر اعلام کرد که تصاویر 
ضرب و جرح و اذیت و آزار معلولان ذهنی مربوط به مرکز نیلوفر آبی در بوشهر است.  
مهدی مهرانگیز در این باره گفت: فیلم منتشر شده در فضای مجازی مربوط به مرداد ماه 
سال گذشته است و فردی که در فیلم منتشر شده اقدام به ضرب و شتم معلولان کرده 
است همان زمان از مرکز اخراج شده است. او ادامه داد: به محض اطلاع از این موضوع 
به همراه دادستان مرکز استان، معاون دادستان و مدیرکل بهزیستی استان از مرکز 
نگهداری کودکان معلول نیلوفر آبی بازدید به عمل آمد و دستور بازداشت فردی که 
اقدام به ضرب و شتم معلولان کرده صادر شد. همچنین برای مرکز نگهداری معلولان 
در سازمان بهزیستی و دستگاه قضایی پرونده کیفری تشکیل شد. مهرانگیز در ادامه 
گفت: در مرکز نیلوفرآبی 1۰5کودک معلول نگهداری می شوند و این کودکان از نظر 

ذهنی و جسمی مشکلات زیادی دارند. 

بازنشر فیلم کتک زدن معلولان جنجال به پا کرد
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گزارش روز 

خبر روز

تولید و سرمایه گذاری در البرز
سیف الله اسداللهی، سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری البرز: رتبه نخست در کارگروه تسهیل 
فعالیت های اقتصادی و راه اندازی واحدهای تولیدی، رتبه دوم در اشتغال و همچنین رتبه سوم در سرمایه گذاری 

خارجی را به دست آورده ایم. در استان البرز حدود 3800واحد صنعتی و 12شهرک صنعتی مستقر است.

آذربایجان شرقی در صف اول امنیت غذایی کشور 
محمدمهدی برومندی، معاون باغبانی وزیر جهادکشاورزی:  آذربایجان شرقی با تولید بیش از ۵ میلیون تن 
انواع محصولات کشاورزی و یک میلیون تن محصولات باغی در صف اول امنیت غذایی کشور قرار گرفته 

است. شهرستان بناب یکی از قطب های تولید خشکبار است.

 بهره برداری از تونل دوم
 بزرگراه ایلام-مهران 

مدیرکل راه و شهرسازی ایلام از زیر بارترافیک رفتن تونل 
دوم راه کربــلا در باند دوم بزرگراه ایــلام - مهران تا قبل از 

اربعین امسال خبر داد.
به گزارش ایرنا، فرشاد دوستی گفت: »عملیات روسازی لاین 
دوم )رفت( محور ایلام- مهــران در محدوده تونل راه کربلا 
شامل تونل دوم راه کربلا و راه های طرفین در حال انجام است 
و تا اربعین سال جاری تونل دوم راه کربلا و راه های طرفین 

آسفالت شده و زیر بار ترافیک قرار خواهد گرفت.«
مدیرکل راه و شهرســازی ایلام طول تونل دوم راه کربلا را 
۷۲۰ متر عنوان کرد و افزود: »عملیات لاینینگ این تونل به 
اتمام رسیده و هم اکنون پیمانکار مشغول عملیات روسازی 
داخل تونل و راه های طرفین آن در مجموع به طول سه و نیم 

کیلومتر است.«
وی خاطرنشان کرد: »علاوه بر تونل ها برای تکمیل بزرگراه 
ایلام- مهــران چند پــروژه در حال اجراســت، پروژه های 
راهسازی قطعه رانشی و تقاطع های آن در محدوده تقاطع 
روســتای ماربره، تقاطع غیرهمســطح صالح آباد، احداث 
واریانت کنجانچم و پــروژه 6 خطه کردن مهــران- پایانه 
مســافری از عمده پروژه های راهسازی محور ایلام- مهران 
هستند که مجموعه راه و شهرسازی، پیمانکاران و مشاورین 
شبانه روز در تلاش برای آماده سازی این پروژه ها تا اربعین 

هستند.«
وی یادآور شد: »این پروژه ها در اربعین سال گذشته به صورت 
موقت برای تسهیل تردد زائران زیر بار ترافیک قرار گرفتند و 
این مهم باعث شد گره ترافیک سال های گذشته در اربعین 

پارسال تکرار نشود و ترافیک مسیر راحت کنترل شود.«

عدد خبر

گپ

»بابای مهربان«  یادآور پیام های 
فرهنگی در کوچه های مریوان

»بابای مهربان« شخصیتی فرهنگی است که این روزها در 
شهر مریوان کردســتان در کوچه و بازار با مردم و مهمانان 
این شهر ارتباط پیدا کرده و مردم از این شخصیت فرهنگی 
استقبال می کنند؛ چهره ای که می خواهد فرهنگ مهربانی 

و همدلی را به نمایش بگذارد.
»نورالله فتاحی« بازیگر، پیام هــای فرهنگی، اجتماعی و 
محیط زیســتی را در نقش »بابای مهربان« به کودکان و 
نوجوانان آموزش می دهد.  حضور او در نخستین جشنواره 
ملی فیلم کوتاه و مستند زریبار در شهر مریوان نقطه آغازی 
برای فعالیت شخصیت فرهنگی بابای مهربان بود که توانست 
در این جشنواره جایزه ویژه مردمی و لوح تقدیر و تندیس 
بلوط طلایی را دریافت کند.  »نورالله فتاحی« به همشهری 
می گوید: »فرهنگ مردم ایران بسیار غنی و متمدن است و 
باتوجه به ضرورت خلق چهره  ای که بتواند فرهنگ مهربانی 
را در جامعه و به ویژه در بعد بین المللی با نماد ایرانی انتقال 
دهد، تصمیم گرفتم که این چهره را خلق کنم.«  او درباره 
استقبال از این شخصیت نیز اینطور می گوید: »در این مدت 
کوتاه   در شــهر مریوان از این شخصیت رونمایی و از سوی 
مردم استقبال بی نظیری شده اســت. در این بین بیش از 
4هزار فریم عکس یادگاری توسط مردم مهربان مریوان و 
حتی گردشگران و میهمانان داخلی و خارجی با شخصیت 
بابا مهربان به ثبت رسیده است.« فتاحی معتقد است با ورود 
تکنولوژی های جدید، مردم با دنیای واقعی فاصله گرفتند و 
ارتباطات با نوعی مشکل مواجه شده است. او برای ماندگاری 
شخصیت فرهنگی »بابای مهربان« چشم اندازی دارد که 
می گوید: »چشــم اندازی که بابای مهربــان را به بیرون از 
مرزهای کشور نیز انتقال می دهد، شخصیتی فرهنگی است 
که ســفیر فرهنگی ایران خواهد بود و ما فرهنگ مردمان 
ایران زمین را به نســل جدید انتقال خواهیم داد، حتی در 

مناسبت ها و ایام خاص نیز در کنار کودکان خواهیم بود.« 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای گیلان 
از اتمــام و آمــاده بهره بــرداری بــودن 
احــداث مخــزن 10 هــزار مترمکعبــی 
آســتانه اشــرفیه برای تامین بخشــی از 
نیــاز آبی شــهرهای شــرقی اســتان خبر 
داد. به گزارش ایرنا، وحید خرمی گفت: 
»با تکمیــل ایــن طــرح، آب آشــامیدنی 
بهداشــتی و ســالم بــرای شــهرهای 
لاهیجــان، لنگــرود، آســتانه اشــرفیه، 
سیاهکل، کیاشهر و کوچصفهان تامین 

شده است.«

10000
مترمکعب  

برای ساخت مســکن در قالب نهضت 
ملــی مســکن 132 هکتــار زمیــن در 
محدوده شهری و 630هکتار به صورت 

4شهرک در مازندران تامین شد.
بــه گــزارش فــارس، محســن غفــاری 
معاون مسکن اداره کل راه و شهرسازی 
مازنــدران گفــت: »در ایــن زمین هــا 
9400واحــد پــروژه مســکونی تعریــف 

شده است.«

132
هکتار  

مدیــر دفتــر بهره بــرداری شــرکت آب 
و فاضــلاب خراسان شــمالی گفــت: 
»بــا توجــه بــه کاهــش بارندگی هــا و 
گرم شــدن زمیــن طــی ســال های 1401 
و 1402 حــدود 30 حلقــه چــاه از منابــع 
آب آشــامیدنی اســتان به شــدت دچــار 
کاهش آب دهی شــده یا کامل خشک 
شــده اند.« بــه گــزارش فــارس، مهرداد 
زابلــی افــزود: »آب آشــامیدنی مــورد 
نیاز هم اســتانی های عزیــز از 6۷1 چاه، 

چشمه و قنات تامین می شود.« 

30
حلقه  

گیلان

ایجانغربی
آذرب

مازندران

راسانشمالی
خ

ایلام

بارش های سیل آسا درآذربایجان غربی 
سیل تابستانه در شهرستان های چایپاره و خوی حادثه آفرین 
شد. به گزارش همشــهری، بارش باران سیل آسا که عصر 
جمعه )13مرداد( در شمال غربی آذربایجان غربی رخ داد، 
هر چند با خسارت جانی همراه نبود، اما باعث بروز خسارت در 
حوزه کشاورزی، راه های مواصلاتی روستایی و آب گرفتگی 
منازل شد و نیروهای امدادرســان تا روز شنبه )14مرداد( 

مشغول امدادرسانی بودند. 
فرماندار چایپاره با بیان اینکه برآورد کلی از میزان خسارات 
حدود ۲۰۰میلیارد ریال ارزیابی شده اســت، به همشهری 
گفت: »رگبار و باران شــدید به جاده مواصلاتی ترانزیتی 
بین المللی ماکو به ارومیه راه پیدا کرد و باعث بروز ترافیک 
شدید و بسته شدن جاده شد. خوشبختانه مسیر بعد از چند 
ساعت بازگشایی شد.« سعید شکورزاده ادامه داد: »سرعت 
توفان ۸۲ کیلومتر بر ساعت و میزان بارندگی 1۹ میلی متر 
از سوی اداره هواشناسی عنوان شــد و این بارندگی باعث 
بسته شدن راه روستایی  به طول ۲کیلومتر شد. خوشبختانه 
روز گذشــته راه های روستایی باز شــد، اما طبق ارزیابی 
کارشناسان، باران سیل آســا باعث بروز 15 میلیارد ریال 
خسارت به پل ها و راه ها در شهر چایپاره و روستاهای بسطام، 
بابل آباد و خاتون آباد شد.« به گفته شکورزاده، باران سیل آسا 
در شهرستان چایپاره باعث بروز خسارت به 4۰۰هکتار از 
اراضی کشاورزی شــد. او در این باره افزود: »۲۷۰هکتار از 
اراضی آسیب دیده مربوط به کشت آفتابگردان و مابقی شامل 

مزارع یونجه، کدو آجیلی و چغندرقند بوده است.« 
فرماندار چایپاره خسارت حوزه سوم را در بخش مسکونی 
و تجاری عنوان کرد و یادآور شــد: »آب گرفتگی بیشتر در 
زیرزمین منازل رخ داد که با همــکاری نیروهای امدادی 
آب گرفتگی تخلیه شــد.« اینطور که فرمانــدار چایپاره 
به همشــهری می گوید، وقوع سیل در تابســتان در این 
منطقه بی سابقه نبوده و در اثر سیل سال های گذشته 6 نفر 
خسارت جانی دیدند. شکورزاده تأکید کرد: »در برنامه هفتم 
توســعه مطالعه جدی آبخیزداری به ویژه برای شهرستان  
چایپاره در نزدیکی ســد آق چای، ضروری است تا شاهد 
وقوع آسیب هایی از این دست نباشیم و بتوانیم مخاطرات 
طبیعی را مدیریت کنیم.« سرپرست جمعیت هلال احمر 
آذربایجان غربی نیز گفت: »امدادرســانی در شهرســتان 
چایپاره در روستاهای بسطام، تاج خاتون و بابل آباد و شهر 
قره ضیاءالدین انجام شد. در این مناطق 35 منزل مسکونی 
آسیب دیده مورد ارزیابی قرار گرفت و در 15 منزل مسکونی 
تخلیه آب انجام شــد. 14۰ نفر نیز آسیب دیدند.« حمید 
محبوبی افزود: »  عملیات امدادرســانی برای بازگشــایی 

مسیرهای مسدودشده با سختی همراه بود.«

عکس نوشت

پارک سرچشمه 
پارک سرچشمه محلات به مساحت 300 هکتار به عنوان یکی 
از پربازدیدترین نقاط گردشگری کشور شناخته می شود. آثار 
تاریخی که در این پارک یافت شده قدمت آن را به دوره صفویه 

می رساند. عکس: ایسنا

مرکزی

خوزستان؛ رتبه اول خرید تضمینی گندم
 بیشترین خرید تضمینی گندم در سال جاری مربوط به خوزستان است و بعد از آن فارس، کرمانشاه، 

گلستان و کردستان قرار دارند

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

خرید تضمینی گندم از کشــاورزان در اســتان های مختلف 
کشــور از ابتدای سال شروع شــد و تا نیمه شــهریور نیز 
 ادامه دارد. امســال حــدود 2میلیون هکتــار اراضی آبی و 
4میلیون هکتار از اراضی دیم زیرکشت گندم رفت. آنطور که آمار 
نشان می دهد، بیشترین خرید تضمینی گندم در سال جاری هم 
مانند سال های قبل مربوط به خوزستان بوده است و بعد از آن 

فارس، کرمانشاه، گلستان و کردستان قرار دارند.

رتبه بندی استان ها در تولید گندم
آنطور که مدیرعامل بنیاد ملی گندمــکاران اعلام کرد، مانند 
سال های گذشته امسال نیز بیشترین خرید تضمینی گندم از 
استان خوزستان بوده است.  علیقلی ایمانی  به همشهری گفت: 
»خوزستان نسبت به سال گذشته تقریبا 3۰درصد افزایش تولید 
گندم داشته که توسط دولت خریداری شده است. فارس در رتبه 
دوم خرید تضمینی گندم قرار دارد و نسبت به سال گذشته بیش 
از 5۰درصد افزایش تولید داشته اســت. کرمانشاه، گلستان و 
کردستان هم در رتبه های بعدی قرار دارند.«  به گفته او، گلستان 
در شــرایطی در رتبه چهارم قرار دارد که در سال های گذشته 
تولید بیشتری داشت: »در گلســتان به دلیل خشکسالی بسیار 
شدید، خرید و تولید گندم کاهش پیدا کرده است. گلستان در 
سنوات گذشته در رتبه دوم بود، اما امسال روند کاهشی داشت.« 

مزایای کشت قراردادی برای کشاورزان 
در برنامه کشت قراردادی سال زراعی 14۰3-14۰۲ حداقل در سطح 3میلیون هکتار 
کشت قراردادی گندم، جو و دانه های روغنی هدف گذاری شده و درصورت آمادگی 
کشــاورزان و تامین اعتبار و امکانات، سقف کشــت قراردادی این محصولات در 
سطح بیش از 6میلیون هکتار پیش بینی می شود. اصلاح الگوی کشت و کشاورزی 
قراردادی طرح مهــم دولت برای ارتقای جایگاه کشــاورزی به ویژه در محصولات 
اساسی و استراتژیک است که با عملیاتی شدن آن بسیاری از دغدغه های کشاورزان 
به پایان می رسد. به گفته وزیر جهادکشاورزی، کشت قراردادی ابزاری برای حمایت و 
پشتیبانی از کشاورز است و از آنجا که تأمین سرمایه برای کشاورز دشوار است، کشت 

قراردادی برای حمایت از زارعان بسیار کمک کننده خواهد بود.
»فرهاد شــریفی« معاون بهبود تولیدات گیاهی جهادکشاورزی استان کرمانشاه 
 هم در این باره گفته اســت که رعایت الگوی کشــت، حذف واســطه ها و دلال ها،

متعادل شدن عرضه و تقاضا، کاهش هزینه های تولید و درنهایت افزایش بهره وری و 
پایداری در تولید از مزایای کشت قراردادی گندم است.

مسعود اسدی، رئیس مجمع هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی هم معتقد است 
با فراهم شدن زیرساخت ها و اهرم های تشویقی کشــت قراردادی امکان رسیدن 

به خودکفایی محصولات استراتژیک وجود دارد.

تولید 25درصد بیشتر از خرید
به گفته مدیر عامل بنیاد ملی گندمکاران، تولید گندم و خرید 
محصول گندم دو مقوله جداگانه اســت.  علیقلی ایمانی  گفت: 
»معمولا تولید ۲5درصد نسبت به خرید بالاتر است، زیرا وزارت 
جهادکشاورزی حدود 4۰۰ تا 5۰۰هزار تن از محصول را برای 
سال زراعی سال جدید به عنوان بذر خریداری و عرضه می کند.« 
او با بیان اینکه کشاورزان هم حدود یک میلیون تن گندم برای 
بذر برای مصارف خود نگهداری می کنند، افزود: »بخشی از گندم 
توسط عشایر  و روستاهایی که امکاناتی ندارند، مصرف می شود. 
در عین حال، بحث خوراک دام و خوراک طیور یا اینکه احتکاری 
صورت بگیرد را هم داریم. برای همین، تولید و خرید گندم توسط 

دولت به اصطلاح تراز نیست و البته طبیعی است.« 

گندم بذری
یکی از موضوعاتی که در بحث کشــت گندم اهمیت بسیاری دارد، 
گندم بذری مناســب اســت. مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران در 
این باره گفت: »گندم بذری پایه و اســاس تولید محسوب می شود 
یعنی ما اگر بذر مناسبی نداشته باشیم، نمی توانیم یک تولید با کیفیت 
داشته باشیم. متأسفانه بهای  گندم های بذری که توسط کشاورزان 
تولید شــده و به شــرکت های طرف قرارداد وزارت جهادکشاورزی 
تحویل داده می شود، با مشــکلاتی مواجه شده اســت. کشاورزان 
در حال حاضر بیشتر از 3 ماه اســت که مطالبات خود را بابت گندم 
بذری دریافت نکرده اند.« با اینکه کشاورزان در استان های مختلف 
محصولات گنــدم خود را به موقع بــه بخش بازرگانــی دولت ارائه 
می دهند، امــا به گفته مدیرعامل بنیاد ملی گندمــکاران، کمتر از 
5۰درصد از مطالبات خود را دریافت کرده اند.  علیقلی ایمانی  ادامه 
داد: »در واقع بیش از 5۰درصد از مطالبات کشــاورزان باقی مانده 
اســت. اگر تا پایان فصل ۹میلیون تن گندم خریداری کنیم، تقریبا 
135هزار میلیارد تومان هزینه آن خواهد شد. از این رقم فقط حدود 
6۰میلیاردتومان پرداخت شده است. این مطالبه کشاورزان در بیشتر 
از 4۰روز است و این موضوع نگرانی  آنهارا برانگیخته است.« او عنوان 
کرد: »بخشی از مطالبه ها که توسط دولت پرداخت شده، بر مبنای 
قیمت 11هزار و 5۰۰تومان سال 14۰1 بوده اســت. در واقع هنوز 
مابه التفاوت قیمت 15هزار تومان به کشاورزان پرداخت نشده است؛ 

یعنی به ازای هر کیلوگرم گندم 35۰۰تومان.«

تولید گندم در استان ها

سطح زیرکشت
اراضی آبی

 یکمیلیون
و960هزارهکتار

خرید تضمینی
پیش بینی تولید امسال

 12.5 تا 13
میلیونتن

برآورد خرید امسال

9
میلیونتن

میزان خرید گندم تاکنون

8.600.000
تن

امنیت غذایی
به  گفته مدیرعامل بنیاد ملی گندمــکاران، امنیت غذایی نیازمند یک 
برنامه مدون است.  علیقلی ایمانی گفت: »امنیت غذایی به این بر می گردد 
که یک برنامه کامل و جامع را برای رســیدن به  خوداتکایی یا خودکفایی 
داشته باشیم. خودکفایی یعنی اینکه ما دیگر نیاز به واردات گندم نداشته 
باشــیم، ولی در خوداتکایی حداقل می توانیم در شرایط سخت متکی به 

تولید داخلی باشیم.« 

مکث

استانهایرکوردداردربرداشتوخریدتضمینی

خوزستان

1.7
میلیون تن

گلستان

530
هزار تن

کردستان

217
هزار تن

فارس

903
هزار تن

کرمانشاه

541
هزار تن

خوزستان نسبت به سال گذشته 
تقریبا 30درصد افزایش تولید 
گندم داشته که توسط دولت 

خریداری شده است.

افزایش نسبت به سال قبل

33

فی
شری

اد 
رد

 مه
ید

/ س
ری

شه
هم

س: 
عک

کردستان

سطح زیرکشت
اراضی دیم

3.950.000
تن



جوانگرایی 

اجباری!
این تابستان برای بازیکن هایی که بیشتر از 23سال 
 دارند، یک کابــوس بزرگ بوده اســت؛ چراکه 
سهمیه بزرگســالان در فوتبال باشگاهی ایران 
کم شده و سهمیه 25سال نیز مطلقا از بین رفته 
است. انتظار می رفت فدراسیون راهی برای تغییر 
این موضوع بیندیشد اما در آخرین به روز رسانی 
قوانین نیز این اتفاق رخ نداد تا برای فصل جدید 
بازیکنان شناخته شــده ای از فهرست تیمشان 
بیرون بمانند. در قوانین جدیــد، چه تغییراتی 
در سهمیه تیم ها اعمال شده اســت؟ آیا تیم ها 
می توانند روی افزایش سهمیه بزرگسالان حساب 
باز کنند؟ آیا اساسا باشگاه های فوتبال ایران برای 

این سطح از جوانگرایی آماده هستند؟

   فضایی که بازتر شد
پیش بینی می شد فدراسیون فوتبال در مواجهه 
با برخی از انتقادها، ســهمیه بزرگســالان را در 
تیم های لیگ برتری افزایش بدهد اما این سهمیه 
هنوز روی عدد 19 مانده است؛ یعنی هر مربی در 
لیگ برتر ایران نهایتا می تواند 19بازیکن بالای 
23سال داشته باشد؛ عددی که از همیشه کمتر 
به نظر می رسد. جالب اینکه فدراسیون تصمیم 
گرفته به فهرست بازیکنان زیر 21 و زیر 23سال 
باشــگاه ها یکی اضافه کند و در حقیقت فضای 
بازتری برای اســتفاده از نفرات جوان در فوتبال 
ایران به وجود بیاورد. این به آن معنی اســت که 
بسیاری از نام های شناخته شــده بیرون مانده از 
معادله های نقل و انتقالات، در فصل جدید در لیگ 

برتر به میدان نخواهند رفت.

    آیا شرایط فراهم است؟
نیت فدراسیون از تصویب چنین قوانینی، واضح 
اســت. آنها می خواهند فوتبال ایران را به طرف 
جوان تر شدن ســوق بدهند اما نباید یک مسئله 
مهم را هم نادیده گرفت. آیا فوتبال ایران در شرایط 
فعلی، سیستم کارآمدی برای معرفی و استفاده از 
پدیده های جوان دارد؟ آیا فوتبالیست ها در ایران 
قبل از 20سالگی به اوج می رسند و آماده بازی در 
لیگ برتر می شوند؟ شاید این قانون در درازمدت 
نتیجه بدهد اما در این فصل، وضعیت خاصی را در 
لیگ برتر حکمفرما می کند و تجربه را در تیم های 

مختلف به حداقل می رساند.

   خبر خوب برای خرج کنندگان
فدراســیون فوتبال یک تغییر مالــی مهم هم در 
ماجرای ســقف قرارداد لحاظ کرده است. بر این 
اساس، مبلغی که باشگاه ها برای رضایتنامه بازیکنان 
پرداخته اند، در ســال های قرارداد بازیکن لحاظ 
می شود. برای مثال باشــگاهی که برای بازیکنی 
30میلیارد پول رضایتنامــه داده و با این بازیکن 
قرارداد 5ساله بسته است، هر سال در بودجه اش 
6میلیارد از این رقم را قرار می دهد. این بهترین خبر 
ممکن برای باشــگاه هایی مثل سپاهان و گل گهر 
است که این فصل برای رضایتنامه بازیکنان مختلف 

هزینه های زیادی پرداخت کرده اند.

 خرید بازیکن
 از سازمان لیگ!

محمد نادری  از مدت ها قبل بــا تراکتور تمرین 
می کرد، اما اسمش در فهرســت نفرات این تیم 
قرار نمی گرفت. اشــکال کار کجا بود که نادری 
نمی توانست قرارداد رسمی امضا کند؟ این مشکل 
چطور برطرف شــد؟ مصاحبه های نصیرزاده و 
زنوزی چقدر روی حل این مشکل تأثیر داشت؟ 
آیا با قوانین جدید که درست قبل از پایان فصل 
نقل و انتقالات به انتشار درآمده اند، نادری می تواند 

تیمش را از هفته اول لیگ برتر همراهی کند؟
    نادری فصل گذشــته در سوپرلیگ ترکیه به 
میدان نمی رفت و تیم او آلتای اسپور در سطح دوم 
لیگ ترکیه حضور داشت. بازیکنانی که از سطح 
دوم فوتبال در کشوری مثل ترکیه به لیگ برتر 
ایران بیایند، درصــورت خارجی بودن غیرمجاز 
تلقی می شوند. نادری تا قبل از این تابستان، یک 
بازیکن داخلی به حساب می آمد اما تغییر قوانین 
و لحاظ کردن آی تی ســی به عنوان معیار داخلی 
یا خارجی بودن، شــرایط را تغییر داد. مشــکل 
دوم از این هم جدی تر بود. تراکتور هر 6سهمیه 
خارجی اش را پر کرده بود و دیگر جای خالی برای 

خرید بازیکن از لیگ ترکیه نداشت.
    مدیــران تراکتور بــه هر قیمتی نــادری را 
می خواستند. مصاحبه های تند و تیز نصیرزاده که 
خودش جزو کارگروه نقل و انتقالات بود، سروصدای 
زیادی به پا کرده هفته گذشته مالک باشگاه تراکتور 
نیز در یک برنامه زنده تلویزیونــی، وعده داد که 
مشکل  نادری حل خواهد شد. حالا با انتشار یک 
تبصره جدید از قوانین نقل و انتقالات، نادری رسما 
سرخپوش شده و فصل جدید را در تراکتور شروع 
خواهد کرد.  براساس این تبصره اگر بازیکنی ایرانی 
از سطح دوم یک لیگ خارجی به لیگ برتر ایران 
ملحق شود، در سهمیه خارجی باشگاه قرار نخواهد 
گرفت؛ تبصره ای که به نظر می رسد فقط برای نادری 
درنظر گرفته شــده  و بعید به نظر می رسد نمونه 

مشابهی در فوتبال ایران داشته باشد!

اتفاق روز
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 روز مانده تا 
بازی های 

آسیایی

 روز مانده تا 
لیگ برتر

 روز مانده تا 
بوندس لیگا

 روز مانده تا 
سری آ

 روز مانده تا 
لالیگا

 روز مانده تا 
لیگ برتر

 روز مانده تا 
لیگ یک

سوژه روز

 کمال کامیابی نیا مهم ترین و سرشناس ترین بازیکنی بود 
که در نقل وانتقالات تابستان امسال پرسپولیس را ترک 
کرد. او تنها بازیکن بازمانده از نخستین نسل شاگردان 
برانکو بود که همراه با پرســپولیس قهرمان لیگ برتر 
شدند. سرخپوشان در این سال ها با هدایت برانکو و یحیی 
گل محمدی 6قهرمانی در لیگ برتر به دســت آوردند و 
کامیابی نیا تنها بازیکنی بود که در تمامی این 6قهرمانی 
حضور داشــت و 6بار جام قهرمانی لیگ برتر را همراه با 
پرسپولیس بالای ســر برد. اما دوران 8ساله حضور این 
بازیکن در جمع سرخپوشان هم بالاخره به پایان رسید 
و باشگاه پرسپولیس امســال قرارداد او را تمدید نکرد. 
کمال به ناچار قراردادی با ذوب آهن بست و برای فصل 
جدید به این تیم منتقل شد اما در مصاحبه ای که با سایت 
فوتبال360 انجام داد انتقادهایی نسبت به این موضوع بر 
زبان آورد. او چند بازیکن پرسپولیس را به باندبازی متهم 
کرد و البته بدون اینکه از کسی نام ببرد گفت: »بعضی ها 
دوست نداشتند در پرســپولیس بمانم.« این در حالی 

است که کمال ســال گذشــته تقریبا از ترکیب اصلی 
پرسپولیس خارج شده بود و در 35سالگی خروجش از 
لیست سرخپوشان اتفاق عجیبی نبود که نیاز به باندبازی 

و یا توصیه کسی داشته باشد.

   سرنوشت محتوم 35سالگی
کارنامه کمال کامیابی نیا در 2فصل آخر حضورش در 
پرســپولیس گویای خیلی از واقعیت ها است. او فصل 
01-1400 در لیگ بیســت ویکم 18بــار در ترکیب 
اصلی پرسپولیس قرار گرفت و 5بار هم به عنوان بازیکن 
جانشــین به زمین رفت. یعنی در 23بازی از 30بازی 
)77درصد مسابقات( شرکت داشت و 3گل و یک پاس 
گل هم به نامش ثبت شد. کمال با این کارنامه خوب در 
لیگ بیست ویکم نهایتا به نمره 6.96رسید و در جمع 
50بازیکن برتر لیگ از دید سایت متریکا حضور داشت. 
اما یک فصل بعد یعنی در فصل 02-1401 این کارنامه به 
چه صورت در آمد؟ کمال در لیگ بیست ودوم فقط 11بار 

در ترکیب اصلی به میدان رفت، هیچ گل و پاس گلی برای 
تیمش نداشت و با امتیازی نازل در سایت متریکا از جمع 
250بازیکن برتر لیگ خارج شد. برای کسانی که فوتبال 
را حرفه ای دنبال می کنند و سرنوشت بازیکنان زیادی را 
در سنین 34، 35سالگی دیده اند، چنین افت شدیدی در 
این سن کاملا طبیعی و مسبوق به سابقه است. با توجه 
به اینکه پرسپولیس بازیکنان سی وچندساله زیادی در 
ترکیب اصلی اش دارد باید گفت چنین افت شــدیدی 
احتمالا در انتظار دیگر نفرات ترکیب سرخپوشان هم 
خواهد بود. نفرات 34، 35ســاله ای که به نظر می رسد 

وحید امیری نخستین نفر آنها خواهد بود.

   مصدومیت، نخستین سوغات سالخوردگی
جالب اینکه کمــال در بدو انتقال بــه ذوب آهن دچار 
مصدومیت شــد و چند هفته ابتدایی لیگ جدید را از 
دســت داد. همین مصدومیت خودش شاهد دیگری 
است بر اینکه او به سال های پایانی بازیگری نزدیک شده 

و دیگر بازدهی ســابق را نخواهد داشت. مخلص کلام 
اینکه قرار گرفتن نام کمال کامیابی نیا در لیست خروجی 
پرسپولیس اتفاق عجیبی نبوده است. اما همانطور که 
باشگاه پرسپولیس از ترتیب دادن یک مراسم خداحافظی 
مناسب و درخور بازیکن پرسابقه اش عاجز بود، کمال 
هم نتوانست تشــخص لازم را در هنگام خداحافظی از 
تیم محبوبش حفظ کند و با اظهارنظرهایی عجیب به 
حاشیه و بیراهه رفت. او در گفت وگو با فوتبال360 حتی 
درباره فسخ قرارداد مهاجم برزیلی پرسپولیس هم نظر 
داد. موضوعی که اساسا ربطی به کمال نداشت و با پاسخ 
محکم باشگاه و بازیکن روبه رو شد تا کذب بودن اظهارنظر 
غیرمسئولانه کمال کاملا مشــخص شود. کامیابی نیا 
که در دوران بازی اش بازیکن متعصب و سختکوشــی 
برای پرسپولیس بود و بارها با مصدومیت های سنگین 
دست وپنجه نرم کرد، در هنگام خداحافظی دچار اشتباه 
شد تا وداعش به اندازه سال های اوجش باشکوه و جذاب 

از کار درنیاید.

دربارهدربارهکمالکاميابينياکمالکاميابينياکهدرکهدر3535سالگيبرايجدايياشازپرسپوليسدنبالمقصرميگرددسالگيبرايجدايياشازپرسپوليسدنبالمقصرميگردد

دور ازدور ازکمالکمال

فوتبال در اروپا با سوپرجام امروز انگلیس رسمی می شود  
و تیم های سیتی و آرسنال مقابل هم قرار می گیرند

54.6اولین جام
21.8
احتـــــمــــال بــــرد
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باشگاه بارسلونا برای خرید کوتینیو، دمبله و گریزمان مجموعا 
395میلیون یورو هزینه کرد و این در حالی است که از فروش 

این 3بازیکن فقط 90میلیون یورو درآمد کسب کرد.

۴ســال پیش در 5آگوســت )دیروز( هری 
مگوایر با ۸0میلیون پوند از لسترســیتی به 
منچستریونایتد پیوست و به گران قیمت ترین 
مدافع تاریخ تبدیل شد. گواردیول این لقب 
را از او گرفــت. البته با افزونه هــا این اتفاق 
رخ خواهــد داد وگرنه قــرارداد گواردیول با 
سیتی 77.6میلیون پوند اســت. وستهم و 
اورتون برای خرید مگوایر تلاش می کنند اما 
منچستریونایتد پیشنهاد 20میلیون پوندی 
آنها را رد کرده و خواهان دریافت پول بیشتری 

شده است.

پس از هایجک شدن اسکامکا توسط 
آتالانتا، اینتر از خرید این بازیکن از 
وستهم ناامید شد و با قدرت به روند 
امضای قرارداد بــا فالورین بالوگان 
برگشــت. مذاکرات با آرســنال در 
ساعات اخیر شدت پیدا کرده و نظر 
اینتر روی این است که توافق روی 
مبلغی حدود 35میلیــون یورو به 

نتیجه برسد.

 اینتر بالاخره حاضر به پرداخت مبلغ 6میلیون یورویی 
مدنظر بایرن مونیخ برای انتقال زومر شد. البته اینتر 
این مبلغ را در 2قسط پرداخت خواهد کرد. زومر روز 
دوشنبه در ایتالیا خواهد بود تا در تست های پزشکی 

نراتزوری شرکت کند و قراردادش را امضا کند.

راندال کولو موانی تصمیــم گرفت به پاریس 
ملحق شود. او با باشگاه به توافق شخصی رسیده 
و سران فرانکفورت هم برای مهاجم خود مبلغ 

100میلیون یورو درخواست کرده اند.

فالک اعلام کرد بارسلونا قصد 
دارد لروی سانه ستاره آلمانی 
بایرن مونیخ را به عنوان جانشین 
دمبله جذب کند. قیمت این 

ستاره 50میلیون یورو است.

یوونتوس پیشنهاد اول چلسی 
بــرای معاوضــه ولاهوویچ و 
لوکاکو + 20میلیون یورو را رد 
کرد و خواهان پول بیشتری در 

این معاوضه است.

پیشــنهاد 3+20 میلیــون 
پوندی آرســنال به برنتفورد 
برای داوید رایا ارائه شده است 
و دوطرف به نهایی شدن این 

انتقال خوش بین هستند.

آلن وارلا هافبک 22ســاله و 
آرژانتینــی بوکاجونیورز با 
قراردادی بلندمدت به ارزش 
13میلیــون یورو بــه پورتو 

پیوست.

کارلوس بورگس مهاجم 1۸ساله 
پرتغالی منچسترســیتی با مبلغ 
17میلیون پوند راهی آژاکس شد.

پــس از توافــق تاتنهــام بــا 
وولفسبورگ برای انتقال میکی فان 
ده فن، این بازیکن راهی لندن شد تا در 
تست های پزشکی اسپرز شرکت کند. 
مدافع هلنــدی در انتقالی 50میلیون 

یورویی به تاتنهام می پیوندد.

قرارداد 5ساله یونس موسی با آث میلان ثبت شد. او امروز تست های پزشکی را پشت سر 
گذاشت و قرارداد خود را به امضا رساند. انتظار می رود روسونری به زودی از این هافبک 
جوان رونمایی کند. موسی شماره ۸0میلان را به دلیل علاقه به رونالدینیو انتخاب کرد.

رابرت سانچس دروازه بان برایتون 
با قــراردادی 7ســاله به ارزش 
20میلیون پوند + 5میلیون پوند 

پاداش به چلسی پیوست.

جانلوکا اسکاماکا با قراردادی دائمی به 
ارزش 25میلیون یورو + 5میلیون یورو 
پاداش به آتالانتا پیوست و برگامویی ها 

این بازیکن را از اینتر هایجک کردند.

دیویــد واشــینگتن مهاجم 
ســانتوس برزیل در آســتانه 

پیوستن به چلسی است. 
این بازیکــن پس از 
توافقات شــخصی، 
خواهان انتقــال به 

چلسی اســت و قرار 
شــده به استراسبورگ 

قرض داده شود. باشگاه سانتوس 
آماده پذیرش پکیج 20میلیون 

یورویی چلسی است.

90M
اولین جام مهم اولین جام مهم فصلفصل
فصلجدیدفوتبالدراروپاباسوپرجامامروزانگلیسرسمیمیشودوتیمهایمنچسترسیتیوآرسنالمقابلهمقرارمیگیرند

امشبمسابقاترسمیفصل2023-24
دراروپابــادیدارســوپرجامانگلیس
موسومبهکامیونیتیشیلدبینتیمهای
منچسترسیتیوآرســنالآغازمیشود.
البتهسوپرجامهلندپیشازاینانجامشد
وآیندهوونیکبرصفرفاینوردراشکست
دادوبهقهرمانیرسیداماهلندجزو5لیگ
برتراروپانیســت.منچسترسیتی،برنده
سهگانهفصلپیشبهایندلیلکههمدر
لیگقهرمانشدهبودهمدرجامحذفی،
امشببانایبقهرمانلیگیعنیآرسنال
بازیمیکندتاتکلیفنخستینجاماین
فصلدرانگلستانروشنشود.احتمال
بردمنســیتی54.6درصدوآرسنال

21.8درصداست.
اینسومیندیدارکامیونیتیشیلد
بینمنچسترسیتیوآرسنالخواهد
بود.آرسنال2بازیقبلیرابردهبود؛
4برصفردرهایبریدرسال1934
و3بــرصفــردر
ورزشگاهومبلیدر

سال2014.
 ومبلــیکــه

ورزشگاهملیانگلیساست،برایآرسنالیهاشگوندارد.
آرسنالفقط2بازیاز15بازیاخیرخوددرومبلیدرهمه
رقابتهاراباختهاست)9بردو4تساوی(کههردویآن
شکستهادرفوریه2018)دربرابرتاتنهامدرلیگبرترو

منچسترسیتیدرفینالجاماتحادیه(رخداد.
تاکنون7بــارتیمیکهدوگانه)یاســهگانه(رابرده،با
نایبقهرمانلیگدرکامیونیتیشیلدبازیکردهاست.در
5موردازآنتیمقهرماندوگانه،سوپرجامراهمفتحکرده
و2بارنایبقهرمانلیگبهقهرمانیرسیدهاست.تیمهایی
کهپسازکسبدوگانهیاسهگانهموفقبهکسبسوپرجام
نشدند،بهترتیبمنچستریونایتددرسال1999)شکستاز

آرسنال(وچلسیدرسال2010)شکستازیونایتد(بودند.
سیتییکرکورداســتثناییدربرابرآرسنال

داردودرســالجاری3بارتیممیکلآرتتارا
شکستدادهاســت؛2باردرلیگبرترو
یکباردرجامحذفی.سیتیتحتهدایت
پپگواردیولا،در16بازیاز19دیدارخود
باآرسنالپیروزشدهاست؛ازجملههر

7بازیآخربانتیجهمجموع21بر4.
هر2بردآرســنالمقابلســیتی
گواردیــولا،درورزشــگاهومبلی،در
نیمهنهاییجامحذفیدرسالهای2017

و2020بهدستآمدهاست.
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گواردیولها
گواردیول به گواردیولا پیوست

   کوین دی بروینه و ناتان آکه پیروزی در دیدار دوستانه 
هفته گذشته مقابل بایرن مونیخ در سئول را از دست دادند. 
دی بروینه در 8بازی اخیر خود مقابل آرسنال در تمامی 
رقابت ها روی 8گل تأثیر مستقیم داشته )6گل و 2پاس 
گل(، ازجمله روی 5گل در 2بــازی اخیرش. او همچنین 
در 8بازی باشگاهی اخیر خود در ومبلی روی 6گل نقش 
داشته )یک گل و 5پاس گل(. این بلژیکی هر دو گل سیتی 
را در پیروزی فینال جام حذفی مقابل منچستریونایتد در 
ژوئن به ثمر رساند . هواداران آرسنال از غیبت احتمالی او 

خوشحال خواهند شد.
   در اردوی آرسنال هم گابریل ژسوس به دلیل مصدومیت 
زانو غایب است. ژاکا که تیم را ترک کرده )لورکوزن( 
دیگر بازیکن غایب از ترکیب آشنای قبلی برای 

این دیدار است.
   ســیتی پیش از این در ســال 2023 
توانسته 3بار آرســنال را شکست 
بدهد و این می تواند چهارمین پیروزی 
متوالی آنها باشد. 2تیم دوباره در  ماه 
اکتبر همین ســال در لیگ به مصاف 
یکدیگر می روند و درصورت پیروزی 
در این دو دیدار، من سیتی می تواند 
به رکورد عجیب و تاریخی 5برد در یک 

سال تقویمی مقابل آرسنال دست یابد.

   سیتی فصل گذشته را با فرمی استثنایی به پایان رساند 
و آرسنال را در لیگ برتر پشت سر گذاشت و در عین حال 
فینال جام حذفی و لیگ قهرمانان اروپا را نیز به ترتیب در 
برابر منچستریونایتد و اینترمیلان برد. آنها در مراحل آخر 
23-2022 کاملا غیرقابل توقف به نظر می رسیدند. فصل 
پیش اما در همین مسابقه پیش فصل سوپرجام 3بر یک به 

لیورپول باخته بودند.
   مصدومیت ویلیام سالیبا در انتهای فصل پیش قهرمانی 
را از آرســنال که مدت های طولانی در صدر جدول قرار 
داشت، گرفت. حالا آنها یک مدافع از آژاکس به نام تیمبر 

خریده اند.
   پپ گواردیولا در جدیدترین مصاحبه  خود کار را برای 
بایرن مونیخ و بارسلونا، مشــتریان واکر و برناردو سیلوا 
ســخت کرد؛ »پیدا کردن جایگزین برای این دو بازیکن 
بسیار ســخت خواهد بود. تمام تلاش خود را برای حفظ 
آنها انجام خواهیم داد.« بارســلونا در حال آماده سازی 
پیشنهاد 65+10میلیون یورویی برای جذب برناردو سیلوا 
به منچسترسیتی است. خود بازیکن از پارسال برای این 

انتقال لحظه شماری می کرد.
   خوانما لیلو، دستیار قبلی پپ در  منچسترسیتی به این تیم 
بازگشت و برای فصل 24-2023 در کادر مربیگری خواهد 
بود. او که سال 2020 به منچسترسیتی آمده بود، فصل گذشته 

سرمربی السد بود و امسال دوباره به سیتی بازگشت.

هوادارانآرسنال
ازخریدهای
اینتابستان
خرسندند؛با
وروددکلان
رایس،ژورین
تیمبروکای
هاورتس.
ایندرحالی

استکهسیتی
تاکنونفقطمتئو
کواچیچرااضافه
کردهوبازیکنانی
نظیرگوندوغان

)بارسلونا(وریاض
محرز)الاهلی
عربستان(رااز

دستدادهاست
واحتمالاژائو
کانسلو،برناردو
سیلواوکایلواکر
راهمازدست

بدهد

اولینجاممهماولینجاممهمفصلفصل
فصل جدید فوتبال در اروپا با سوپرجام امروز انگلیس رسمی می شود  و تیم های منچسترسیتی و آرسنال مقابل هم قرار می گیرند

4سال پیش به این دلیل که در تیم جوانان 
دینامــو زاگرب بــه او بازی نمی رســید، 
می خواســت فوتبال را کنار بگذارد اما در 
نیمه نهایی جام جهانی در ترکیب تیم ملی 
کرواسی بازی کرد و دیروز هم به گران ترین 
مدافع تاریخ فوتبال تبدیل شد؛ گواردیول 

به گواردیولا پیوست.
یوشکو گواردیول، مدافع ۲۱ساله باشگاه 
لایپزیش و تیم ملی کرواســی با امضای 
قراردادی ۵ســاله بــه ارزش ۹۰میلیون 
یورو راهی منچسترســیتی شــد. به این 
ترتیب گواردیول با عبــور از هری مگوایر 
)لسترســیتی بــه منچســتریونایتد در 
ســال۲۰۱۹ بــا ۸۷ میلیــون یــورو( به 
گران ترین مدافع تاریخ فوتبال تبدیل شد.

داستان زندگی یوشــکو جدا از تردیدش 
برای ادامه ایــن حرفه، این بــود که او در 
کنار پدرش در ماهی فروشــی کار  می کرد 
و اغلب تا 4صبح مشــغول فــروش ماهی 
بود. 3سال بعد او تیم ملی کشورش را در 
جام جهانی۲۰۲۲ همراهی کــرد و ۸ماه 
پس از آن به گران قیمت ترین مدافع تاریخ 

فوتبال تبدیل شد.
با خرید ۹۰میلیون یورویی گواردیول 

از لایپزیش حالا این مدافع کروات 
گران تریــن مدافع تاریخ اســت، 
بالاتر از هــری مگوایر )لســتر به 
منچستریونایتد( ۸۷میلیون یورو، 

ماتیــاس دلیخــت )آژاکس 

به یوونتــوس( ۸۵.۵میلیــون، ویرجیل 
فان دایک )ســاوتهمپتون بــه لیورپول( 
۸4.6۵، وسلی فوفانا )لســتر به چلسی( 
۸۰.4، لوکاس ارناندس )اتلتیکو به بایرن( 
۸۰، روبن دیاز )بنفیکا به منچسترسیتی( 
۷۱.6، اشــرف حکیمــی )اینترمیلان به 
پاری ســن ژرمن( 6۸، ماتیــاس دلیخت 
)یوونتوس بــه بایرن مونیــخ( 6۷، مارک 
کوکوریا )برایتون به چلسی( 6۵.۵میلیون 

یورو.
به گفته رسانه های عربستانی بعد از پیوستن 
گواردیول به ســیتی امکان دارد لاپورت 
به النصر بــرود. فصل پیش در سیســتم 
گواردیولا تنها یک مدافع میانی در ترکیب 
حضور داشــت؛ روبن دیاز. جان اســتونز 
در سیســتم ۱-4-۲-3 در کنــار رودری 
به عنوان یکــی از ۲هافبــک دفاعی بازی 
می کرد. لاپورت فصل پیــش هم زیاد در 
ترکیــب قــرار نمی گرفت. بعید اســت 
گواردیولا بلافاصله دست به تغییر یا ابداع 
سیستم بزند. اگر او با همان سیستم فصل 
پیش بخواهد تیم را به زمین بفرســتد، از 
میان دیــاز و گواردیول یکی باید 
به میــدان برود. مگــر اینکه 
گواردیول به جــای ناتان آکه 
متمایــل به چپ بــازی کند 
یا کایل واکر بــه بایرن مونیخ 
فروخته شود و یک جای خالی 

در خط دفاعی پدیدار شود.
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افقی:
از  وضــو-  در  عملــی   -1
باشــگاه های فوتبال اسپانیا- 
مجموعه عناصر تشکیل دهنده 

یک اثر
2- از هنرهای بومی اصفهان- 

شیرینی لوله ای
3- قهوه خانه فرنگی- صورت 

اسامی- فاقد عقیده ثابت
4- ورزشگاه مشــهور لندن- 
خــودداری از پرداخــت پول 

حواله- سیب انگلیسی
5- بنابر این- آوای حزین- نوعی 

بیماری عفونی واگیردار
6- روزنامه چاپ عراق- سرمای 

شدید- حشره ای خونخوار
7- جنبش و حرکت- همیشه- 

آتشگیره
8- از واجبات نماز- پیشــوای 

آیین برهمایی- اسب سرکش
9- آموزگاه- آبرو و اعتبار- توشه
10- حرف انتخــاب- جیره و 
مقرری- قطعه شعری معروف 

از نیمایوشیج 
11- ناوشکن ســاخت ایران- 
نوعی نان حجیم- واحدی برای 

وزن معادل 707گرم
12- پلان ســینمایی- شیره 
درخت- هر نوبت نمایش فیلم 

در سینما
13- حیوان- پیمــان تجارت 

آزاد آمریکای شمالی- برگزیده 
از هر چیز

14- شب چله- نویسنده و شاعر 
نامدار ایتالیایی و خالق داستان 

زمین بومی
15- اغمــا- طلبــکار- واحد 

شمارش فشنگ
  

عمودی:
1- رایگان- داستان دنباله دار 
که در نشریات چاپ می شود- 

شریف
2- طی کردن مراحل عرفان- 

مختصر و کوتاه
3- قلمرو- پادشــاهان- تتمه 

حساب
4- محــل تقاطــع دو دیوار- 
اندیشــمندان- یــک حرف و 

سه حرف
5- پستاندار اهلی با شاخ های 

خمیده- سرزنش کننده- رموز
6- لااله الاالله گفتن- مدرســه 

ابتدایی- چه چیز
7- یک نفــر- بلبــل- فلزی 

شکننده و غیرقابل انعطاف
8- گلی زیبا- مهر خورده- معنی 

و مفهوم
9- بتـخانه- اجابت کننده- 

دیـوار بلند
10- ویتامینــی کــه در بدن 
ذخیره نمی شود- آشیانه جغد- 

روزنامه چاپ ژاپن
11- آبزی زیبا و باهوش- همه با هم- 

قلم انگلیسی
12- سرسبز- خاک- اثری به قلم شاتو 

بریان فرانسوی
13- احساسات خود را ابراز نمی کند- 

منفذ- از اصول دین 
14- بزرگ ترین رویداد ورزشی دنیا- 

از بین بردن عوامل بیماری زا
 15- نـــوعی عنکبوت- نـامزد- 

خـارج قسمت

یلیماحیشاوتتت
کاتسدرواقیرفا

مارامرگاپارس
هللادیتمکحهجو
رهدزیساهتسدع
هضافاتشنکلاما

رممشکباشکارم
یاعیبرهجاوخنظ
ندوبریرنهسور
شترایمناناوعا

بهمیتیتسوحنف
کیشویرتیرتاهت

ورهامابقررتو
رارقیبراکشاوک
یقاهبشیپوزارت 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4545
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

271835946
493716258
865249731
134927865
659381427
782564319
317692584
526478193
948153672

متوسط

    8 1   4
      8 5 3
   4  3 7   
9   8 6     
 2      3  
    4 5   6
  8 2  9    
4 1 5       
2   1 7     849317562

521698743
637245981
793861254
164532897
258974316
976183425
482756139
315429678

ساده

متوسط

397581624
142796853
586423719
953862147
624917538
871345296
738259461
415638972
269174385

سخت

   8     6
  3      8
    4 9 7   
 3    7    
6  9  8  4  7
   5    1  
  7 6 9     
5      1   
9     3    

ساده

    1     
 2 1    7 4  
6   2 4  9 8  
7 9    1    
1        7
   9    1 6
 7 6  8 3   5
 8 2    1 3  
    2     

برنامه بازینكته بازی

چهارشنبه 18 مرداد 1402

پنج شنبه 19 مرداد 1402

نساجی

هوادار

پیکان

مس

19:00

19:00

گلگهر

سپاهان

فولاد

تراکتور

19:30

19:00
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ملوان

ذوبآهن
19:30

استقلالخوزستان

شمسآذر
21:30

پرسپولیس

صنعتنفت

آلومینیوم

استقلال

19:30

21:30

تراکتور

پرسپولیس
19:00

استقلال

ملوان
19:30

گلزن های فراریگلزن های فراری
از 6گلزن برتر لیگ در فصل گذشته فقط یک نفر در تیم خودش ماند

 شهریار مغانلو رسما اعلام کرد سپاهانی می ماند
 اما چرا اینقدر دیر؟

از 6گلزن اول لیگ برتر در فصل گذشته، 
فقــط شــهریار مغانلو در تیــم خودش 
مانده و 5بازیکن دیگر، تیم خود را ترک 
کرده اند. نقل وانتقال بازیکن در لیگ برتر 
ایران وضعیــت جالبی پیدا کرده اســت. 
اینکه بازیکنان موفــق تیم های کوچک، 
راهــی تیم هــای بزرگ تــر و متمول تر 
می شــوند اتفاقی عادی اســت اما اینکه 
بهترین گلزنان تیم های بــزرگ و پولدار 
هم در تیم خودشــان نمانده انــد و تغییر 
باشــگاه داده اند اتفاق جالبی اســت. اگر 
به اســامی برترین گلزنان لیگ در فصل 
گذشــته نگاهی بیندازید، کاملا مشخص 
است که فقط آقای گل فصل گذشته یعنی 
شــهریار مغانلو در تیم خودش مانده که 
البته درباره او هم شــایعات زیادی مطرح 
بود اما به نظر می رســد از سپاهان نخواهد 
رفت. شهریار فصل گذشته در حالی 13گل 
برای سپاهان زد که فصل قبل از آن هم با 
8گل و 3پاس گل در جمع برترین  گلزنان 
لیگ حضور داشت. او طی 2فصل بازی در 
سپاهان به آمار 21گل و 9پاس گل رسید 
و حالا قرار است ســومین فصل حضورش 
را در ایــن تیم آغــاز کند. بعــد از اینکه 
سپاهانی ها رضا اســدی و عیسی آل کثیر 
را در خط حمله بــه خدمت گرفتند تصور 
می شــد مغانلو از جمع ســپاهانی ها جدا 
شــود اما او درنهایت در جمع زردپوشان 

ماندگار شد.

   باشوی رفت و برگشت
مهدی قائدی، فصل گذشــته در آخرین روز 
رقابت ها خودش را به رتبه دوم گلزن های لیگ 
رساند و حتی می توانست جایزه آقای گلی را هم 
از آن خودش کند. باشوی کوچک استقلالی ها 
در آخرین بازی فصل گذشته مقابل تراکتور 
هت تریک کرد و تعداد گل هایش را از 9به12 
رساند. این در حالی بود که او در طول فصل یک 
پنالتی مقابل نفت مسجدسلیمان از دست داد 
و یک پنالتی را هم به حسین حسینی سپرد 
و از زدن آن صرف نظر کــرد. قائدی با همان 
2پنالتی می توانست 14گله شود و عنوان آقای 
گلی را نصیب خودش کند. او نهایتا با 12گل 
و 4پاس گل فصل موفقی را سپری کرد و به 
امارات برگشت تا این بار با پیراهن الاتحاد کلبا 
در این لیگ حاضر شود. قائدی در مرتبه قبلی 
با شباب الاهلی در لیگ امارات حضور داشت و 

چندان موفق نبود.

   زوج 21گله تراکتور متفرق شدند!
سومین و چهارمین گلزنان فصل گذشته، 
مهاجمان تراکتــور بودند که حــالا دیگر 
هیچ یک از آنها در تراکتور بازی نمی کنند. 
محمد عباس زاده که سال هاست از مهاجمان 
موفق لیگ ایران محســوب می شود و رضا 
اســدی هم با صلاحدید پاکــو خمز برای 
نخســتین بار در خط حمله بازی کرد. این 
دو نفر در مقطعی از فصل گذشــته در صدر 
جدول گلزن ها یکه تازی می کردند و به نظر 

می رســید برترین گلزن لیگ بیست ودوم 
یکــی از ایــن دو نفــر خواهد بــود. اما در 
هفته های آخر اوضاع بر وفق مراد آنها پیش 
نرفت و به رتبه های سوم و چهارم رسیدند. 
رضا اســدی که 11گل زده بود بعد از پایان 
فصل راهی سپاهان شد تا در این تیم با آقای 
گل لیگ همبازی شــود. محمد عباس زاده 
هم با 10گل عنوان چهارم جدول را به دست 
آورد و ســپس پیراهن تراکتــور را با فولاد 
عوض کرد. عباس زاده حالا تقریبا در تمام 

تیم های سرخپوش لیگ بازی کرده است.

   8گله ها؛ یکی خارج یکی داخل
بعد از 4گلزن برتر لیگ22، رتبه پنجم جدول 
گلزن ها مشترکا به محمد محبی)استقلال( 
و عارف رســتمی)مس کرمان( رسیده بود. 
با توجه به قعرنشینی و ســقوط تیم مس، 
حضور مهاجــم این تیم در جمــع برترین 
گلزنان لیگ اتفاق جالب توجهی بود. عارف 
رستمی به دنبال این درخشش و ثبت 8گل 
در طول فصل، مورد توجه باشــگاه تراکتور 
قرار گرفت و راهی این تیم شد تا جای اسدی 
و عباس زاده را پر کند. محمد محبی هم با 
وجود اینکه استقلالی ها امید زیادی به حفظ 
او داشتند با تیم روســتوف روسیه قرارداد 
بست و راهی این تیم شد. محبی همچنان 
تحت قرارداد باشگاه پرتغالی خودش بود و 
به همین دلیل استقلال نتوانست او را دوباره 

به خدمت بگیرد.

پایان 23روز سکوت

اینقدر قطعی نگو!
محال اســت مهدی تاج صحبت کند و چیــزی گیر منتقدانش 
نیاید. هر مصاحبه اســتاد برابر است با پر شــدن کیسه کسانی 
که در انتظــار نقد او هســتند. همین اتفاق در مــورد اظهارات 
تلویزیونی اخیر رئیس فدراســیون فوتبال هــم رخ داده؛ جایی 
که تاج به هزینه کرد هنگفت عربستان در بحث فوتبال پرداخته 
و گفته: »اگر خود عربســتان بــا ما بازی کند می بــازد اما لیگ 
قهرمانان آسیا محل تقابل بازیکنان خارجی و اثرگذاری سرمایه 
و ثروت است.« عجالتا به بخش دوم کاری نداریم اما پرسش مان 
اینجاست که تاج چطوری حساب کرده عربستان حتما به ایران 
می بازد؟ آخرین سنجه ای که در اختیار داریم همین جام جهانی 
قطر است که در آن سعودی ها آرژانتین را شکست دادند و ایران 
6گل از انگلستان خورد. حالا شاید هم ما عربستان را ببریم، اما 

اینقدر قطعی نگو!

گرفتاری عزت و قلعه
گویا مدیران وایله دانمارک با ســعید عزت اللهی شوخی ندارند و 
برای تحت فشار گذاشتن او تا ته خط می روند. بر همین اساس، 
در جریان ســومین هفته از مســابقات فصل جدید هم شــاهد 
سکونشــینی هافبک ایرانی بودیم؛ ولو به این قیمت که وایله با 
نتیجه 2 بر یک شکســت بخورد. باشگاه دانمارکی فقط تا پنجره 
زمستانی با سعید قرارداد دارد و برای اینکه این بازیکن را مجاب 
به تمدید کند، او را روی سکو نگه می دارد. درحالی که شایعه شده 
بود شاید عزت اللهی در الاتحادکلبا شاگرد فرهاد مجیدی شود، 
این اتفاق هم رخ نداد. حالا نگران ترین نفر امیر قلعه نویی است، 
چرا که اگر این داستان تا پایان به همین شکل ادامه پیدا کند، او 
یکی از کلیدی ترین بازیکنان تیم ملی را در بدترین فرم ممکن در 

اختیار خواهد داشت.

خوب شد پیش فصل تمام شد!
پرسپولیس در آخرین بازی تدارکاتی خود در مسابقات دوستانه 
پیش فصل، با نتیجه غافلگیرکننده 3 بر یک در برابر فجرسپاسی 
شکســت خورد. طبیعتا نتایج مسابقات دوســتانه آنقدرها مهم 
نیست و ارزش تحلیلی خاصی ندارد اما اتفاقی که برای قرمزها رخ 
داده، مربوط به ســیر نزولی نتیجه های این تیم می شود. قرمزها 
که 3بازی اول خود را با برد و کلین شیت پشت سر گذاشته بودند، 
در بازی چهارم گل خوردند، در مســابقه پنجم مساوی کردند و 
نهایتا در بازی ششم شکست خوردند! البته این 2بازی آخر قرار 
نبود برگزار شود اما تعویق یک هفته ای مسابقات لیگ باعث شد 
سرخ ها در برابر نساجی و فجرسپاسی به میدان بروند؛ در اولی 2بر 
2مســاوی کنند و دومی را ببازند. خوب شد پیش فصل به پایان 
رسید وگرنه ممکن بود تیم یحیی گل محمدی نتایج عجیب تری 

هم بگیرد!

پنجره آباد شد!
اســتقلال پنجره نقل وانتقالاتی عجیب و بحث برانگیزی را پشت 
ســر می گذارد به طوری که بعید اســت کمتر هــوادار این تیم، 
بتواند تا اینجا از فعل وانفعالات باشگاهش در بازار راضی باشد. با 
این حال به نظر می رســد به زودی اتفاقی رخ خواهد داد تا نوعی 
سرخوشی کاذب را برای اســتقلالی ها به همراه بیاورد و آن هم 
افزوده شدن مهدی هاشمی نسب به کادرفنی آبی هاست. از همان 
ابتدای حضور جواد نکونام در کادرفنی استقلال، انتظار می رفت 
هاشمی نسب هم همچون گذشته به این مجموعه اضافه شود، اما 
به دلایلی این اتفاق رخ نداد و غیبت بازیکن ســابق پرسپولیس 
و اســتقلال در تمرینات، به یک معما تبدیل شــد. حالا زمزمه 
بازگشت هاشمی نسب به اردوگاه آبی ها قوت گرفته و اتفاقا خیلی 
از هواداران استقلال واکنش مثبتی به این موضوع نشان داده اند. 
خیلی هــم عالی؛ اما یادتان باشــد تیم درون زمیــن »بازیکن« 

می خواهد. نه؟!

بلافاصله بعد از پایان لیگ بیســت ودوم، همان زمانی که 
شــهریار مغانلو با حضور در یک برنامه تلویزیونی برخلاف 
رســم مالوف فوتبال ایران قهرمانی پرسپولیس در لیگ و 
جام حذفی را تبریک گفت و آن را سزاوارانه دانست، شایعات 
زیادی در مورد بازگشت او به پرسپولیس مطرح شد. این ماجرا 
چه روزی بود؟ 22خرداد. از همان زمان شــدیدترین حرف و 
حدیث ها به وجود آمد در مورد اینکه شهریار علاقه دارد به 
پرسپولیس برگردد، مخصوصا که او در روایت جدایی اش از 
جمع قرمزها گفته بود این اتفاق فقط به آن دلیل رخ داد 
که سرخ پوشان نتوانستند رضایت نامه اش را بگیرند. 
در این مدت بارها گفته شد مغانلو در آستانه پیوستن 
دوباره به پرسپولیس قرار دارد اما این اتفاق رخ نداد تا 
اینکه در فاصله کمتر از یک هفته به آغاز مسابقات فصل 
بیست وسوم، سرانجام خود مغانلو با انتشار یک استوری به طور 

رسمی از ادامه حضورش در جمع طلایی پوشان اصفهان خبر داد.
استوری شــهریار در مورد ادامه همکاری اش با سپاهان که از 
آن به عنوان »مایه افتخار« یاد کــرده، 23روز بعد از مصاحبه 
تلویزیونی او منتشر شده و خودش هم تأکید می کند که: »در 
این مدت حرف و حدیث های زیادی در مورد من به وجود آمد و 
تنها سکوت کردم.« از قضا بحث بر سر این است که چرا سکوت 
کردی؟ شما با سپاهان قرارداد داشــتی و امکان جدایی ات از 
راهی به جز صدور رضایت نامه وجود نداشــت. اگر هم خودت 
تا این حد تمایل به ادامه کار در این تیم داشتی، همان روزهای 
اول می توانستی با یک تکذیب ساده داستان را جمع کنی. با این 
حال به نظر می رسد مغانلو در این مدت منتظر مانده بود ببیند 
چه اتفاقی رخ می دهد و آیا مذاکرات ثمر خواهد داد یا نه؛ هدفی 
که محقق نشد و آقای گل فصل گذشته برای لیگ بیست وسوم 

هم زردپوش می ماند.

چهارشنبه 25 مرداد 1402

پنجشنبه 26 مرداد 1402
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گلادیاتور 85 ساله
ریدلی اسکات ۸۵ ساله »ناپلئون« را آماده اکران کرده و »گلادیاتور۲« را در مرحله تولید دارد

ناپلئون به روایت ریدلی اسکات 
اسکات به جاه طلبی و پیمودن مسیر های دشوار، 
شــهره اســت. یکی از مصادیق این جاه طلبی را 
احتمالا می تــوان در روایــت او از زندگی و زمانه 
ناپلئون مشــاهده کرد. چندی پیش نخستین 
تریلر از فیلم سینمایی »ناپلئون« ساخته ریدلی 
اسکات منتشــر شــد. این درام تاریخی از تاریخ 
۲۲نوامبر )اول آذر( در سینماها اکران می شود و 
پس از آن به صورت آنلاین عرضه می شــود.فیلم 
سینمایی »ناپلئون« به کارگردانی ریدلی اسکات 
براساس فیلمنامه ای از دیوید اسکارپا با بازی واکین 
فینیکس بازیگر برنده اســکار در نقش امپراتور و 
رهبر نظامی فرانســه ناپلئون بناپــارت همراه 

است.تریلر منتشرشده از این فیلم نشان دهنده 
صحنه های نبرد جذاب و چشمگیری است 
و پروژه بزرگ ریدلی اسکات را می توان 
از هم اکنون از شانس های اسکار۲۰۲۴ 

دانست.

قهرمان زخمی تصویر چندوجهی 
قهرمــان زخمــی، از موتیف های 
سینمای ریدلی اســکات است. 
نقش شــخصیت آسیب دیده در 
فیلم ناپلئون به فینیکس رسیده 
اســت.او در نقــش »ناپلئون 
بناپــارت« به گفتــه کارگردان 

شخصیت »آسیب دیده« دیگری را به نمایش 
می گذارد. به گزارش ۳۰نما، اسکات در مصاحبه 
با مجله »امپایر« از نمایش فینیکس در ناپلئون 
ستایش می کند و می گوید: »او بهترین بازیگر 
شــخصیت های آســیب دیده است.« 
فینیکس نیز بــه امپایر می گوید از 
همکاری با اسکات لذت برده است: 
»تجربه بی نظیری از همکاری 
بــا اســکات در گلادیاتــور 
داشــتم درحالی که بســیار 
جوان بودم.«اسکات در بخش 
دیگــری از مصاحبــه می گوید 
فیلم »جوکــر« الهام بخش او برای 

کارگردانی ناپلئون بوده است.

و سرانجام »گلادیاتور۲« 
نزدیک به ربع قرن پس از حماسه »گلادیاتور«، 
ریدلی اسکات روی صندلی کارگردانی قسمت دوم 
این فیلم نشسته است. پس از موفقیت چشمگیر 
گلادیاتور در سال۲۰۰۰، ایده ساخت دنباله ای بر 
آن مطرح بود. برای گلادیاتور۲، ایده های فراوانی 
مطرح شــد و چندین طــرح و فیلمنامه برایش 
نوشته شــد و تا مقطعی گفته می شد قرار است 
راســل کرو هم که در پایان قســمت اول کشته 
 شد، در پروژه حضور داشته باشــد. در همه این 
سال ها صحبت از دنباله گلادیاتور بود و اسکات 

بارها درباره پروژه ای که رســانه ها با حساسیت 
اخبــارش را دنبــال می کردند، صحبــت کرد. 
پروژه ای کــه در نهایت به نتیجه رســید و با این 
ترکیب بازیگران جلوی دوربین رفت:پل مسکال، 
دنزل واشینگتن، کانی نیلســن، درک جاکوبی، 
جایمن هانســو، جوزف کوئین و پدرو پاسکال. 
فیلمی که مصدوم شدن برخی از عواملش حین 
فیلمبرداری یک صحنه اکشن خبرساز شد و بعد 
هم ماجرای اعتصاب نویسندگان و بازیگران پیش 
آمد و یکی از پروژه هایی که تولیدش تحت الشعاع 

اعتصاب قرار گرفت، گلادیاتور۲ 
بــود؛ فیلمــی که قرار اســت 
نوامبر۲۰۲۴ روی پــرده برود.

تغییر چارت سازمانی مخاطب می آورد؟
بیشتر از یک ماه است که تمام گروه های فیلم و 
سریال شبکه های اصلی حذف شده و سیمافیلم 
مرجع تولید و پخش ســریال ها شــده است. با 
توجه به تقسیم بندی سریال ها و مدیرانی که در 
راس قرار دارند این چارت سازمان بازگشتی به 
دوره های قبل است و باید دید این کار می تواند 
سبب تولیدات بهتر برای شبکه های سیما باشد؟

برگ برنده های زمان بر
زمانی تولید ســریال های تاریخی ویژه – الف 
بزرگ ترین دستاورد و بیشــترین مخاطب را 
داشت و چندین سال است که این اتفاق رخ نداده 
است. یکی از این ســریال ها »سلمان فارسی« 
داوود میرباقری اســت که تا پایان تولیدش راه 
طولانی مانــده و باید دید چــه زمانی به آنتن 
تلویزیون می رسد. در حال حاضر گروه میرباقری 

روزهای پایانی پیش تولید فصل ایران باستان را 
می گذرانند و به زودی تصویربرداری این بخش 
آغاز می شود. دیگر ســریال الف ویژه»حضرت 
موسی« اســت که ســکانش تمام و کمال در 
دست ابراهیم حاتمی کیاست، کارگردانی که 
عنوان کرده ۵ساله سریال را می سازد و سریال 

6۰قسمتی مرحوم سلحشور را در ۳۰قسمت 
باز هم می نویسد و کارگردانی می کند. به نظر 
می رسد که سریال در مرحله پیش تولید است 
اما شنیده ها حاکی از آن است که پسران مرحوم 
سلحشور معترض به روند تولید سریال هستند.

برطرف شدن مشکل برخی از سریال ها

مــاه گذشــته، نقویــان، مدیر ســیما فیلم 
عنوان کرده که ایرادات ۳ ســریال »طلاق«، 
»عاشورا« و »سرزمین مادری« حل شده اما 
هنوز خبری از پخش آنها نیســت. »نیکان« 
هم با وجود آماده بودن در نوبت قرار گرفته و 
»مستوران ۲« و »سنجرخان« هم گویا قرار 
است روی آنتن بروند.علی غفاری قرار است 
»رحیل« را بســازد و ۲ ســریال »هادی« و 

»مهیار عیار« هنوز در مرحله تولید هستند.

15سناریو در مرحله نگارش
»شــاه چراغ«، »قول مردونه«، »ماه عسل«، 
»هنگامــه«، »کوه مــرا صــدا زد«، »بارش 
تند«، »مقامات انقلاب«، »کوپه شماره ۸«، 
»دشتســتان«، »پریزاد«، »لمندگان«، »رو 
به موت«، »سبزوار«، »سرباز کوچک امام« و 
»روزهای لاجوردی« از سریال هایی هستند 

که در مرحله نگارش قرار دارند.

سریال های در حال پخش
»ســوران« از تولیدات ســازمان سینمایی 
ســوره حوزه هنری که بیشــترین تبلیغات 
را داشــت آنقدرها روی آنتن موفق نبوده، از 
دیگر ســریال ها می توان به »همه گیری« هم 
اشاره کرد. البته »عشق کوفی« آخر هفته ها 
پخش می شــود و »بازپرس« هم در شــبکه 
یک روی آنتــن می رود. از نــکات قابل تامل 
پخش سریال های کره ای در شبکه های ۲ و ۵ 
تلویزیون است. مجموعه »آقای قاضی« هم این 

روزها روی آنتن است.

آنتن در انتظار سریال های فاخر
مسابقه های زنده ورزشی و سریال های تکراری بیشترین 

مخاطب را در تلویزیون دارند

امید به سریال های در حال تولید
مرداد ماه سال گذشته معاونت سیما اعلام کرد که 15سریال تولید می شود؛ سریال هایی 
که هنوز در حال تولید هستند. اما هنوز پرونده برخی از این سریال ها بسته نشده و 
ترافیک پخش سریال ها وجود دارد.جواد افشار، »ناریا« را به سفارش مرکز فیلم و سریال 
معاونت برون مرزی می سازد، این سریال در مرحله پایانی پیش تولید است. سریالی 
50قسمتی که قرار است علاوه بر تهران در شهرهایی نظیر کرمانشاه و خوی و همچنین 
کشورهایی مانند ترکیه، ارمنستان و یک کشــور عربی که به زودی انتخاب خواهد 
شد، تصویربرداری  شود. مسعود ده نمکی هم »رستگاری« را در دست دارد؛ سریالی 
30قسمتی که قرار است تولید شود. برخی از سریال ها هم در انتظار پخش هستند، یکی 
از این سریال ها »محرمانه« محمود معظمی است که احتمالا از شبکه 3 روی آنتن می رود.
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بازپرس دوران کودکی را 
بازی کردم

 گفت و گو با محسن قصابیان
بازیگر سریال »بازپرس«

بازیگری، علاقه و حرفه همیشگی او بوده و 
هست؛ خاک صحنه تئاتر را خورده و در این 
زمینه تحصیلات آکادمیک دارد، اما با وجود 
این، در انتخاب کار، ســختگیر است و کمتر 
تن به بازی می دهــد. اوج این گزیده کاری او 
را در هنرنمایی اش در نقش شــهید تیمسار 
منصور ستاری در فیلم سینمایی »منصور« 
دیده ایم. محســن قصابیان، بازیگر سینما، 
تئاتر و تلویزیون تجربــه تدریس این هنر و 
نویسندگی و کارگردانی فیلم سینمایی را هم 
در کارنامه کاری خــود ثبت کرده و در تلاش 
اســت چند فیلم دلخواهش را بسازد. نکته 
جالب اینجاست که قصابیان گزیده کار، این 
روزها از قاب تلویزیون با ۲سریال »بازپرس« 
و »همه گیری« به خانــه بینندگان رفته و در 
نقش صدرای بازپرس هم خوش درخشیده 
است. به بهانه این هنرنمایی ها، سراغ او رفتیم 

و گفت وگویی کوتاه انجام دادیم.

این شب ها شاهد هنرنمایی شما 
در ۲ سریال هستیم. از این دو نقش متفاوت 

برایمان بگویید.
سال پیش قرار بود سریالی با احمد معظمی برای 
شبکه نمایش خانگی کار کنیم که انجام آن به بعد 
موکول شد. اما آشنایی من و احمد منجر به حضور 
و بازی در ســریال »قصه ابراهیــم« از مجموعه 
»مسافران شهر« شد؛ ســریالی که  ماه رمضان از 
شبکه ۵ پخش شد؛ به همین دلیل زمانی که برای 
بازی در سریال »بازپرس« دعوت شدم، آشنایی 
من و احمد، تصمیم و روند حضور در کار را تسریع 
کرد. سیناپس سریال نوشته حسین تراب نژاد را 
خواندیم و خیلی زود به نتیجه رسیدیم. با احمد 
معظمی در قصه ابراهیم، همکاری خوبی داشتم 
و می دانستم با هم می توانیم بیش از آنچه نوشته 
شده به شخصیت بازپرس اضافه کنیم. گفت وگو با 
حسین تراب نژاد هم بسیار مؤثر بود؛ چه در تفهیم 
نقش و چه در سکانس ها و ظرایفی که برای عمق 
بخشیدن به شخصیت صدرا به تدریج اضافه شد. 
قرار بود تصویربرداری مهر ماه شروع شود. اما همان 
زمان من با فیلم »چهل و هشت ساعت« قرارداد 
داشتم؛ بنابراین برنامه ریز تلاش کرد به گونه ای 
کار را پیش ببرد که من با تأخیر به مجموعه اضافه 
شوم. همین اتفاق هم افتاد. سریال »همه گیری« 
هم دوران اوج کرونا و پیک پنجم به بعد را روایت 
می کند و بــه بحران کرونا و تلاش شــبانه روزی 
کادر درمان و نیروهای جهادی برای مقابله با این 

بیماری می پردازد.
نقش صدرا به عنوان بازپرس چه 

چالشی برای شما ایجاد کرد؟
چالش بزرگ من توان ارائه شــخصیتی متفاوت 
از نقش های قبلی بود. فیلــم »منصور« و نقش 
تیمسار ستاری، سریال »موج اول«، »همه گیری« 
و شخصیت نادر »قصه ابراهیم« را کار کرده بودم 
و حالا درگیر شخصیت مرتضی در فیلم »چهل و 
هشت ساعت« بودم؛ شخصیت هایی که در برخی 
موارد شباهت های بسیاری با هم داشتند و همین 
امر، کار مرا سخت تر می کرد. نکته دوم فرصت کم 
برای پرداخت نقش بود. تســت گریم را با جوان 
کردن صدرا شروع کردیم و بعد در نهایت به این 
نتیجه رسیدیم که بدون مو و با کمی سفیدی ریش 
صدرا را پیدا کنیم. پیشنهاد احمد بود و پرداخت 

کوهزادی و درنهایت کم کم صدرا متولد شد.
برای بازی در این نقش، دنبال الگو 
گرفتن از کاراکتر بازپرس های ستاره سینمای 

جهان بودید؟
بچه که بودم یک  سریال خارجی پخش می شد که 
شخصیت اصلی یک کارآگاه بود. اسم سریال یادم 
نیست. اما از کارآگاه سریال خیلی خوشم می آمد. 
مثل باقی کارآگاه ها نبود بعضی جاها حتی شــبیه 
کارتن خواب ها می شد. همیشــه گوشه ذهنم بود 
اگر توانستم روزی کارآگاه متفاوتی باشم، شق و رق 
نباشم. شاید کمی به مقصودم رسیده باشم. نمی دانم.
شما تحصیلات آکادمیک در حوزه 
تئاتر و سینما دارید، مدرس هستید و شغل 
اصلی تان کارگردانی بــود. حضور در عرصه 
بازیگری، شما را از فعالیت های دیگر هنری دور 

نکرده است؟
گاهی به سرم می زند مدتی بازیگری را رها کنم. 
دقیقا به همین دلیل که نمی خواهم تکراری باشم. 
اما هجده ساله بودم که برای بازیگری به دانشکده 
آمدم و بعد نوشــتن، کارگردانی، تهیه کنندگی، 
تدریس و باقی موارد سر راهم قرار گرفت. به زعم 
خودم همیشــه برای انتخاب 
نقش سختگیر بوده ام. دلیل 
کــم کاری ام هم همیشــه 
همین بوده اســت. اما حالا 
نمی دانم. امیدوارم آنچه 
در این چند سال اخیر 
انجام داده ام، خلاقانه 

و متفاوت باشد.

الناز عباسیانگپ روز

نقاط ضعف قوه 
قضاییه را هم بگویید

محســنی اژه ای، رئیس 
قــوه قضاییــه در محل 
تصویربــرداری مجموعه 
تلویزیونــی »بازپرس«: 
قرار نیســت، چون فیلم 
شــما درباره قوه قضاییه 
اســت، فقط بازگوکننده 
نکات مثبت این قوه باشید؛ 
می توانید نکات و نقاط ضعف 
و فرآیندهــای معیوب و 
دارای ایراد را هم بازگو کنید 
و به تصویر بکشید تا برای 
ما نیز جنبه آموزنده داشته 
باشــد و ما را وادار به رفع 
نقایص کند؛ البته این مقوله 
در خصوص همه دستگاه ها 
صدق می کند و مختص قوه 

قضاییه نیست./ایسنا

بازیگرانی که از جیب 
خود مایه گذاشتند

جورج کلونی، مت دیمون 
و لئونــاردو دی کاپریــو 
ازجمله بازیگرانی هستند 
کــه در میانــه اعتصاب 
 اعضای انجمــن بازیگران 
)SAG-AFTRA( برای 
کمک بــه هنرمندان وارد 
میدان  شدند. پردرآمدترین 
بازیگران هالیوود، ازجمله 
مریــل اســتریپ و اپرا 
وینفری، هــر یک حداقل 
یک میلیون دلار به برنامه 
کمک رسانی اضطراری به 
اعتصاب کننــدگان اهدا 
کرده اند. انجمن بازیگران 
بــه این ترتیــب تاکنون 
بیش از 15میلیون دلار از 
بازیگران پردرآمد هالیوود 
کمک مالی دریافت کرده 
تا به هنرمندانــی که در 
جریان اعتصاب بازیگران با 
مشکلات اقتصادی روبه رو 
هستند، کمک کند. جورج 
کلونی، مت دیمون، لئوناردو 
دی کاپریــو، هیو جکمن، 
دواین جانســون و نیکول 
کیدمن ازجمله کســانی 
هســتند که یک میلیون 
دلار یا بیشتر اهدا کرده اند. 
به گزارش مهــر به نقل از 
هالیوود ریپورتر، جنیفر لوپز 
و بن افلک، رایان رینولدز و 
بلیک لایولی، جولیا رابرتز 
و آرنولد شوارتزنگر هم با 
کمک های مالی قابل توجه 
وارد میــدان شــده اند. 
اســتریپ نیز با انتشــار 
بیانیه ای نوشت: روزهایی را 
به یاد می آورم که به عنوان 
و  نظافتچی  پیشخدمت، 
تایپیســت کار می کردم، 
حتی زمانی را به یاد می آورم 
که در خط بیــکاری بودم. 
حالا خوش شانس هستم که 
می توانم از کسانی حمایت 
کنم که می خواهند مبارزه 
کنند. ما با هم در برابر این 
که  قدرتمند  شرکت های 
انســانیت،  می خواهند 
کرامت انســانی و حتی 
انسان ها را از حرفه ما خارج 
کنند، خواهیم ایســتاد. 
کلونی هم در بیانیه ای گفت: 
ما روی شــانه های افرادی 
مانند بت دیویس و جیمی 
کاگنی ایستاده ایم و زمان 
آن رسیده که نسل ما هم 

تلاش خودش را بکند.

نولان رکورد شکست
نــولان در آی ام دی بــی 

رکوردشکنی کرد. 
نــولان،  کریســتوفر 
در  فیلمســاز  نخستین 
تاریــخ سینما ســت که 
۸ فیلــم ســینمایی در 
برتر  »۲50فیلم  فهرست 
IMDb« دارد. رکورد قبلا 
به صورت مشترک در اختیار 
استنلی کوبریک، مارتین 
اسکورسیزی و کریستوفر 
نولان بود؛ هرکدام با ۷فیلم 
 .IMDb ۲50 سایت Top در
با اکران فیلم »اپنهایمر« 
و دستیابی آن به نمره ۸.۷ 

رکورد جدیدی ثبت شد.

این که چرا برنامه ها و سریال های تلویزیون مثل ۲ دهه گذشته پرمخاطب نیستند، بزرگ ترین 
سؤالی است که برای پاسخ به آن باید دنبال علت های مختلف گشت؛ کیفیت سریال هایی 
که تولید می شوند و عقب افتادن تلویزیون در رقابت با شبکه نمایش خانگی شاید ۲ جواب 
از هزاران جواب به این سؤال باشــد. این روزها، روزهای اوج سریال ها و برنامه هایی است 
که در شبکه نمایش خانگی تولید می شــود اما تلویزیون نتوانسته به روزهای اوج خودش 
بازگردد روزگاری بهترین سریال های طنز و سریال های مناسبتی و دینی از همین قاب پخش 
می شد و حالا تکرار همین سریال ها باعث نجات تلویزیون شده، حتی اگر دورترین شهرها و 
شهرستان ها دسترسی به خیلی چیز ها کم باشد همین سریال ها مخاطب دارد و باید به فکر 

آنتن های از دست رفته تلویزیون بود.

از مهم ترین کارگردان های سینماست که 
در ۸5 سالگی همچنان مشغول فعالیت 
اســت و میانه ای با بازنشستگی ندارد. 
ریدلی اسکات که در ایران بیشتر با ۲ فیلم »تلما و لوییز« )1۹۹1( و »گلادیاتور« )۲000( 
شناخته می شود، مدتی است که »ناپلئون« )۲0۲3( را آماده نمایش دارد و بلافاصله 

بعد از پایان این پروژه، درگیر تولید »گلادیاتور۲« )۲0۲۴( شده است. پیش از این هم 
از اسکات در سال۲0۲1 دو فیلم »آخرین دوئل« و »خاندان گوچی« به نمایش درآمد. 
ریدلی اسکات، بدون همراهی با موج ها و جریانات روز و با حرفه ای گری مثال زدنی، در 
دل سینمایی فعالیت می کند که روزبه روز بیشتر شبیه بازی های کامپیوتری می شود؛ 
سینمای ابرقهرمانی مرســوم و متداولی که چهره های نامداری چون فرانسیس 

فورد کاپولا و مارتین اسکورســیزی از آن انتقاد کرده اند. ریدلی اسکات از معدود 
کارگردان های همچنان فعال در سینمای جریان اصلی است که حال و هوای دلپذیر 
سینمای کلاسیک را با آثارش به همراه می آورد. سینمای قهرمان پرور داستانگو، که 
روایت را فدای هیچ شعبده بازی تکنیکی ای نمی کند. از معدود کارگردان های بزرگی 

که همچنان در صحنه باقی مانده تا فیلم های باشکوه و بزرگ بسازد.

سینمای 
جهان

سعید مروتی
روزنامه نگار

تلویزیون
فهیمه پناه آذر

روزنامه نگار
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پیر دختر
این رمان کوتاه و گیرا به دلیل 
انسجام داســتان و پیشروی 
ســریع اتفاقاتــش در دوران 
خودش و تا اکنون بسیار مطرح 
شد. بالزاک، نویسنده این رمان، 

قبل از ورود به دل داستان، زمان بسیاری را صرف توصیف دقیق 
منزل دوشــیزه کورمون، پیردختر شهر النســن می کند. پرتره 
دوشیزه کورمون یکی از موفق ترین شخصیت سازی  های کمدی 
الهی است. بالزاک در این رمان یکی از پرجزئیات ترین و دقیق ترین 
تحلیل های خــود را از روابط اجتماعی، سیاســی و اقتصادی در 
یک شهرستان ارائه می دهد. در ســال 1816، در شهر النسن، رز 
کورمون چاق و ساده لوح درحالی که در دهه چهل زندگی خود به 
سر می برد، همچنان در انتظار همسری است که در  شأن او باشد. 
او از طبقه بورژوا و یکی از ثروتمندترین مردم شهر است و ... . نشر نو 
به  تازگی رمان»پیر دختر« نوشته » اونوره دو بالزاک« را با ترجمه 

محمدجعفر پوینده، به بهای 190هزار تومان منتشر کرده است.

بنیادهای اندیشه مرلوپونتی
نشست هفتگی شهر کتاب، سه شنبه 
1۷مرداد ساعت16 به نقد و بررسی 
»اندیشه های مرلوپونتی« اختصاص 
دارد که با حضور هدایت علوی تبار، 
محمد اکوان و محمد شکری در مرکز 
فرهنگی شهر کتاب برگزار می شود.  
موریس مرلوپونتی، فیلسوف پدیدارشــناس و منتقد اجتماعی 
فرانسوی، در ایران به خوبی شناخته نشــده است. وی سال19۴۵ 
با سارتر و سیمون دوبووار نشریه »عصر جدید« را منتشر کرد و در 
سال19۵1 از آن  جدا شد. مرلوپونتی کوشید در فلسفه اش سنت 
پدیدارشناسی هوسرل را با ســنت اگزیستانسیالیستی هایدگر و 
سارتر آشتی دهد. پدیدارشناســی او منحصربه فرد است. از نظر او 
پدیده شناسی برنامه ای است برای توصیف هستی  انسانی تا آنجا که 
این هستی »زیسته« و به گونه ای انضمامی درک شدنی است مرکز 
فرهنگی شهر کتاب در خیابان شهید بهشتی، خیابان شهید احمد 

قصیر )بخارست(، نبش کوچه سوم برگزار می شود.

انتشار کتاب  هاوکینگ پس از مرگش
»تــو و جهان« نــام کتــاب مصور 
جدیدی است که قرار است از استیون 
هاوکینگ، چند سال پس از مرگ او 
منتشر شود. این کتاب، از پیام او به 
مناســبت روز زمین در سال2000 
اقتباس شــده اســت. بــه گزارش 
گاردین، بنا به اعلام پافین، ناشر کتاب 
»تو و جهان«، این اثر توسط لوسی هاوکینگ، دختر پروفسور 
هاوکینگ نوشته شده و شین لی، آن را تصویرگری کرده است. 
به گفته ناشر، این کتاب برای کودکان الهام بخش خواهد بود تا 
سؤالات بزرگی درباره زمین و کیهان بپرسند. این کتاب اقتباسی 
از پیام روز زمین، پس از مرگ هاوکینگ است. راث نولز، مدیر 
انتشــارات پافین گفت: »این کتاب مصور ویژه، شامل سخنان 
هاوکینگ که مخصوص خوانندگان کودک و نوجوان نوشــته 
شــده، برای کودکان در همه جای جهان الهام بخش است تا به 

دنیای اطراف خود نگاه کرده و شگفت زده شوند.«

ایستگاه فنلاند
کتــاب »به ســوی ایســتگاه 
فنلاند« با زیرعنوان »جستاری 
در نــگارش و کنــش تاریخ«، 
نوشــته »ادموند ویلسون« را 

حسن افشــار به فارســی برگردانده که به تازگی از سوی نشر 
ماهی منتشر شــده اســت. کتاب حاضر روایتی فراتر از تاریخ 
سوسیالیسم و آنارشیسم است. ویلسون با درآمیختن فلسفه، 
جامعه شناسی، تاریخ اندیشه، تحلیل اقتصادی و نظریه سیاسی 
به افکاری می پردازد که دنیای مدرن را شکل دادند، به رویای 
عظیم و رمانتیک »انقلاب« برای دگرگون کردن تاریخ: از انقلاب 
فرانسه )1۷89( تا بازگشت لنین به میهن، ایستگاه فنلاند در 
سن پترزبورگ )آوریل 191۷( برای رهبری انقلاب بلشویکی.  
این کتاب همچون رمانی بزرگ، گویی فرزند خلف جنگ و صلح، 
پیش روی خواننده ای است که بســان ویلسون مسحور تاریخ 
است. نشر ماهی این کتاب ۴16صفحه ای را به بهای ۴20هزار 

تومان منتشر کرده است.
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تاریخ جهاندریچه

رماناندیشه

کانون زبان ایران، یک ظرفیت است
حامد علامتی، مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان:   یکی از ظرفیت های اصلی کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان، کانون زبان ایران است، این کانون تا به امروز در حوزه زبان فارسی گامی برنداشته 

است در صورتی  که یکی از رسالت های مهم ما پاسداشت زبان فارسی است.

فراهم ساختن بستر انجام تکالیف دینی
حجت الاسلام والمسلمین محمد قمی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی: در جامعه اسلامی، حاکمیت باید بستر 
انجام تکالیف دینــی را فراهم کند. در ایــن مصداق نیز همت و غیرت منــدی در دفاع از حرکت های مســئولانه و 

زینب وار، اقل وظیفه مسئولان است.

داستان های 
»کافکا« یأس و 

نومیدی و بن بست های 
روحی و روانی را نشان 

می دهد و چندان موردپسند 
مردم ما نیست

ایرانی ها  آثار یأس آور را نمی پسندند
دیدار و گفت وگو با عبدالعلی دستغیب در آستانه 92سالگی

چگونه می توان اثری را در قالبی نوشت که در زمینه 
حوادث و رویدادهای تاریخی، ضمن داشتن ساختار و 
شکل داستانی، به دور از »تاریخ سازی « و به اصطلاح 
»جعل تاریخ« باشد و همچنین تاریخ گریز هم نباشد؟ 
داستان ها و رمان های تاریخی از هر روی که به آنها 
بنگریم به دلیل وجود عناصری گیرا در آنها همواره 
مورد استقبال مخاطبان بوده اند. این عناصر از نظر 
عبدالعلی دستغیب، نویسنده و منتقد پیشکسوت 

جذابیت بسیاری دارد. دســتغیب معتقد است که 
دلیل دوست داشتن، مسابقه بوکس در آمریکا و دیدن 
فوتبال در بسیاری از کشورهای توسعه یافته جهان، 
این است که این ورزش ها به نوعی تقابل ملت ها را 
در مقابل یکدیگر بدون خون ریزی نشان می دهند و 
به دلیل همین اشتیاق، مردم داستان های تاریخ را هم 
دوست دارند. دستغیب معتقد است که داستان های 
تاریخی در ایران از آثار فلسفی مانند »قصر« کافکا 
مخاطب فراگیرتری دارد. ماحصل گفت وگوی ما با 
عبدالعلی دســتغیب درباره رمان ها و داستان های 

تاریخی در ادامه می آید.

طبعا رمان های تاریخی را با علاقه بیشتری می خوانند. رمان های 2 از آنجایی که بسیاری از ایرانی ها به مسائل تاریخی علاقه مندند، 
تاریخی وقایع هیجان انگیزی را نقل می کنند و ممکن است یکی از دلایل 
استقبال از آن میان ایرانیان این باشد که علاقه به هیجان و روایت دلاوری 
در مردم ما قوی تر از دیگر انگیزه هاست. اگر بخواهیم خارج از ادبیات را هم 
شاهد مثال قرار دهیم، باید گفت که در برخی از کشورهای توسعه یافته 
جهان مسابقه های بوکس خیلی تماشاگر دارند. در اسپانیا گاوبازی یک 

ورزش خونین است و خیلی هم مورد علاقه اسپانیایی هاست.

اگر بخواهم درباره ورزش و فوتبال و مقایسه  آنها با بحث ما و تأثیر  تاریخ در لحظه کنونی ملت ها بگویم، باید عرض کنم که مسابقه 3
فوتبال که امروز جنبه جهانی پیدا کرده، نوعی جدال مسالمت آمیز است. 
گو اینکه روزبه روز از لحاظ داوری و بررســی کیفیت ظریف تر می شود. 
11نفر از تیم پرتغال یا برزیل مقابل 11نفر از تیم فرانسه یا آلمان به میدان 
می روند و می شود گفت نشان دهنده نبردی قومی بین ملت هاست. رمان 

تاریخی نیز  ریشه در سرشت ملی و احساسات قومی آنها دارد.

داستان های تاریخی و روایت جدال ها برای عموم جذاب است.  این در حالی است که داســتان های »کافکا« یأس و نومیدی و 4
بن بست های روحی و روانی را نشان می دهد و چندان مورد پسند مردم ما 
نیست. یعنی توده مردم ایران این نوع داستان ها را دوست ندارند. به همین 
دلیل عده معدودی هســتند که »قصر« کافکا یا »بوف کور« هدایت را 
می خوانند و حتــی بعضی خانواده های ســنتی هنوز مقابــل آنها گارد 
می گیرند. اما در نقطه مقابــل، صادق چوبک در »تنگســیر« قهرمانی 
می سازد که می خواهد انتقام بگیرد و به همین دلیل عامیت بیشتری میان 

ایرانی ها دارد و مردم داستان او را بیشتر می پسندند.

همانطور که گفتم جدال جذابیت بیشتری از دیگر انواع روایت  دارد. دلیل تهیه فیلم ها و داستان های متعدد پس از جنگ جهانی 5
دوم در اروپا، آمریکا و اروپای شرقی توسط ناشران و کمپانی های مختلف 
فیلمسازی هم همین است.  پیرنگ داســتان های تاریخی پر زد و خورد 
است. رمان هایی که مربوط به انقلاب هاســت، جنبه حماسی دارند. در 
رمان های تاریخی مهم نیست که مثلا قهرمان پیروز می شود یا شکست 
می خورد، بلکه مهم این است که جنگ و جدال را با جذابیت روایت کنید.

در رمان های تاریخی، اصل آنچه را دستمایه نوشتن رمان قرار می دهند چیزی است که قبلا پیش آمده؛ مثلا رمان  »جزیره« که ایرج پزشک زاد آن را ترجمه کرده، تا حدود زیادی مربوط به دوره ناپلئون می شود یا »شمس و طغرا« 1
که ماجرای شمس، دلاوری از شهر شیراز و طغرا، دختری از خوانین است، سابقه تاریخی دارد. عمده وقایع »جنگ و صلح« 
تولستوی هم مربوط به زمان هجوم ناپلئون به روسیه و نبردهایی که در روسیه و مسکو اتفاق افتاده، است. کسانی که 
داستان های تاریخی می نویسند، وقایع تاریخی را دستمایه قرار می دهند. یعنی به گونه ای مورخ هم هستند. تولستوی در 
»جنگ و صلح« علاوه بر اینکه وقایع جنگ را شرح می دهد، گزارش های جنگی آن دوره را هم به خوبی مطالعه کرده است. 
او اسناد و مدارک زیادی را خوانده تا بتواند این رمان بزرگ را بنویسد. بعضی از نویسندگان هم داستان عشقی- اجتماعی 

می نویسند اما قسمتی از وقایع تاریخی را هم در اثرشان منعکس می کنند.

فرشاد شیرزادیگفت وگو
روزنامه نگار



معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری در تازه ترین واکنش نسبت 
به وقایع اخیر رخ داده در اکوسیستم استارت آپی کشور اعلام کرده 
که باید رقبایی قوی برای استارت آپ ها از سوی جریان های انقلابی 

راه اندازی شود. معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با تفاوت قائل 
شدن بین هویت فرهنگی 2 زیست بوم فناوری و زیست بوم کارآفرینی 
اســتارت آپی در یکی از پلتفرم های بومی نوشته است: »بیشتر 
دانش بنیان ها که در زیســت بوم فناوری فعالیت می کنند به دلیل 
درگیر بودن با حل مسائل واقعی و مشکلات کشور، در حوزه های 
مختلف مانند درمان، نفت، کشاورزی، هوافضا و...، سلامت فرهنگی 

و دلبستگی به کشــور دارند، اما برخی از شرکت های زیست بوم 
کارآفرینی اســتارت آپی ناهنجاری های جدی فرهنگی دارند.« 
این موضوع پس از آن عنوان می شود که تعدادی از کسب وکارها و 
استارت آپ های کشور به علت ناهنجاری اجتماعی و فرهنگی، پلمب 
شدند. مسئولان کشور توقف فعالیت این کسب وکارها را تأیید نکرده 

اما بر برخورد با ناهنجاری ها تأکید داشتند.

عدد خبر

محققــان دانشــگاه کالیفرنیــا اخیــرا 
شواهدی کشف کرده اند که انتشار عطر 
در هــوا، ارتباط حیاتی بیــن منطقه های 
عصبی مربوط به حافظه و تصمیم گیری 
را قدرتمندتــر می کنــد. در ایــن آزمایش 
کاهش قدرت شــناختی و بیماری هایی 
مانند فراموشــی به ســادگی و با انتشــار 
عطرهای مختلف در اتاق خواب، کندتر 
شد و میان پاسخ افرادی که در معرض 
بوهای مختلف قرار گرفتند و افراد گروه 
کنترل، ۲۲۶ درصد تفاوت وجود داشت.

226
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هلی کوپتر مریخی نبوغ پس از وقفه ای 
3 ماهه دوباره پرواز کرد. این هلی کوپتر 
به طور افقی و به ســمت شــمال پرواز و 
مســافت ۱۴۲ متر را طــی ۷۵ ثانیه طی 
کرد. نبوغ به ارتفاع ۵متری سطح سیاره 
ســرخ رفت و حداکثر سرعت آن به ۲.۵ 

متر برثانیه رسید. 
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عمادالدین قاسمی پناهفناوری
روزنامه نگار

استارتآپهایانقلابیجایگزینهنجارشکنها
معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری: برخی استارت آپ ها ناهنجاری های فرهنگی دارند و باید برای آنها رقبای انقلابی راه اندازی شود

 راهکار جدید گوگل 
برای محافظت از حریم خصوصی

حفاظت از حریم خصوصی در دنیایی که شرکت های زیادی 
ما را به صورت آنلاین ردیابی می کنند یا هر کســی گوشی 
مجهز به دوربین در جیــب دارد تقریبا غیرممکن به نظر 
می رسد. به اینها هکرهایی را که قصد دزدی اطلاعات 
شخصی دارند، اضافه کنید، متوجه 
می شوید که اینترنت می تواند 
مکان وحشتناکی باشد. اما 
راه هایی برای محافظت از 
حریم خصوصــی آنلاین 
وجــود دارد و در همیــن 
راســتا گوگل بــه تازگی 
یک ویژگی مفیــد در موتور 
جســت وجوی خود ارائــه کرده 
است که به شــما اجازه می دهد شماره تلفن، ایمیل و آدرس 
خانه خود را از نتایج جســت وجو حذف کنیــد. به گزارش 
واشنگتن پســت، این شرکت داشــبورد جدیدی راه اندازی 
کرده اســت که وقتی اطلاعات شــخصی کاربران به صورت 
آنلاین ظاهر می شود به آنها هشدار و این فرصت را می دهد که 
اطلاعات شخصی را فورا حذف کنند. به این ترتیب کاربران 
در حفظ اطلاعات خود ازجمله آدرس ایمیل شخصی، آدرس 
خانه، شماره تلفن موفق خواهند بود. این یک ویژگی جدید 
باورنکردنی است که باید مدت ها پیش به این سرویس اضافه 
می شد. البته چند نکته منفی در این ویژگی جدید وجود دارد؛ 
اول اینکه برای استفاده بهینه از این سرویس جدید، ابتدا باید 
اطلاعات شخصی مورد نظر خود را با گوگل به اشتراک بگذارید. 
این تنها راه برای موتور جست وجوی گوگل جهت نظارت بر 
وب اســت و هنگامی که این اطلاعات به صورت آنلاین ظاهر 
می شود به شما اطلاع می دهد. دوم، این ویژگی در حال حاضر 
محدود به ایالات متحده اســت؛ بنابراین کاربران بین المللی 
جست وجوی Google نمی توانند از آن استفاده کنند. سوم 
و مهم تر از همه، گوگل اطلاعات شــخصی شما را از اینترنت 
پاک نمی کند بلکه فقط آن را در جست وجوی گوگل غیرقابل 
دسترس می کند. جدیدترین خط مشی گوگل به کاربران اجازه 
می دهد تا تصاویر شخصی آنها دیگر در نتایج جست وجوی 
گوگل نمایش داده نشــود. اوایل ســال جاری، این شرکت 
تنظیمات جست وجوی امن را اعلام کرد که به طور پیش  فرض 
برای کاربران زیر 18سال کار می کند و تصاویر واضح، مانند 
محتوای خشونت آمیز بزرگسالان یا گرافیکی را وقتی در نتایج 

جست وجوی گوگل ظاهر می شود، محو می کند.

دانشاینترنت

موافقتبرنامههفتمبا30پرتابتحقیقاتی
حسین دلیریان، سخنگوی سازمان فضایی ایران: کمیسیون تلفیق برنامه هفتم در جلسه اخیر خود مصوب 
کرده که تا پایان این برنامه باید 3۰پرتاب تحقیقاتی و عملیاتی در کشور انجام شود؛ باتوجه به ظرفیت های موجود 

در حوزه طراحی و ساخت ماهواره و پرتابگر، تحقق این مصوبه کمیسیون تلفیق مجلس دست یافتنی است.

حمایتازدانشبنیانهابارشد2درصدی
محمدصــادق خیاطیان، رئیس صنــدوق نوآوری و شــکوفایی: طــی روزهای آینده فراخوان بســته رشــد تولید 
دانش بنیان را منتشر می کنیم تا همه شرکت های دانش بنیان که رشد ۲برابری تولید محصولات دانش بنیان 

داشته اند، تحت حمایت های صندوق نوآوری و شکوفایی قرار گیرند.

 رونمایی از نخستین قرص 
درمان افسردگی پس از زایمان 

سازمان غذا و داروی آمریکا، نخستین قرص درمان افسردگی 
پس از زایمان را تأیید کرده اســت. به گزارش الجزیره، هر 
ســال از هر 7 مادری که تازه زایمان کرده اســت، یک نفر 
از این بیماری رنج می  برد. ســازمان غــذا و داروی آمریکا 
 اعلام کرد که Zurzuvae ســاخته شــده توسط شرکت 
Biogen and Sage Therapeutics را بــرای درمــان 
افسردگی شدید مربوط به زایمان یا بارداری تأیید کرده است. 
تاکنون درمان افســردگی پس از زایمان در ایالات متحده 
تنها به صورت تزریق داخل وریدی در دسترس بود. داروی 
Brexanolone به انفوزیون داخل وریدی 60ساعته است 
که حتما باید در بیمارســتان تزریق شود و قیمت آن حدود 
34هزار دلار است. اما حالا شرکت بیوژن واقع در کمبریج، 
اعلام کرد که انتظار می رود این دارو در سال جاری به صورت 

تجاری در دسترس باشد.

تفکیک 2زیست بوم به لحاظ فرهنگی
روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی و فناوری رئیس جمهور 
در یکی از پلتفرم های بومی بر تفاوت های جدی 2زیســت بوم 
»فناوری« و »کارآفرینی-استارت آپی« کشــور تأکید کرده و 
نوشته است: هویت فرهنگی زیســت بوم فناوری و زیست بوم 

کارآفرینی استارت آپی که عموما در حوزه اقتصاد دیجیتال 
فعالیت می کند تفاوت هــای جــدی دارد. از نظر دهقانی 
فیروزآبــادی »بیشــتر دانش بنیان ها که در زیســت بوم 
فناوری فعالیت می کنند به دلیل درگیر بودن با حل مسائل 
واقعی و مشــکلات کشــور، در حوزه های مختلف مانند 
درمان، نفت، کشــاورزی، هوافضا و...، سلامت فرهنگی و 
دلبستگی به کشور دارند.« این درحالی است که به اعتقاد 
او »برخی از شرکت های زیست بوم کارآفرینی-استارت آپی 

ناهنجاری های جدی فرهنگی دارند.«

کپی برداری از پارک های آمریکایی
روح الله دهقانی فیروزآبــادی زمانی که ســکان هدایت جهاد 
دانشگاهی کشور را در دست داشــت، پارک های علم و فناوری 
کشور را کپی برداری از پارک های علم و فناوری آمریکا دانسته 
بود که اقتصاد خصوصی و غیرایدئولوژیک دارد. معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری حدود یک سال پیش گفته بود: »ما 
آمده ایم فرمول پارک های فنــاوری مربوط به آمریکایی ها 
را که برای اقتصاد خصوصــی غیرایدئولوژیک آنها طراحی 
شده است، اینجا و در ایران کپی کرده ایم. سؤال اینجاست 

که انصافا چقدر پارک های علم و فناوری موفق بوده اند؟«

ریشه یابی ناهنجاری های فرهنگی
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در بخشــی دیگر از متنی 
که نوشته، برای ریشه یابی ناهنجاری های فرهنگی زیست بوم 
کارآفرینی- استارت آپی تلاش و به آسیب های جدی آن اشاره 
می کند و می نویسد: »از نظر من، دلیل عمده آن، جنس ورود این 
مسئله در سال های گذشته همراه با جریان های خارجی - غربی و 
فرهنگ غربی بوده و آسیب های جدی هم داشته است.« دهقانی 
فیروزآبادی پس از ریشه یابی این ناهنجاری ها 2راه حل هم ارائه 
می کند. او راه حل اساســی برای حل این معضــل را »تدوین و 
»اجرای« قوانین محکم توسط تنظیم گرهای اقتصاد دیجیتال 
در کشور« می داند. دهقانی فیروزآبادی با این حال راه حل دوم 
را »حمایت و پشــتیبانی از جریان های اصیل و معتقد فرهنگی 
و انقلابی برای ایجاد رقبای قــوی« می داند و تأکید می کند که 
»نهاد سازی  پی درپی، دردی از کشــور دوا نمی کند، مردم باید 

برای نقش آفرینی تقویت شوند.«

نقش دولت در عرصه کسب وکارهای دیجیتال
ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور اقتصــاد دیجیتال را بخش 
قابل توجهی از اقتصاد کشورهای توسعه یافته و در حال پیشرفت 
دانســته و عقب ماندگی در این بخش را خســارت بار و غیرقابل 
جبران می داند. به اعتقاد او »نقش دولت در عرصه کسب وکارهای 
دیجیتــال، حمایت، هدایــت و نظارت و تنظیم گری اســت و 
دستگاه های تنظیم گر باید به نحوی فعالیت شان را تنظیم کنند 

که موجب اخلال در کسب وکار نشود.«

حمایت از اقتصاد دیجیتال
در برنامه هفتم توسعه هدف گذاری 15درصدی برای اقتصاد دیجیتال 
درنظر گرفته شده است. وزیر ارتباطات هم اخیرا درباره اقتصاد دیجیتال 
اعلام کرد که با راه اندازی کارگروه اقتصاد دیجیتال در کمتر از 2سال 
گذشته با هدف رفع مشکلات توسعه اقتصاد دیجیتال، سهم این حوزه 
از تولید ناخالص ملی از 6.4 به 7.5 رسیده و این میزان تا سال 1404 باید 
به 10 درصد برسد. همچنین معاون علمی و فناوری رئیس جمهور هم 
بارها اظهار امیدواری کرده که تا 3سال آینده، می توانیم 10یونیکورن 
در کشور داشته باشــیم. بدیهی است، پا گرفتن اســتارت آپ ها نه با 

حمایت های دولتی که براساس رشد ارگانیک امکان پذیر است.
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رهاسازی قطره چکانی حقابه ایران توسط طالبان
افغانستان 42میلیون مترمکعب از 1660میلیون مترمکعب حقابه ایران را آزاد کرد 

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

چرا آتش در جنگل های مریوان 
مهار نمی شود؟

300هکتار از جنگل های زاگرسی مریوان در روزهای گذشته طعمه 
حریق شده و تلاش ها برای مهار و خاموش کردن آتش ادامه دارد. 
ظهر 13مردادماه نیز 5نقطه از جنگل های زاگرسی مریوان طعمه 
حریق شد. گرمای هوا و عامل انسانی مسئول اصلی این آتش سوزی 
هستند که دست در دست یکدیگر و با استفاده از تعطیلات پایان 
هفته گذشته منجر به آتش گرفتن جنگل های زاگرسی مریوان و 
سوختن 300هکتار جنگل در این نقطه از غرب کشور شده است. 
اما چرا آتش سوزی جنگل های مریوان به رغم تلاش بسیار نیروهای 

امدادی هنوز مهار نشده است؟
وزش باد پهنه آتش سوزی را افزایش می دهد اما مهم تر از آن احتمال 
انفجار مین هایی است که از دوران جنگ تحمیلی 8ساله علیه ایران 
در غرب کشور ازجمله در جنگل های مریوان برجای مانده است. ستاد 
مین روبی کشور در سال های پس از جنگ اقدامات خوبی در پاکسازی 
میادین مین و گشودن عرصه ها به روی مردم و ساکنان مناطق درگیر 
جنگ انجام داده است. اما در کردستان و ارتفاعات غرب کشور به رغم 
تلاش های صورت گرفته، مین های باقیمانــده از دوران جنگ در 

سیلاب ها و فصول بارندگی شسته شده و تغییر مکان داده اند.
جنگل های زاگرســی مریوان نیز از آن دسته مناطقی هستند که 
هنوز به رغم تلاش های مکرر وزارت دفاع و ستاد ملی مین روبی با 
مین های سرگردان دست وپنجه نرم می کنند و بر همین اساس نیز 
نیروهای امدادی قادر به حضور گسترده زمینی در منطقه آتش سوزی 
نیستند تا با استفاده از ابزارهای مهار آتش بتوانند به طور گسترده با 
آتش سوزی های جنگلی مریوان مقابله کنند. به همین دلیل نیز تا 
روز گذشته چندین پرواز اطفای حریق در این منطقه صورت گرفته 
است. اما باز هم وزش باد شدید پراکنش آتش در جنگل های مریوان را 
گسترده می کند. در مهار زمینی نیز انفجار مین ها مانع از تلاش برای 
اطفای حریق جنگل های مریوان شده است. به رغم تمام این موانع اما 
تلاش ها برای اطفای حریق جنگل های زاگرسی مریوان ادامه دارد و 
براساس اعلام سرهنگ رضا اکبری، فرمانده یگان حفاظت سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور، هم اکنون آتش در 4 نقطه از 
 5نقطه شعله ور مهار شده است که تلاش برای اطفای حریق کامل در 
»دره وران« مریوان تداوم دارد.او تأکید کرده است که به نظر می رسد 
منشأ این آتش سوزی ها انسانی باشد اما در حال بررسی هستیم که آیا 
سهوی بوده یا عمدی؟ چون هرقدر هم هوا گرم باشد تا آتش روشن 
نشود و اقدامات انسانی وجود نداشته باشد، چنین آتش سوزی هایی رخ 
نمی دهد. درست است که به دلیل گرمای هوا و کاهش رطوبت ظرفیت 
آتش سوزی بالاست اما عوامل انسانی در بروز این اتفاقات تأثیر زیادی 
دارند. ما دستورات لازم را صادر کرده ایم تا عمدی یا سهوی بودن این 

آتش سوزی ها بررسی شود. 

عدد خبر

نقد خبر

 توافق ایران و عراق
 برای مقابله با گردوغبار

تهران و بغداد توافق کردند که در 4 اســتان عراق و 2 استان 
ایران، طرح های آزمایشی مشــترک برای مقابله با گردوغبار 
را تعیین و اجرایی کنند. به گزارش همشهری، این توافقنامه 
پس از سفر دبیر ستاد ملی سیاستگذاری  و هماهنگی مدیریت 
مقابله با پدیده گردوغبار ایران به عراق و دیدار با معاون فنی 
وزارت کشاورزی این کشور، به امضای طرفین رسید.براساس 
این توافقنامه، به منظور همکاری مشترک ظرف 2 ماه آینده 
4طرح آزمایشی در استان های ذیقار، المثنی، واسط و میسان 
در عراق و 2 طرح در اســتان های ایلام و خوزســتان تعیین 

خواهد شد. 
در این سفر همچنین چگونگی همکاری مشترک برای مقابله 
با بیابان زایی، کاهش اثرات تغییرات اقلیمی، رفع موانع تامین 
امنیت غذایی و مدیریت و مقابله با طوفان های گرد و غبارمورد 

بحث و بررسی قرار گرفت.

آتش ســوزی در 4نقطــه از جنگل هــای 
شهرســتان مریــوان بخشــی از پوشــش  
گیاهی و درختان این جنگل هــا را از بین 
برد. با اینکه برآورد اولیه از آسیب دیدن 
حــدود ۳۰۰هکتار از جنگل هــای زاگرس 
در ایــن آتش ســوزی حکایــت دارد، امــا 
اعلام مساحت دقیق تر، نیازمند بررسی 
بیشــتر پــس از خامــوش شــدن کامــل 

آتش سوزی است. 

300
هکتار  

براســاس تحلیــل نقشــه های همدیــدی و 
آینده نگری ســازمان هواشناسی طی امروز 
و فردا)یکشــنبه و دوشــنبه( در شــمال 
اســتان های آذربایجــان غربــی، آذربایجــان 
شــرقی، برخی مناطــق اردبیــل، مازنــدران، 
گلستان، خراسان شمالی، شمال خراسان 
رضــوی، ســمنان و ارتفاعــات اســتان های 
واقــع در دامنه هــای جنوبــی البــرز مرکزی، 
رگبار، رعــد و بــرق، وزش باد شــدید موقتی 
و در مناطق مستعد گرد و خاک پیش بینی 

شده است.

8
استان

طاعون در کمین حیات وحش پارک ملی بمو
غلامرضا ابدالــی، مدیرکل دفتــر حفاظت و مدیریــت حیات وحش ســازمان حفاظت محیط زیســت:  ۳هفته پیش 
گزارشی از وجود بیماری طاعون نشخوارکنندگان کوچک در پارک ملی بمو استان فارس گزارش شد؛ تعداد محدودی 
از حیات وحش تلف شدند که با اقدامات مشترک میان دامپزشکی و محیط زیست بیماری مهار شد. چون پوشش 
واکسن زنی برخی از دامداران کامل نیست،از این رو شاهد شیوع طاعون میان دام ها و در ادامه، حیات وحش هستیم.

برخورد با فروشندگان اجزای بدن   حیوانات وحشی در فضای مجازی
جمشید محبت خانی، فرمانده یگان حفاظت محیط زیست کشور: در سال های اخیر باورهای خرافی و بیجایی 
نسبت به اجزای بدن گونه هایی از حیات وحش مانند گرگ، روباه، کفتار، شغال، خرس و... در فضای مجازی 
رواج پیدا کرد ه اســت. از 2 ماه قبل به معاونت سایبری یگان حفاظت محیط زیســت ماموریت دادیم که این 
موضوع را به صورت ویژه رصد کند. متخلفان به زودی با همکاری پلیس فتا شناسایی و دستگیر خواهند شد.

حوضه های آبریز هیرمنــد و هریرود  بخش های 
وسیعی از ایران را تحت پوشش خود قرار می دهند 

و هر قطره از حقابه مرزی ایران بر حیات انســان و 
طبیعت در پایین دست تأثیر می گذارد. در هفته های 

اخیر مردم شهرستان های زابل، زهک، هامون، هیرمند و 
نیمروز در شمال سیستان و بلوچستان در اعتراض به عدم تحقق 

حقابه هامون و هیرمند از جانب کشــور افغانســتان تظاهرات کردند. آنها 
با شــعارهایی از قبیل »حقابه حق ماســت«، »نجات تالاب هامون، مطالبه 
حیاتی«، »اصلاح بند کمال خان، پیام مردم سیستان« و »حقابه سیستان، 
آزمون دولتمردان«، خواســتار مطالبه جدی حقابه از کشــور افغانستان و 

رسیدگی به موضوع گردوغبار در پی وقوع بادهای 120روزه شدند.

تحقق 1.76درصد از حقابه هریرود
علی سلاجقه، رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست: با وجود اینکه 
حاکمان افغانستان از قبول داشتن معاهده رهاسازی آب هیرمند حرف 
می زنند، اما در عمل به جای 820میلیــون مترمکعب حقابه ایران از این 
رود، فقط 15میلیون مترمکعب آب رهاسازی کرده اند. از هیأت حاکمه 
افغانستان چندبار درخواست برگزاری نشست کرده ایم که قبول نکردند. 
وزیر نیرو از طرف دولت ماموریت یافت پیگیری های لازم را برای دریافت 
حقابه ایران از رود هیرمند انجام دهد. بازدید از سد هنوز انجام نشده است، 

اما کارشناسان ما اعلام کردند که این آب به مقدار 
کافی در حوزه های آبخیز وجود دارد. طرف مقابل 
باید به خواسته های جمهوری اسلامی ایران وفق 

معاهده عمل کند.

تحقق 4درصد از حقابه هیرمند 
حسن کاظمی قمی، نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان: 
از اولویت های دستگاه دیپلماسی کشور اجرایی کردن حقابه هیرمند 
براساس معاهده 1351 است. باید در سال آبی  820میلیون مترمکعب 
به ســمت ایران بیاید. از ابتدای حکمرانی طالبان آنچه مقامات کابل تا 
امروز اعلام کرده اند، التزام افغانستان و پایبندی  به اجرای این معاهده 
است؛ این را چه در یادداشــت های رسمی و کتبی اعلام کردند، چه در 
گفت وگو هایی که داشتیم و چه در اظهارنظر هایی که به صورت مصاحبه 
با اصحاب رسانه انجام دادند، لذا در این مسئله طرف افغانستانی مشکلی 
ندارد به اینکه »این یک معاهده ای اســت و ما باید رعایت کنیم.« اما 
واقعیتی که اتفاق افتاد این بود که در سال گذشته بر خلاف این تأکید 
و التزام و پایبندی میزان آبی که از افغانستان وارد خاک کشور ما شد، 
حدود 27میلیون مترمکعب بیشتر نبود. در چند نوبت رهاسازی آبی که 
صورت گرفت، این اتفاق افتاد. این یک  شکاف عمیق است بین آن عددی 

که در معاهده آمده و آن چیزی که انجام شده است.

هریــرود 
غربی تریــن حوضــه  آبریــز در 

افغانســتان اســت کــه بیــن ۳کشــور 
افغانســتان، ایــران و ترکمنســتان مشــترک 

اســت. ایــن رودخانــه از ارتفاعــات مرکــزی 
افغانستان سرچشمه گرفته و با گذر از شهرهای 
فیروزکــوه و هــرات در نهایــت بــا تشــکیل مــرز 

افغانســتان و ایــران و همچنیــن ایــران و 
ترکمنستان وارد بیابان های قره قوم 

ترکمنستان می شود
سال آبی 1402-1401 یک ماه دیگر به پایان 
می رســد و حقابه ایران از افغانستان هنوز 
 کامل محقق نشده است. امسال 1.76درصد 
از حقابه ایران از رودخانــه مرزی هریرود 
به ایران داده شــد. حقابه ایران از رودخانه 
هیرمند هم به طور کامل تامین نشد و براساس 
آخرین برآوردها، تنها 4درصد از حقابه ایران 
از هیرمند راهی چاه نیمه ها شــده اســت.
حکومت طالبان اعلام کرده بود که به تعهدات 
بین المللی و رویه های پیشــین در تامین 
حقابه ها متعهد است، ولی در عمل به گونه ای 
عمل کرد که محیط زیست وحیات شهروندان 
ایران را تهدید کــرد. از حقابه 820میلیون 
مترمکعبی  هیرمند فقط 27میلیون و از حقابه 
840میلیون مترمکعبی  هریرود 15میلیون 

مترمکعب به ایران پرداخت شد.

سال
1996

84
 میلیارد 

مترمکعب

سال
2۰18

49
 میلیارد 

مترمکعب

توزیع مساحت حوضه آبریز هریرود

درصد 21درصد 44درصد ۳5
در

افغانستان
در

ایران
در

ترکمنستان
توزیع جمعیت در حوضه آبریز هریرود

درصد ۳درصد 65درصد ۳2
در

افغانستان
در

ایران
در

ترکمنستان

آب های تجدیدپذیر افغانستان 

حقابه ایران 
از هریرود:

 840میلیون 
مترمکعب

حقابه ایران
 از هیرمند:
 820میلیون
 مترمکعب
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